
BELGISCHE KAMER 
VAN VOLKSVERTEGENWOORDIGERS 

49e ZITTINGSPERIODE 

GEWONE ZITTING 1998-1999 

HANDELINGEN VAN DE 
OPENBARE COMMISSIEVERGADERINGEN 

26/10/1998 

C 649 Justitie 

CHAMBRE DES REPRÉSENTANTS 
DE BELGIQUE 

49e LÉGISLATURE 

SESSION ORDINAIRE 1998-1999 

ANNALES DES 
RÉUNIONS PUBLIQUES DE COMMISSION 

'.?6/10/1998 



Sommaire Inhoud 

Lundi 26 octobre 1998 Maandag 26 oktober 1998 

COMMISSiON DE LA JUSTICE - C 649 COMMISSIE VOOR DE JUSTITIE C 649 

Interpellation de M. Olivier Deleuze au ministre de la Justice 
-ur "k système "Echelon?" (n° 2067) 

orateurs : MM. Deleuze, Van Parys, ministre de la Justice 

Question orale de M. Didier Reynders au ministre de la Justice 
sur "le dossier KB-Lux" (n·' 15061 

orateurs: MM. Reynders, Van Parys. ministre de la Justice 

Question orale de M. Didier Reynders au ministre de la Justice 
sur "le contrôle de l'activité du collège des procureurs 
généraux : le premier rapport annuel du collège" (n° 1507) 

oratcurs : MM. Reynders, Van Parys. ministre de la Justice 

Question orale de M. Didier Reynders au ministre de la Justice 
sur "l'arrêté royal réglant les modalités de collaboration entre le 
collège des procureurs généraux et le service de politique 
criminelle"(n° 1508) 

orateurs: MM. Reynders, Van Parys. ministre de la Justice 

Question orale de M. Francis Van den Eynde au ministre de la 
Justice sur "l'identification des personnes qui téléphonent aux 
numéros verts" (n° 1511) 

orateurs: MM. Van den Eynde, Van Parys, ministre de la 
Justice 

Interpellations jointes de : 

- M. Renaat Landuyt au ministre de la Justice sur 'Tappel 
d'urgence du procureur du Roi de Bruges et du commissaire 
général aux réfugiés à propos du tralie d'êtres humains" 
(n° 2077) 

- M. Bart Laerernans au ministre de la Justice sur"!' absence de 
politique concernant le commerce des êtres humains" (n° 2095) 

orateurs : MM. Landuyt. Laeremans, Van Parys. ministre 
de la Justice. Verwilghen. président 

Motions 

Interpellations jointes de : 

- M. Gerolf Annemans au ministre de la Justice sur "les 
révélations selon lesquelles le parquet d'Anvers ne serait plus 
en mesure de lutter contre la mafia de la drogue" (n° 2086) 

- M. Robert Delathouwer au ministre de la Justice sur "la lutte 
contre le crime organisé. à la lumière des affirmations contenues 
dans le livre de De Stoop ïk ben een makelaar in hasj' (Je suis 
un négociant en haschisch)" ( n" 2087) 

- M. Geert Bourgeois au ministre de la Justice sur "la situation 
Ju parquet d'Anvers face au crime organisé" (n° 2103) 

- M. Piene Chevalier au ministre de la Justice sur "la 
déclaration du parquet d'Anvers" ( n° 2109) 

orateurs: MM. Annemans. Delathouwer, Bourgeois. 
Chevalier. Van Parys. ministre de la Justice 

Motions 

2 

4 

5 

5 

6 

12 

13 

21 

Interpellatie van de heer Olivier Deleuze tot de minister van 
Justitie over "het "Echelon'l-systeern" ( nr. 2067 / 

sprekers : de heren Deleuze. Van Parys, minister van Justitie 

Mondelinge vraag van de heer Didier Reynders aan de minister 
van Justitie over "het KB-Lux-dossier" (nr. 1506) 

sprekers : de heren Reyndcrs. Van Parys. minister van 
Justitie 

Mondelinge vraag van de heer Didier Reynders aan de minister 
van Justitie over "het toezicht op de werkzaamheden van het 
college van procureurs-generaal : het eerste jaarverslag van het 
college" (nr. 1507) 

sprekers : de heren Reynders. Van Parys. minister van 
Justitie 

Mondelinge vraag van de heer Didier Reynders aan de minister 
van Justitie over "het koninklijk besluit tot regeling van de 
samenwerking tussen het college van procureurs-generaal en de 
dienst strafrechtelijk beleid" (nr. 1508) 

sprekers: de heren Reynders. Van Parys, minister van 
Justitie 

Mondelinge vraag van de heer Francis Van den Eynde aan de 
minister van Justitie over "de identificatie van oproepers die via 
de zogenaamde groene telefoonlijnen telefoneren" ( nr. 1511 ) 

sprekers : de heren Van den Eynde, Van Parys. minister van 
Justitie 

Samengevoegde interpellaties van : 

- de heer Renaat Landuyt tot de minister van Justitie over "de 
noodoproep van de procureur des Konings van Brugge en van 
de commissaris-generaal voor de vluchtelingen inzake 
mensenhandel" (nr. 2077) 

- de heer Bart Laeremans tot de minister van Justitie over "het 
gebrek aan beleid inzake mensenhandel" (nr. 2095) 

sprekers : de heren Landuyt. Laeremans, Van Parys. 
minister van Justitie. Verwilghen. voorzitter 

Moties 

Samengevoegde interpellaties van : 

- de heer Gerolf Annemans tot de minister van Justitie over "de 
onthulling als zou het Antwerpse parket de drugsmaffia niet 
meer de baas kunnen" (nr. 2086) 

- de heer Robert Delathouwer tot de minister van Justitie over 
"de aanpak van de georganiseerde misdaad in het licht van de 
verklaringen uit het boek van De Stoop "Ik ben een makelaar in 
hasj'" (nr. 2087) 

- de heer Geert Bourgeois tot de minister van Justitie over "de 
aanpak van de georganiseerde misdaad door het Antwerpse 
parket" ( nr. 2103) 

- de heer Pierre Chevalier tot de minister van Justitie over "de 
aanpak van de drugsmaffia. meer bepaald naar aanleiding van 
de verklaring van het Antwerpse parket" (nr. 2!09) 

sprekers : de heren Annemans. Delathouwer, Bourgeois. 
Chevalier, Van Parys, minister van Justitie 

Moties 

2 

4 

5 

5 

ó 

12 

21 

649 - 1 

Chambre des Representants de Belgique - Kamer mn volksvertegenwoordigers van België 
Législature -19e Zittingsperiode - SO 1998-1999 GZ - Annales - Handelingen - COM 26.I0./998 



Interpellations jointes de : 

- M. Geen Bourgeois au ministre de la Justice sur "le conflit au 
sein de la commission Franchimont" (n° 2097) 

- M. Ban Laerernans au ministre de la Justice sur "la démission 
du professeur Yan de Wyngaert de la commission Franchimont" 
(n° 2108) 

orateurs : MM. Bourgeois, Laeremans, Van Parys, ministre 
de la Justice 

Motions 

Question orale de M. Thierry Giet au ministre de la Justice sur 
"le malaise persistant au sein de r administration pénitentiaire 
de Lantin" (n° 1531) 

orateurs: MM. Giet, Van Parys. ministre de la Justice 

Question orale de M. Bart Laeremans au ministre de la Justice 
sur "La Poste à Bruxelles et les tracts dits racistes" (n° 1534 J 

orateurs : MM. Laeremans. Van Parys, ministre de la 
Justice 

21 

25 

26 

26 

Samengevoegde interpellaties van : 

- de heer Geen Bourgeois tot de minister van Justitie over "het 
conflict in de commissie-Franchimont" (nr. 2097) 

- de heer Bart Laeremans tot de minister van Justitie over "het 
ontslag van professor Yan de Wyngaen uit de 
commissie-Franchimont" (nr. 2108) 

sprekers : de heren Bourgeois, Laeremans. Van Parys. 
minister van Justitie 

Moties 

Mondelinge vraag van de heer Thierry Giet aan de minister van 
Justitie over "de aanhoudende malaise bij de administratie van 
de gevangenis van Lantin" (nr. 1531) 

spreken : de heren Giet, Van Parys. minister van Justitie 

Mondelinge vraag van de heer Ban Laeremans aan de minister 
van Justitie over "De Post in Brussel en de zoaenaamde 
racistische pamfletten" fn~. 1534) - 

sprekers : de heren Laeremans, Van Parys. minister van 
Justitie 

21 

25 

26 

26 

649 - Il 
Chambre des Représentants de Belgique - Kamer 1·a11 votksvertegenwoordigers va11 België 
législature 49e Ziningsperiode - SO /99X-/999 GZ - A1111ales - Handelingen - COM 26./0./998 



COMMISSION DE LA JUSTICE 
RÉUNION PUBLIQUE DU 
LUNDI 26 OCTOBRE 1998 

PRÉSIDENCE de 

M. Verwilghen 

La séance est ouverte à 14.05 heures. 

COMMISSIE VOOR DE JUSTITIE 
OPENBARE VERGADERING VAN 
MAANDAG 26 OKTOBER 1998 

VOORZITTER : 

De heer Verwilghen 

De vergadering wordt geopend om 14.05 uur. 

Interpellation de M. Olivier Deleuze 
au ministre de la Justice sur "le 
système "Echelon?" (n° 2067) 

Interpellatie van de heer Olivier 
Deleuze tot de minister van Justitie 
over "het "Echelonï-svsteem" 
(nr. 2067) · 

Le président : La parole est à 
M. Olivier Deleuze. 

M. Olivier Deleuze ( ECOLO 
AGALEV) : Monsieur le président. 
monsieur le ministre, le Parlement 
européen a publié. le 14 septembre 
1998. une étude intérimaire intitulée 
"Une évaluation des techniques de 
contrôle politique". C'est tout un 
programme ! Ce rapport parle de deux 
systèmes distincts de ce qui est appelé 
le "contrôle politique". Le premier est 
un système anglo-américain couvrant 
les activités des services de renseigne 
ments militaires des Etats-Unis et de la 
Grande-Bretagne: il est connu sous le 
nom de "Echelon". Le second système 
organise la coopération entre l'Union 
européenne et le FBI. li assure Ja liaison 
entre divers services répressifs tels que 
le FBI, Ja police. les douanes. les 
services de l'immigration et ceux de la 
sécurité intérieure. 

C'est le genre d'information dont on ne 
sait trop que faire. Faut-il en faire les 
gros titres des journaux ou le renvoyer 
aux faits divers? C'est ce que 
j'aimerais savoir aujourd'hui. 

Selon cette étude. toutes les communi 
cations électroniques, téléphoniques et 
par fax en Europe sont quotidiennement 
interceptées par la National Security 
Agency des Etats-Unis. Là où le bât 

blesse, c'est lorsqu'on lit qu'<Echelon" 
vise essentiellement des cibles non 
militaires. li fonctionne en interceptant, 
sans distinction, de très grandes 
quantités d'informations puis en triant 
les éléments intéressants à J'aide de 
mots-clefs. Feraient partie de ce 
système : les Etats-Unis, la Grande 
Bretagne, le Canada, la Nouvelle 
Zélande et I' Australie. 
S'il existe réellement, ce système a été 
rendu possible par un accord signé entre 
ces pays anglo-saxons en 1948. Cela me 
fait furieusement penser au réseau "Stay 
Bebind". à savoir à cette construction 
initiée également juste après la seconde 
guerre mondiale, en plein contexte 
international de guerre froide. Le réseau 
Gladio est resté totalement secret et 
inconnu des autorités politiques belges 
jusque très récemment. voici moins de 
dix ans, à la suite de l'imbroglio italien 
de l'époque. Les premières fuites 
concernant le réseau Gladio sont venues 
d'Italie et ont été répercutées jusqu'en 
Belgique. Vous avez pu lire, comme 
moi, dans le rapport que notre 
parlement avait consacré à ce réseau, 
que même les ministres belges en place 
ont reconnu par écrit ne pas être 
informés de l'existence de ce réseau. 
Allons-nous découvrir des choses 
similaires en ce qui concerne ce 
système "Echelon" ? Bien entendu, il 
n · a pas été mis en place comme tel en 
1948 car, à ce moment-là, on 
n · interceptait pas les transmissions 
"fax" à travers l'Europe. Sa base 
réglementaire semble néanmoins dater 
de 1948. 

En ce qui concerne le système "Union 
économique-FBI". les principaux points 
de ce plan sont consignés dans un 

protocole d'accord, signé par les Etats 
de l'Union économique le 25 octobre 
1995 et toujours classé secret. li 
concerne 20 pays, à savoir - oh 
surprise ! - les 15 pays de I' UE et les 
signataires du système "Echelon", 
c'est-à-dire les USA. l'Australie, le 
Canada, la Norvège et la Nouvelle 
Zélande. 

M. Delathouwer avait interrogé votre 
prédécesseur le 16 février 1998. li lui 
fut répondu qu'un comité ministériel 
avait, le 28 novembre 1997. chargé la 
Sûreté de r Etat de faire une enquête sur 
les menaces d'espionnage économique 
pour les secteurs socio-économiques 
belges. Les sociétés belges qui 
soumissionnent sur le marché interna 
tional pourraient être lésées par un 
système américain d" espionnage indus 
triel et, si c'était le cas, je trouverais là 
des alliés de poids. 

Ce qui est choquant, en ce qui concerne 
les Etats-Unis et la loi américaine. c'est 
que les Etats-Unis continuent à 
considérer que ce qui est bon pour eux 
l'est pour le monde entier. En effet, les 
Américains n'hésitent pas à voter des 
lois valables également pour les autres 
pays. Une loi américaine de janvier 
1996 sur I' espionnage économique 
concerne. semble-t-il. toute infraction 
destinée à avoir ou risquant d'avoir un 
effet aux Etats-Unis. 

J'ai interpellé votre collègue M. Dery 
cke il y a trois semaines. li m'a répondu 
qu'il vous avait transmis la version 
complète de l'étude européenne. à 
laquelle j'ai fait allusion, début mars 
1998 et que votre prédécesseur a 
demandé à vos services une étude à ce 
sujet. 
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Olivier Deleuze 

k souhaite vous poser les trois 
questions suivantes. 

1. Celle enquête confirme-t-elle l'exis 
tence de systèmes tels que décrits par le 
document du service d'évaluation 
technologique du Parlement européen '1 

2. Le gouvernement a-t-il pris des 
mesures pour que les activités 
d""E..:hclon" soient contrecarrées? 

J. Le gouvernement n'estime-t-il pas 
que les libertés individuelles sont 
menacées par ce système "Echelon" ? 

Le président : La parole est au 
ministre. 

M. Van Parys, ministre de la Justice : 
Monsieur Iè président. ma réponse 
concerne uniquement le système 
"Echelon" car votre demande d'inter 
pellation ne concernait que celui-ci. Je 
ne dispose à l'heure actuelle d'aucune 
information sur l'autre système. 

Pour ce qui est du système "Echelon". 
mon prédécesseur, M. De Clerck, a 
reçu, au début du mois de mars, du 
ministre des Affaires étrangères, 
M. Derycke, un exemplaire du 
document du Parlement européen 
auquel vous avez fait référence. A cette 
occasion. M. Derycke a demandé à 
M. De Clerck de transmettre ce 
document aux services compétents afin 
qu'ils l'examinent et qu'ils communi 
quent leurs constatations. 

A l'époque, le document a immédiate 
ment été transmis aux services 
compétents dont l'administration de la 
Sûreté de l'Etat et la Commission pour 
la protection de la vie privée en leur 
demandant d'en faire une lecture 
critique et de procéder éventuellement à 
une enquête plus approfondie. 

A l'heure actuelle, je ne peux que 
constater que l'enquête est toujours en 
cours. J'ai rappelé aux services 
compétents - la Sûreté de l'Etat et la 
Commission pour la protection de la vie 
privée - qu'ils devraient me faire 
parvenir aussi vite que possible les 
conclusions de leurs travaux. 

S'il devait s'avérer. notamment à la 
lumière de la législation belge. que les 
résultats de l'enquête sont effectivement 
préoccupants en ce qui concerne la 
protection de la vie privée, mon 
collègue des Affaires étrangères en sera 
immédiatement informé, en particulier 
dans ie hut d'examiner quelles 
initiatives s'imposent dans le cadre de 
l'Union européenne. J'attends, comme 
vous, les avis et l'enquête de la Sûreté 
de l'Etat et de la Commission pour la 
protection de la vie privée. 

Le président : La parole est à 
M. Olivier Deleuze. 

M. Olivier Deleuze (ECOLO 
AGALEY): Monsieur le président. 
monsieur le ministre. je n'ai pas 
grand-chose à ajouter puisque I' enquête 
est en cours depuis six mois. 

Dans un mois ou deux. monsieur le 
ministre, je me permettrai de vous 
interroger à nouveau en séance plénière 
à ce sujet, à l'occasion de l'heure des 
questions orales du jeudi, afin de donner 
éventuellement une motivation supplé 
mentaire à vos services pour faire 
diligence. 

Le président : L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

Ordre des travaux 
Regeling van de werkzaamheden 

Le président : Monsieur Reynders. je 
vous propose de traiter votre question 
orale n° 1506 en même temps que 
les deux autres questions orales 
(n"' 1507 et 1508) que vous aviez 
déposées mais qui ont malheureusement 
accusé quelque retard dans les services. 

M. Didier Reynders, président du 
groupe PRL-FDF : Monsieur le prési 
dent, il est vrai que le cheminement des 
questions entre les différents services 
prend pour l'instant un certain temps. 
Nous avions déjà eu le même problème 
jeudi dernier mais ce sont des choses 
qui peuvent arriver et je vous remercie 
de bien vouloir modifier quelque peu 
l'ordre du jour. 

Question orale de M. Didier 
Reynders au ministre de la Justice 
sur "le dossier KB-Lux" (n° 1506) 

Mondelinge vraag van de heer Didier 
Reynders aan de minister van Justitie 
over "het KB-Lux-dossier" (nr. 1506) 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders, président du 
groupe PRL-FDF : Monsieur le prési 
dent. monsieur le ministre, je souhaitais 
déjà vous poser la question en 
commission. il y a quelque temps, t:t en 
séance plénière jeudi dernier. question 
qui comporte trois volets. 

Le premier volet concerne les moyens 
mis à la disposition du juge 
d'instruction dans le cadre de cette 
enquête. Je ne me pose évidemment pas 
en juge de l'instruction. k ne sais 
d'ailleurs pas comment elle se déroule. 

Beaucoup en parlent. beaucoup écrivent 
à ce sujet. Et si j'ai bien compris. nous 
aurons même droit à une émission 
spéciale de télévision sur le sujet, dans 
les prochains jours. 

Je voudrais savoir quels ont été. tout au 
long de l'enquête. les moyens mis à la 
disposition du juge d'instruction. Les 
informations en la matière ont fluctué et 
il me paraît important que l'on puisse 
faire le point et, accessoirement, savoir 
si de nouvelles demandes de moyens 
complémentaires ont été formulées par 
le magistrat lui-même. 

Le deuxième volet a trait aux mesures 
de protection en général. J" avais eu 
l'occasion. en séance plénière. d'évo 
quer les mesures de protection 
notamment psychologiques demandées 
pour la famille du juge d'instruction. Je 
voudrais savoir si des mesures ont été 
prises en la matière et si, d'une façon 
plus large. des mesures nouvelles ont 
été prises à la demande du magistrat 
instructeur lui-même. 

A cette occasion. j'avais déjà dit en 
séance plénière, et j'y reviens. qu'il me 
paraîtrait important de connaître votre 
position et celle de votre département 
sur les mesures que l'on prend ou que 
l'on compte prendre à l'avenir lorsque 
des magistrats instructeurs sont mis en 
cause dans un dossier. 

J'ai le sentiment ces temps-ci, que ce 
soit à partir de propos de certains de nos 
collègues. de témoins. de prévenus. 
voire d'inculpés. que de plus en plus 
souvent, des magistrats instructeurs 
voient leur instruction se retourner 
contre eux et se trouvent placés dans 
une situation où ils doivent de plus en 
plus se défendre de tout ce qu'on peut 
mettre en avant pour les accuser. 

Dans ce contexte, l'Etat n'a-t-il pas un 
rôle à jouer, en particulier le ministre de 
la Justice '? Cela pourrait être vrai pour 
d · autres serviteurs de r Etat. Laisser des 
gens à qui l'on demande d'instruire. à 
charge et à décharge, mais au nom de 
l'Etat, seuls comme de simples 
citoyens, pour assumer leur propre 
défense dans ces dossiers me semble 
être un mécanisme qui pourrait aboutir 
à un blocage complet des dossiers 
d" instruction. 

Je prends deux exemples récents. 
M. Leys semble faire l'objet d'un 
certain nombre de critiques, de 
remarques qui débouchent sur des 
procédures judiciaires. Comment va-t-il 
faire pour assumer sa défense en justice 
et notamment son recours à des 
avocats? Quand je vois ce qui s'est 
passé encore récemment avec M. Lan 
glois, on peut se poser la même 
question. A force d'être mis en cause 
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Didier Reynders 

dans des enquêtes, ne doivent-ils pas 
consacrer l'essentiel de leur énergie à se 
défendre plutôt qu'à instruire à charge 
et à décharge ·> 

Des mesures sont-elles envisagées pour 
leur venir au moins en aide dans leur 
processus de défense contre les 
accusations qui sont formulées contre 
eux'! 

Par ailleurs. troisrerne volet, une 
information serait en cours au parquet 
de Bruxelles à la suite d'un certain 
nombre de dénonciations concernant 
M. Leys. Quelle est la raison pour 
laquelle cette information serait en 
cours au parquet d'instance et non au 
parquet général ·7 Etant donné qu'il 
s"agit d'un magistrat instructeur de 
première instance. il me semblait que le 
privilège de juridiction devait entraîner 
une saisine du parquet général. 
Pourquoi cette affaire est-elle à 
l'information et non à l'instruction? 
Pourquoi na-ton pas désigné un 
conseiller près la cour d'appel ? 
J'estime que lorsqu'un juge d'instruc 
tion est mis en cause dans un tel dossier, 
il vaut mieux s'acheminer vers 
1 'instruction. 

En outre. des enquêtes disciplinaires 
pourraient être en cours à charge de 
certains membres du parquet de 
première instance. Est-ce exact? En 
avez-vous connaissance? En d'autres 
termes. un dossier disciplinaire est-il 
ouvert dans ce cadre à charge et/ou à 
décharge de magistrats du parquet de 
première instance " 

Le président : La parole est au 
ministre. 

M. Van Parys. ministre de la Justice : 
Monsieur le président. en ce qui 
concerne les questions relatives à l'aide 
psychologique et aux mesures de 
sécurité. je ne puis que réitérer les 
propos que j'ai tenus en séance 
plénière. 

Le juge d'instruction a récemment 
demandé à pouvoir bénéficier d'une 
aide psychologique pour sa famille. Elle 
fait actuellement l'objet d'un examen 
par le procureur du Roi de Bruxelles. 

En ce qui concerne les mesures de 
sécurité, d'après les renseignements en 
ma possession. ni le procureur général 
ni le procureur du Roi n'ont reçu de 
demande de protection de la part de 
M. Leys. Il est évident que si une telle 
demande devait effectivement être 
introduite, les dispositions nécessaires 
seraient prises en concertation avec les 
services de police et sur la base d'une 
évaluation concrète des menaces qui 
pèseraient sur le juge d'instruction et 
ses proches. 

Pour ce qui est des moyens affectés à 
l'instruction KB-Lux. voici la situation 
qui prévaut depuis le 16 septembre 
1998: 

1. au niveau du personnel, 1 officier et 
4 inspecteurs se consacrent exclusive 
ment à temps plein au dossier KB-Lux: 

2. au niveau du matériel. la dotation 
s'est accrue : 

- depuis Ie 12 février 1997 : 6 GSM: 
- depuis début mars 1997: 1 ordinateur 
portable sans imprimante, 2 nouveaux 
ordinateurs de bureau et sont également 
prévus dans la dotation, 2 fax modem; 

- depuis mai 1997 : 1 voiture et 
1 second ordinateur portable: 

- depuis novembre 1997 : 2 voitures. 

Eu égard à la situation antérieure. je ne 
puis que me référer à la réponse de mon 
prédécesseur. La cellule a été constituée 
en février 1997. Elle était initialement 
composée de 7 personnes. La 
composition a toujours fluctué. pour 
atteindre à un moment donné 
10 personnes : 2 officiers et 
8 inspecteurs. A présent. elle est de 
1 officier et 4 inspecteurs. 

Cette diminution est due. entre autres, à 
la redistribution des dossiers connexes 
dans d'autres arrondissements, pour 
lesquels la cellule garde néanmoins un 
rôle de coordination. 

En outre, les dix personnes dont il est 
question n · ont pas travai lié à temps 
plein dans le dossier KB-Lux. ce qui est 
en revanche bien le cas pour les cinq 
personnes affectées au dossier 
aujourd'hui. Par ailleurs. celles-ci 
peuvent toujours faire appel au renfort 
temporaire des autres membres de la 
brigade de Bruxelles si cela s'avère 
nécessaire, par exemple, en cas de 
perquisitions simultanées. 

En ce qui concerne d'autres initiatives. 
après votre dernière intervention en 
commission de la Justice, le juge 
d'instruction a récemment posé une 
nouvelle question tendant à augmenter 
le nombre des inspecteurs judiciaires et 
des employés administratifs chargés de 
l'enquête de l'affaire KB-Lux. Le 
procureur général a demandé au 
procureur du Roi de Bruxelles de 
prendre les mesu, ..:s nécessaires. 

En même temps. cette question de 
l'augmentation des effectifs policiers 
affectés à l'enquête KB-Lux sera 
débattue dans !es jours qui viennent au 
sein du groupe permanent de coordina 
tion que le procureur général de 
Bruxelles a constitué en vue de 
remédier aux problèmes de personnel 
liés au traitement des dossiers 

financiers. Ce groupe de coordination 
est présidé par l'avocat général 
De Lentdecker, Ce groupe de 
coordination est chargé de la coordina 
tion du traitement des dossiers 
financiers dans I' arrondissement judi 
ciaire de Bruxelles. La situation à 
Bruxelles s'est améliorée dans le sens 
que les enquêteurs de la 3e SRC, qui 
faisaient partie de la cellule de 
Neufchâteau-antenne Bruxelles. se 
trouvent à nouveau à la disposition de Ia 
BSR de Bruxelles et que les enquêteurs 
qui y avaient été temporairement 
détachés doivent clôturer leurs dossiers 
avant de rejoindre leur unité d'origine. 

Il est important de souligner dans ce 
contexte général que le groupe de suivi 
fédéral, composé des chefs de corps des 
services de police. du président du 
collège des procureurs généraux. des 
magistrats nationaux. des juges d'ins 
truction. du service de la politique 
criminelle, sous ma présidence. a 
également abordé le problème. Le 
groupe a confirmé la décision du 
collège des procureurs généraux. sous 
la présidence du ministre de la Justice. 
du 15 avril 1998. Lors de cette réunion, 
il a été décidé que le groupe de travail 
sous la direction du magistrat 
d'assistance Ullmann devait réaliser 
I' analyse des effectifs nécessaires 
auprès des services de police pour le 
traitement des dossiers de délinquance 
financière. économique et fiscale. 

Vous avez posé une question concernant 
les raisons pour lesquelles les dossiers 
d'enquête relatifs aux pressions exer 
cées à I' encontre du juge Leys sont 
maintenus au niveau du stade de 
"l'information judiciaire". 

C'est au ministère public qu'il 
appartient d'apprécier. en fonction des 
circonstances propres à chaque affaire, 
s'il est indiqué de recourir à une 
information judiciaire ou de requérir 
l'ouverture d'une instruction. 

Je ne peux pas vous donner une réponse 
plus détaillée : je prendrais alors la 
place du ministère public, du procureur 
du Roi ou du substitut. dans une 
compétence qui n · est pas la mienne. A 
votre demande de connaître les raisons. 
je ne peux que vous répondre qu'il 
s'agit d'une question d'opportunité. 
C'est la décision du ministère public et 
non du ministre de la Justice. 

Vous terminez par le point de 
l'intervention de l'Etat dans les frais qui 
sont ou qui pourraient être occasionnés 
au juge Leys pour l'organisation de sa 
défense en justice. 

Au cas où une action en justice devrait 
être exercée par des particuliers contre 
M. Leys, en raison d'actes accomplis 
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Van Parys 

par ce magistrat dans le cadre de ses 
fonctions. il lui appartiendrait de 
demander au département de la Justice 
la désignation d'un avocat et la prise en 
charge des honoraires de celui-ci par 
l'Etat. 

Il existe certainement des précédents. 
En cas de demande, il appartiendra au 
département de m'en avertir. 

Des raisons doivent pouvoir être 
invoquées. sur base de précédents, pour 
que l'Etat intervienne dans les frais 
d · assistance judiciaire pour des affaires 
qui concernent le mandat du magistrat 
en question. Mais à l'heure actuelle. je 
n · ai pas reçu de demande en ce sens. 

Le président: La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders <PRL-FDFJ: 
Monsieur le président, je remercie le 
ministre de sa réponse. C'est la 
première fois que nous avons des 
informations détaillées quant aux 
moyens en effectifs et en matériel. Je ne 
reviendrai donc pas sur ce volet. Il en va 
de même pour le point ayant trait aux 
mesures de protection. 
Je voudrais simplement faire une 
remarque et poser une question 
complémentaire. 
En ce qui concerne les frais, il serait 
peut-être utile d'examiner de manière 
plus large - et ce. au-delà de l'affaire 
Leys - les moyens mis à disposition 
lorsque. dans une affaire déterminée. et 
cela risque d'être le cas dans des 
affaires importantes. les témoins. les 
prévenus ou d'autres personnes. 
prennent comme moyen de défense la 
contre-attaque ou I' attaque à I 'égard du 
magistrat en charge. 
J'entends bien qu'il existe une certaine 
jurisprudence permettant de désigner un 
avocat. un conseil et prendre en charge 
les frais. Il existe peut-être également 
d'autres mesures à évaluer mais cela 
sortirait du cadre de la question. 

Lors de votre réponse vous avez 
répondu sur le choix entre l'information 
et l'instruction concernant l'enquête en 
cours. Ma question portait aussi sur le 
point de savoir si vous trouvez normal 
qu'une information soit ouverte au 
parquet du procureur du Roi de 
Bruxelles à I' égard d'un juge 
d'instruction du même ressort. A ma 
connaissance, suivant le système actuel, 
l'information devrait se faire au niveau 
du parquet général. Cela évoluera 
peut-être à l'avenir avec une nouve'Ie 
structure du parquet. Mais pour 
l'instant, je le répète, je ne comprends 
pas très bien comment le procureur du 
Roi peut ·:1ener une information à 

l'égard d'un juge de son propre ressort. 
Selon moi, cela relève de la cour 
d'appel, c'est-à-dire du parquet général. 

Vous m'avez répondu qu'un dossier 
était un cours sur base de dénonciations. 
Il semble que ce dossier soit toujours 
dans les mains du procureur du Roi ou 
de son office. Je ne comprends pas 
comment le procureur du Roi peul 
mener ce genre d'information à l'égard 
d'un collègue du siège dans le même 
arrondissement alors qu'il appartient 
logiquement au parquet général de s'en 
occuper. 

Le président : La parole est au 
ministre. 

M. Van Parys, rrurnstre : Je ne peux 
vous dire aujourd'hui à quel niveau se 
trouve cette information. Vous dites 
qu'elle se trouve au niveau du procureur 
du Roi. Pour ma part. je n'en sais rien. 
Mais je comprends que certains 
éléments justifient que l'information ait 
lieu au niveau du parquet général. li 
faut que je m'informe à ce sujet. 

Le président: L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

Ordre des travaux 
Regeling van de werkzaamheden 

Le président : Je rappelle aux membres 
qu'en cas de question orale, l'orateur et 
le ministre disposent chacun de cinq 
minutes et que deux minutes sont 
prévues pour les répliques. Mais je 
suppose que nous pouvions déroger à 
cette règle étant donné l'importance du 
sujet de la question. 

Question orale de M. Didier 
Reynders au ministre de Ia Justice 
sur '1e contrôle de l'activité du 
collège des procureurs généraux : le 
premier rapport annuel du collège" 
(n° 1507) 

Mondelinge vraag van de heer Didier 
Reynders aan de minister van Justitie 
over "het toezicht op de werkzaamhe 
den van het college van procureurs 
generaal : het eerste jaarverslag van 
het college" (nr. 1507) 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders, président du 
groupe PRL-FDF : Monsieur le prési 
dent. à ma connaissance, nous n'avons 
toujours pas reçu le premier rapport 
annuel du collège des procureurs 
généraux. Or. comme je vous 
l'indiquais dans ma question écrite, ce 
rapport devrait normalement nous être 
communiqué. Si on se base sur les 
échéances normales. nous devrions 
même en être au deuxième. Pouvons 
nous nous attendre à recevoir ce rapport 
et dans quel délai ? 
Je voudrais également vous poser une 
question concernant un aspect spécifi 
que de la politique criminelle. li s'agit 
des poursuites à l'égard de la 
publication de tracts à caractère raciste 
ou xénophobe. Dans quelle mesure 
pensez-vous, dans des matières comme 
celles-là comme dans d'autres 
d'ailleurs, qui pourraient également 
faire I' objet de circulaires du collège 
des procureurs généraux. disposer 
encore d'un droit d'injonction positi 
ve? 
Je présume qu'après I'adoption par la 
Chambre de I' article 15 1. vous 
continuez à penser que ce droit existe et 
que l'on pourrait dès lors en faire usage. 

Le président : La parole est au 
ministre. 

M. Van Parys. ministre de la Justice : 
Monsieur le président, je vous signale 
tuut d'abord qu'en ce qui concerne la 
politique criminelle. j'ai adressé. le 
21 octobre dernier, une note d · orienta 
tion aux présidents de la Chambre et du 
Sénat. J'ai également fait parvenir cette 
note aux commissions de la Justice des 
deux assemblées. ainsi qu'à la 
commission parlementaire du Sénat sur 
la criminalité organisée. 
Le 18 mai 1998. un exemplaire du 
rapport établi par le collège des 
procureurs généraux pour I" année 1997 
a également été envoyé aux présidents 
de la Chambre et du Sénat. Il s · agissait 
toutefois d'un rapport intermédiaire. 
appelé à être complété par un rapport 
définitif. au terme de l'année judiciaire. 
Ce rapport annuel définitif est 
aujourd'hui sur le point d'être finalisé. 
Je le communiquerai au parlement dans 
les prochains jours. Un débat parlemen 
taire sur ce rapport peut bien sûr être 
organisé par la suite. 
Le rapport intermédiaire ne portant que 
sur quelques mois, soit du 15 mai 1997 
au Ier septembre 1997. la période était 
trop courte pour qu'un débat puisse être 
consacré à son propos. Le rapport 
annuel définitif portera. lui, sur une 
période plus longue. à savoir du 
1er septembre I 997 au Ier septem 
bre 1998. 
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Van Parys 

J'en arrive au droit d'injonction 
positive. Il est évident que ce droit 
existe pour les dossiers individuels. Ce 
droit accordé au ministre de la Justice 
n · a rien à voir avec les priorités dont on 
peut faire état. en temps opportun, selon 
les conditions prévues par la loi. Le 
ministre de la Justice peut toujours 
exercer son droit d'injonction positive, 
selon les conditions prévues par la loi. 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF) : Si je 
vous comprends bien, monsieur le 
ministre. nous disposerons incessam 
ment du rapport annuel définitif. Il 
serait opportun qu'à l'avenir, ce rapport 
nous parvienne en tout début de session 
parlementaire. Nous pourrions correcte 
ment organiser nos travaux si nous le 
recevions dès le mois d'octobre. 

Le président : L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

Question orale de M. Didier 
Reynders au ministre de la Justice 
sur '1'arrêté royal réglant les 
modalités de collaboration entre le 
collège des procureurs généraux et le 
service de politique criminelle" 
(n° 1508) 
Mondelinge vraag van de heer Didier 
Reynders aan de minister van Justitie 
over "het koninklijk besluit tot 
regeling van de samenwerking tussen 
het college van procureurs-generaal 
en de dienst strafrechtelijk beleid" 
(nr. 1508) 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders, président du 
groupe PRL-FDF : Monsieur le prési 
dent, monsieur le ministre, chers 
collègues, j'ai déjà interrogé le ministre 
à plusieurs reprises sur les relations 
entre le service de politique criminelle 
et le collège des procureurs généraux. 
Je crois qu'étape par étape, nous 
arrivons à trouver des solutions en la 
matière. J'ai cru comprendre que le 
problème d~ la transmission au 
conseiller général des ordres du jour et 
des procès-verbaux des réunions du 
collège des procureurs généraux était 
réglé. 

Reste le problème, non résolu, des 
modalités pratiques de collaboration 
entre le collège et le service lui-même. 
Le §6 de l'article 143bis nouveau du 
Code judiciai= prévoit que les 

modalités de collaboration sont à 
déterminer par arrêté royal. Il n'y a pas 
très longtemps, à savoir en avril dernier, 
vous m'aviez répondu que le projet 
d'arrêté royal était en voie de 
finalisation. J'espère qu'il ne s'agit pas 
du même type de délai que celui relatif 
au rapport du collège des procureurs 
généraux. A ma connaissance, cet arrêté 
n · est pas encore pris, je n'en ai pas vu la 
publication. Sera-t-il incessamment 
publié au Moniteur? Pourrais-je avoir. 
en "primeur", quelques éléments 
concernant les modalités de collabora 
tion qui pourraient s'y trouver? 

Le président : La parole est au 
ministre. 

M. Van Parys, ministre de la Justice: 
Monsieur le président, I' impatience du 
collègue Reynders devrait être de courte 
durée. En effet, l'arrêté royal réglant les 
modalités de collaboration entre le 
collège et le service de politique 
criminelle est soumis à l'avis du 
Conseil d'Etat depuis le 30 juillet 1998. 

Depuis lors, des contacts ont déjà eu 
lieu entre le Conseil et mon cabinet 
concernant la portée exacte du contenu 
de cet arrêté royal. Il ressort également 
de ces contacts que le Conseil devrait 
émettre son avis assez rapidement. 

Comme vous l'avez demandé, je peux 
vous préciser que I' arrêté royal 
réglemente les aspects suivants : 

- les réunions entre le collège et le 
conseiller général à la politique 
criminelle; 

- les échanges d'informations entre Ic 
collège et le service de la politique 
criminelle; 

- les groupes de travail réunissant des 
représentants du collège et du service de 
la politique criminelle et les modalités: 

- les contacts entre le collège d'une part 
et, d'autre part. les magistrats 
d'assistance et les magistrats nationaux: 

- la communication des ordres du jour et 
des rapports des réunions du collège des 
procureurs généraux au service de la 
politique criminelle: 

- la présence du conseiller général à la 
politique criminelle aux réunions du 
collège des procureurs généraux. 

J'espère que la diligence du Conseil 
d'Etat sera de même nature que celle du 
cabinet. Il s'agit en effet d'un élément 
important de la politique criminelle. 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Revnders (PRL-FDFJ: 
Monsieur le président, je rappelle au 
ministre que la diligence fut un moyen 
de transport très rapide mais il faudrait 
faire preuve de prudence en l'utilisant 
aujourd'hui 1 

Je constate donc que je recevrai 
incessamment le rapport du collège des 
procureurs généraux, ainsi que I' arrêté 
royal. J'espère toutefois ne pas être 
noyé de documentation le même jour ! 

Le président : L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

Mondelinge vraag van de heer 
Francis Van den Eynde aan de 
minister van Justitie over "de 
identificatie van oproepers die via de 
zogenaamde groene telefoonlijnen 
telefoneren" (nr. 1511) 
Question orale de M. Francis Van den 
Eynde au ministre de la Justice sur 
'1'identification des personnes qui 
téléphonent aux numéros verts" 
(n° 1511) 

De voorzitter : De heer Francis Van 
den Eynde heeft het woord. 

De heer Francis Van den Eynde 
(VL.BLOK): Mijnheer de voorzitter. 
mijnheer de minister, collega's, mijn 
vraag heeft betrekking op de groene 
telefoonlijn die onderzoeksrechter Con 
nerotte op het hoogtepunt van de helaas 
nog niet afgehandelde zaak-Dutroux op 
het getouw had gezet om via het publiek 
kennis te krijgen van pedofiele zaken 
die nog niet hij het gerecht gesignaleerd 
waren. Daarbij werd onder meer de 
anonimiteit van de bellers gegaran 
deerd. 

Achteraf verscheen in een Franstalig 
satirisch weekblad een stuk waarin 
werd vermeld dat de telefoonlijn die 
werd georganiseerd door de onder 
zoeksrechter helemaal niet op het parket 
van Neufchâteau terechtkwam. maar 
wel in de lokalen van het ministerie van 
Binnenlandse Zaken in Brussel. Daar 
enboven beschikte men daar over een 
toestel om de mensen die opbelden te 
identificeren. Er werd aan toegevoegd 
dat de minister van Binnenlandse Zaken 
dit loochende. maar dat hijzelf de 
aandacht erop vestigde dat de 
uitoefening van een opdracht van de 
gerechtelijke politie onder de verant 
woordelijkheid van de minister van 
Justitie viel. 

Mijnheer de minister. op 15 mei 1997 
heb ik aan uw voorganger een 
schriftelijke vraag gesteld met de vraag 
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Francis Van den Eynde 

of <lit met de waarheid strookte. Enkele 
weken geleden hebt u mij op deze vraag 
een zeer kort antwoord verstrekt dat als 
volgt luidt : "In antwoord op zijn vraag 
kan ik het geachte lid meedelen dat de 
politiediensten inderdaad over de 
technische mogelijkheden beschikken 
in de 10 ! -centrales om het telefoon 
nummer van de oproeper te identifice 
ren". Het is geen militair geheim dat 
men in <le 10 l-centrales over een toestel 
beschikt om de oproeper te identifice 
ren. Dit was echter mijn vraag niet. 

Vandaar dat ik deze schriftelijke vraag 
in een mondelinge vraag heb omgezet. 
Ten eerste, is het zo dat de beruchte of 
beroemde groene lijn van onderzoeks 
rechter Connerotte niet uitkwam in 
Neufchâteau maar bij het ministerie van 
Binnenlandse Zaken in Brussel '1 Ten 
tweede. werden de mensen die 
opbelden systematisch geïdentificeerd? 
Dit laatste lijkt mij niet onbelangrijk 
omdat men er mocht van uitgaan dat in 
<le mogelijkheid was voorzien om 
anoniem zaken te signaleren. 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

De heer Van Parys, minister van 
Justitie : Mijnheer de voorzitter, ik kan 
de heer Van den Eynde meedelen dat er 
twee manieren zijn om oproepende 
telefoonnummers te identificeren. 

De eerste is degene waarvan sprake in 
het antwoord op de schriftelijke vraag 
dat de heer Van den Eynde zojuist heeft 
geciteerd. De politiediensten beschik 
ken inderdaad over de technische 
mogelijkheden in de 101-telefoon 
centrales om het telefoonnummer van 
de oproep te identificeren. 

De tweede mogelijkheid is dat men op 
gerechtelijk bevel, dus mits tussen 
komst van een magistraat, met het 
zogenaamde zoller-rnalicieux-toestel 
dat bij de operator - meestal Belgacom - 
wordt geplaatst, dagelijks of na aHoop 
van de operatie een lijst krijgt met alle 
telefoonnummers waarmee contact is 
geweest. 

Dit toestel werd op bevel van de 
onderzoeksrechter op de betrokken 
groene telefoonlijn geplaatst om in 
noodgevallen slachtoffers te kunnen 
bijstaan en beschermen. De onder 
zoeksrechter moet de wettelijke bepa 
lingen naleven. 

De voorzitter : De heer Francis Van 
den Eynde heeft het woord. 

De heer Francis Van den Eynde 
1VL.BLOKl: Mijnheer de voorzitter. 
mijnheer de minister, alhoewel ik niet 
betwist dM de onderzoeksrechter het 

recht heeft gebruik te maken van een 
zoller-rnalicieux-toestel, moet het mij 
van het hart dat men de bevolking 
beloofd had dat zij anoniem zaken 
konden melden op het groene nummer. 

Ik kan best begrijpen dat men een 
zoller-rnalicieux-toestel plaatst op een 
JO 1-lijn omdat men in bepaalde 
noodgevallen niet de tijd heeft zich te 
identificeren. 

Als men de bevolking echter anonimi 
teit verzekert bij de oproep van het 
groene nummer, kan ik het niet 
goedkeuren dat men de oproeper op een 
sluikse manier identificeert. 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

Minister Van Parys : Mijnheer de 
voorzitter. ik vermoed dat de heer Van 
den Eynde redenen heeft om verwarring 
te zaaien. 

Mijnheer de voorzitter, collega's. ik 
beklemtoon dat de anonimiteit gewaar 
borgd is omdat alles onder toezicht van 
de magistraat gebeurt. Bij dergelijke 
oproepen moet men in staat zijn 
onmiddellijk in te grijpen en het 
slachtoffer hulp te verlenen. Deze 
identificatie schaadt de anonimiteit niet. 
De magistraat die de toestemming geeft 
om de oproepen te identificeren. heeft 
terzake een grote verantwoordelijkheid. 
Bovendien voeg ik eraan toe dat alleen 
de oproepers geïdentificeerd worden. Er 
is helemaal geen sprake van telefoon 
tap. 

Met dit systeem van identificatie wil 
men alleen dringende assistentie en 
hulpverlening geven als het nodig is. 
Dit is, mijns inziens, niet meer of niet 
minder dan een bewijs van de 
humanitaire ingesteldheid van de 
magistraten. 

De voorzitter : Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

Samengevoegde interpellaties van : 
- de heer Renaat Landuyt tol de 
minister van Justitie over "de 
noodoproep van de procureur des 
Konings van Brugge en van de 
commissaris-generaal voor de vluch 
telingen inzake mensenhandel" 
(nr. 2077) 
- de heer Bart Laeremans tot de 
minister van Justitie over "het gebrek 
aan beleid inzake mensenhandel" 
(nr. 2095) 

Interpellations jointes de : 
- M. Renaat Landuyt au ministre de 
ia Justice sur "l'appel d'urgence du 
procureur du Roi de Bruges et du 
commissaire général aux réfugiés à 
propos du trafic d'êtres humains" 
(n° 2077) 
- M. Bart Laeremans au ministre de 
la Justice sur '1'absence de politique 
concernant le commerce des êtres 
humains" (n° 2095) 

De voorzitter : De heer Renaat 
Landuyt heeft het woord. 

De heer Renaat Landuyt (SP>: 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister, collega's, de aanleiding voor 
mijn interpellatie was dat op dezelfde 
dag twee niet onbelangrijke personen 
uit de praktijk een noodoproep deden 
omtrent het juridische luik van het 
asielbeleid. Een procureur des Konings 
klaagt over het gebrek aan coördinatie 
met zijn collega's. Volgens hem werkt 
hij alleen in zijn klein arrondissement 
en verloopt de coördinatie met zijn 
collega's niet optimaal. 
Wat ik minder apprecieer in zijn 
klaagzang - dat heeft wellicht te maken 
met de lange tenen van politici - is dat 
volgens hem de beleidsverantwoordelij 
ken geen interesse toonden voor de 
mensenhandel. Na de onderzoekscom 
missie voor de Mensenhandel - waarvan 
zowel de minister als ikzelf lid waren - 
werden de vereiste structuren opgezet 
Nadat een aantal wijzigingen aan de wet 
van april 1995 werden aangebracht. 
werd met het mechanisme van het 
jaarverslag alles in werking gesteld 
opdat op het werkterrein gecoördineerd 
zou kunnen worden gewerkt 
Het verwonderde mij nog meer dat een 
procureur des Konings vanuit zijn 
praktijkervaring meent dat een natio 
naal magistraat moet worden aangesteld 
omdat er geen coördinatie is. Ik meen 
mij te herinneren dat in april 1997 de 
vorige minister van Justitie reeds zei dat 
een werkgroep druk bezig was met het 
opstellen van een aantal richtlijnen. Een 
nationaal magistraat, wie het ook weze. 
staat in voor de coördinatie. in 
samenwerking met het Centraal Bureau 
voor Opsporingen - zolang het nog 
bestaat. Nu blijkt dat een procureur des 
Konings, iemand uit de praktijk. 
beweert dat van die samenwerking niets 
te merken is. 
Tussen haakjes. ik heb geruchten 
opgevangen uit het commissariaat 
generaal voor de Vluchtelingen dat men 
sporen kan waarnemen van men 
sensmokkel, een deel van de mensen 
handel. Mensen vertellen niet alleen 
hetzelfde asielverhaal, maar ook 
hetzelfde verhaal over de wijze waarop 
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Renaat Landuyt 

zij ons land binnenkomen, en over het 
feit dar zij daarin begeleid worden mits 
zij daarvoor betaald hebben. Naar ik 
verneem, zouden die verhalen zijn 
doorgegeven aan de bevoegde procu 
reurs en politiediensten, maar men doet 
er niets mee. 
Dezelfde dag dat de procureur des 
Konings protesteert, was er het verslag 
van de commissaris-generaal voor de 
Vluchtelingen en Staatslozen. Hij 
schrijft uitdrukkelijk : "De kandidaat 
vluchtelingen zijn het slachtoffer van 
netwerken die hen bij de organisatie van 
de reis werden opgelegd, met 
daarbovenop een eventueel bijkomend 
scenario voor het asielverhaal". De 
commissaris-generaal vervolgt dat hij 
hierover geregeld relevante informatie 
aan de bevoegde politiediensten of 
andere overheden doorgeeft, zonder dat 
hij daarvan enig bericht krijgt nadien en 
hij ook niet merkt dat wordt ingegaan 
op de zeer concrete gegevens voor het 
blootleggen van netwerken. Deze 
gegevens worden blijkbaar genegeerd. 
Mijnheer de minister, na te zijn 
bekomen van de woorden van de 
procureur des Konings te Brugge dat hij 
alleen in zijn arrondissement, toch 
probeert een klein beetje orde op zaken 
te stellen, wens ik u enkele vragen te 
stellen. Allereerst is er het specifieke 
probleem dat men in het rustpunt van 
Jabbeke voortdurend mensen oppakt die 
door organisaties per vrachtwagen 
worden vervoerd. Men pakt voortdu 
rend dezelfde mensen op, voor zover ze 
al niet eerder, bijvoorbeeld in Wetteren, 
zijn opgepakt door een ander parket. 
maar dat dan weer niet overlegt met de 
andere parketten. Volgens de procureur 
des Konings van Brugge zelf werken de 
parketten helemaal niet samen. 
Mijnheer de munster, vergist de 
procureur des Konings te Brugge, De 
Man op het werkveld. zich in zijn 
analyse ? Is het juist dat er geen reactie 
komt van de gerechtelijke overheden op 
aanwijzen door de dienst Vreemdelin 
genzaken en het commissariaat 
generaal voor de Vluchtelingen ? 
Wat de tweede instantie betreft, verwijs 
ik naar het rapport waarin nogmaals 
wordt bevestigd dat er niets gebeurt. Er 
is dus een officieel rapport waaruit blijkt 
dat de diensten van Justitie niet 
reageren op aangiften inzake netwer 
ken. 
Waarom werden er nog geen initiatie 
ven genomen, dit ondanks eerdere 
oproepen hieromtrent van de procureur 
des Konings te Brugge ? 
Belangrijk is te weten welke initiatieven 
u zult nemen ? Of moet ik eigenlijk 
zeggen : welke initiatieven zult u 
versneld nemen ? 

ln tijden van groeiende samenwerking 
van persrechters en openheid naar de 
media toe, kan men ervan uitgaan dat 
het goed is dat een procureur aan de 
krant kan zeggen dat er in zijn dienst 
problemen zijn. Toch komt dit volgens 
mij eigenaardig over, want het wijst op 
een gebrek aan coördinatie tussen de 
verschillende gerechtelijke diensten. 
Vergis u niet : ik vind het goed dat de 
procureur des Konings publiek het 
woord neemt. Ik vind het echter wel 
eigenaardig dat de inhoud van zijn 
boodschap luidt dat hij met zijn 
collega's niet kan onderhandelen en 
samenwerken. 

De voorzitter : De heer Bart Laere 
mans heeft het woord. 

De heer Bart Laeremans cVL.BLOK): 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister, ook wij zijn bezorgd over het 
gebleken gebrek aan beleid inzake 
netwerken en de problematiek van 
vluchtelingen en asielzoekers. Het is 
maar een van de symptomen, maar wel 
kenmerkend en stuitend, dat nogal wat 
vluchtelingen worden opgepakt, de 
volgende dag weer worden vrijgelaten, 
opnieuw worden opgepakt en weer 
worden vrijgelaten. Dit lijkt wel een 
carrousel. Voor de betrokken rijkswach 
ters en politiemensen is dit natuurlijk 
zeer frustrerend : het is een sisyfusar 
beid en dat kan niet blijven duren. Wij 
vernemen wel dat er een richtlijn in 
voorbereiding zou zijn, maar ondertus 
sen belet niets dat er in afwachting 
daarvan nu al specifieke concrete 
maatregelen worden genomen door het 
ministerie van Justitie. door uw kabinet 
dus, om minstens voor enige coördina 
tie te zorgen. Precies die coördinatie 
blijkt echter te ontbreken. 

ln de krant van twee weken geleden las 
ik een uitspraak van de woordvoerder 
van uw kabinet, de heer Eugène Van 
Kerckhoven en dit naar aanleiding van 
de uitspraken van procureur Berkvens. 
Uw woordvoerder zegt ronduit dat hij 
helemaal geen goed zicht heeft op de 
situatie van de vluchtelingen uit 
Kosovo : '1k heb er nog geen goed zicht 
op. De problematiek is nieuw en ligt 
zeer gevoelig. Misschien zijn de 
parketten er nog niet goed op 
voorbereid". Dat zegt die man letterlijk, 
terwijl ondertussen reeds maanden de 
vluchtelingenstroom uit Kosovo blijft 
duren. Toch heeft blijkbaar nog 
niemand van uw kabinet zicht op de 
netwerken die hierachter steken of hun 
systematiek, en noch minder op de 
manier waarop dit probleem moet 
worden aangepakt. De vluchtelingen 
problematiek heeft echter nog andere 
facetten die met netwerken heLben te 
maken en die ervoor zorgen dat er 

steeds meer vluchtelingen hierheen 
komen. Er is het vooruitzicht van 
regularisalie, er zijn de milde 
erkenningscriteria en dergelijke, maar 
ook is er het zeer lakse optreden 
tegenover de actiegroepen die systema 
tisch raids op asielcentra organiseren en 
ongemoeid worden gelaten. ln juli 1998 
was er bij voorbeeld de fameuze raid op 
het centrum l 27bis in Steenokkerzeel, 
waarbij 31 asielzoekers werden meege 
nomen en die dan konden onderduiken 
bij mensen als Vuile Mong en dergelijke 
artiesten. Recent was er ook de 
betoging bij Vottem, waarbij 
28 rijkswachters gewond raakten. Ook 
dat was een merkwaardig incident en 
ook daar blijken weinig mensen 
langdurig te zijn aangehouden of 
hiervoor te worden vervolgd. Op 
14 oktober 1998 was er dan opnieuw 
een raid op Steenokkerzeel waarbij heel 
wat schade werd aangericht aan het pas 
herstelde centrum l 27bis. Bij ons en hij 
heel veel personen bestaat de indruk dat 
die herriemakers, het janhagel van dat 
zogenaamde collectief, volledig onge 
moeid worden gelaten en kunnen doen 
wat zij maar willen. Dat blijft niet 
onopgemerkt in het buitenland en zorgt 
uiteraard voor interesse vanuit bepaalde 
landen om hierheen te komen. De 
indruk bestaat immers dat wij snakken 
naar zeer veel bijkomende nieuwe 
asielzoekers. 

Mijnheer de minister. ik heb een aantal 
concrete vragen. Welke beleidslijnen 
worden in deze materie gevolgd. in 
afwachting van de algemene richtlijn 
die u momenteel nog voorbereidt '! 
Worden de aangehouden asielzoekers 
op bevel van de parketten-generaal 
systematisch vrijgelaten of gaat het om 
puur toeval '! Is cr steeds sprake van 
mensenhandel of gaat het om families 
die op eigen initiatief naar hier komen ? 
Wat de herrieschoppers betreft, vraag ik 
me af waarom er niet tegen hen wordt 
opgetreden ? Waarom wordt niet 
opgetreden tegen personen die illegalen 
bij hen thuis schuilhouden ? Men kent 
deze personen en toch laat men hen 
ongemoeid. Werden er in juli of oktober 
arrestaties verricht in Steenokkerzeel of 
Vottem ? Bestaan cr in de regering 
afspraken om dit janhagel ongemoeid te 
laten of heeft men schrik van deze 
personen? 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

De heer Van Parys, minister van 
Justitie : Mijnheer de voorzitter. 
collega's, de strijd tegen de mensenhan 
del vormt een belangrijke prioriteit voor 
de regering. Ik wil dan ook even 
stilstaan bij een reeks initiatieven die 
werden genomen na de goedkeuring 
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Van Parys 

van de wet van 13 april 1995. houdende 
bepalingen ter bestrijding van de 
mensenhandel en de kinderpornografie. 
De regering heeft bovendien rekening 
gehouden met de aanbevelingen van de 
parlementaire onderzoekscommissie 
belast met het onderzoek naar een 
structureel beleid met het oog op de 
bestraffing en de uitroeiing van de 
mensenhandel waarnaar de heer 
Landuyt heeft verwezen. 

Mensenhandel is een ernstige vorm van 
criminaliteit die prioriteit verdient. De 
dienst voor het Strafrechtelijk Beleid 
werkt in samenwerking met het college 
van procureurs-generaal aan een 
ontwerp van ministeriële richtlijn 
waarin de krachtlijnen worden bepaald 
voor de opsporing en de vervolging van 
de mensenhandel. Ik wil ook verwijzen 
naar de opdrachten van de nationaal 
magistraten die belast zijn met de 
coördinatie van het strafrechtelijke 
beleid. Bovendien wordt momenteel in 
de Senaat het wetsvoorstel houdende 
reorganisatie van het openbaar ministe 
rie en de oprichting van een federaal 
parket besproken. Dit wetsvoorstel is 
een van de resultaten van het 
Octopusoverleg. Mensenhandel is een 
vorm van criminaliteit die ongetwijfeld 
tot de bevoegdheden van het federaal 
parket zal behoren omdat het precies 
een federale aanpak vergt. 

In verband met het commissariaat 
generaal voor de Vluchtelingen kan ik u 
meedelen dat de nationaal magistraten 
nooit een specifieke vraag hebben 
omvangen van de commissaris-generaal 
inzake coördinatie in een specifiek 
dossier. In het voorjaar was een 
bijeenkomst gepland die omwille van 
bepaalde problemen niet heeft plaatsge 
vonden. De nationaal magistraten staan 
ter beschikking van het commissariaat 
generaal voor de Vluchtelingen om op 
te treden als er sprake is van specifieke 
dossiers waarin coördinatie noodzake 
lijk is. Het verslag waarnaar de heer 
Landuyt heeft verwezen, kan volgens 
mij de aanleiding vormen voor een 
dergelijke actie. Tot vorige week 
hebben de nationaal magistraten nooit 
een concrete vraag in die zin ontvangen. 

Het is evident - ik heb dat ook aan het 
college van procureurs-generaal meege 
deeld - dat de nationaal magistraten 
desgevallend concrete initiatieven moe 
ten nemen. Ze zijn daarvoor nu eenmaal 
aangesteld. 

Overigens, de nationaal magistraten 
wonen geregeld de vergaderingen bij 
van de door de minister van 
Binnenlandse Zaken voorgezeten coör 
dinatiecel ter bestrijding van de 
mensenhandel. Deze cel is destijds naar 
aanleiding van de werkzaamheden van 

de parlementaire onderzoekscommissie 
in verband met de mensenhandel 
opgericht en de bevoegdheden situeren 
zich eveneens op het operationele vlak. 
Ook vertegenwoordigers van de dienst 
Vreemdelingenzaken. de Veiligheid van 
de Staat en de cel Mensenhandel van 
het CBO van de rijkswacht nemen aan 
die bijeenkomsten deel. Er is dus wel 
degelijk een forum waar de actoren in 
de strijd tegen de mensenhandel elkaar 
kunnen vinden. 

De heer Hombroise, substituut-generaal 
en nationaal magistraat. werd aange 
steld als bijstandsmagistraat bij het 
college van procureurs-generaal voor de 
materie van de mensenhandel. Deze 
heeft laten weten dat noch het OCMW 
Gent, noch de commissaris-generaal 
hem hebben verzocht om in deze zaak 
op te treden. 

Vrij recent nog werden de nationaal 
magistraten betrokken bij de 
controleactie-Schengen die plaatsvond 
van 15 tot 17 oktober. Het resultaat van 
deze actie was dat er in totaal 
95 personen werden opgepakt, vooral 
Kosovaren en Albanezen, dat er 
onmiddellijk twee gerechtelijke aan 
houdingen werden verricht, namelijk 
van twee mensensmokkelaars op de 
Fina-parking op de E40 te Jabbeke en 
dat er niet wordt uitgesloten dat het 
verdere verloop van het onderzoek tot 
de gerechtelijke aanhouding van nog 
andere personen aanleiding geeft. 

Voorts spreek ik de bewering als zouden 
er geen initiatieven in de strijd tegen de 
mensenhandel zijn genomen, formeel 
tegen en geef de interpellanten en de 
commissieleden kennis van de rnaatre 
celen die onder meer naar aunleidine 
~an de parlementaire onderzoekscom~ 
missie dienaangaande reeds werden 
genomen. 

Ten eerste werd een interdepartemen 
tale coördinatiecel van het beleid ter 
bestrijding van de mensenhandel. 
waarin de verschillende actoren elkaar 
kunnen vinden, opgericht. 

Ten tweede werd een nationaal 
magistraat belast met een coördinerende 
en stimulerende taak op het vlak van de 
strafrechtelijke vervolgingen. 

Ten derde wordt er drie- of 
viermaandelijks een coördinaticverga 
dering georganiseerd met de verant 
woordelijke operationele diensten onder 
het voorzitterschap van de minister van 
Binnenlandse Zaken en in aanwezig 
heid van de minister van Justitie. Op dit 
forum zijn ook de commissaris-generaal 
voor de vluchtelingen en de sraarslozen 
en de directeur van de dienst 

Vreemdelingenzaken aanwezig en heb 
ben de betrokkenen de gelegenheid om 
informatie uit te wisselen die bij een 
gecoördineerde aanpak noodzakelijk is. 
Ten vierde is er de centrale cel 
Mensenhandel van de rijkswacht die 
verder wordt uitgebouwd. De nodige 
instrumenten zijn dus voorhanden. 
Vergeten wij evenmin dat de dienst voor 
het strafrechtelijk beleid in hel 
ministerie van Justitie een belangrijke 
rol moet spelen bij de uitwerking van 
het strafrechtelijk beleid inzake men 
senhandel. dat een nationale prioriteit 
is. Vandaar dat deze dienst een richtlijn 
voor het vervolgingsbeleid inzake de 
strijd tegen de mensenhandel - ze is 
bijna klaar - voorbereidt. 
Ik breng ook nog even in herinnering 
dat iedere procureur-generaal die lid is 
van het college van procureurs-generaal 
met een aantal materies is belast. 
Welnu. het is de procureur-generaal te 
Luik die de verantwoordelijkheid draagt 
voor de coördinatie van de strijd tegen 
de mensenhandel. 
Daarnaast werden er. voor de strijd 
tegen de mensenhandel. in ieder 
parker-generaal en in ieder parket 
verbindingsmagistraten aangewezen. 
Zij zijn de contactpunten in de 
parketten-generaal en in de parketten 
voor alles wat met de mensenhandel 
verband houdt. 
Ik wijs er ook op dat, overeenkomstig 
de aanbevelingen van de bijzondere 
commissie van de Kamer belast met het 
onderzoek inzake de problematiek van 
de mensenhandel. het wetsontwerp 
betreffende de strafrechtelijke aanspra 
kelijkheid van de rechtspersonen. is 
ingediend. Dit wetsontwerp moet een 
belangrijk instrument worden in de 
strijd tegen dl' mensenhandel. U weet 
dat het ontwerp voor advies voorligt bij 
de Raad van State. Naar ik heb 
vernomen zou heel binnenkort advies 
kunnen worden verleend zodat dit 
wetsontwerp nog tijdens deze legisla 
tuur in het parlement zal kunnen 
worden besproken en hopelijk ook 
worden goedgekeurd. 
Hiermee wil ik aantonen dat. in het 
verlengde van de werkzaamheden van 
de commissie. heel veel inspanningen 
werden geleverd. 
Ik kom thans bij het specifieke 
probleem van de mensensmokkel. De 
fenomenen waarmee wij de jongste 
maanden worden geconfronteerd 
zijn specifieke fenomenen van men 
sensmokkel die uiteraard passen in de 
globale kwalificatie van mensenhandel. 
Terzake heeft procureur-generaal 
Schins mij een aantal gegevens 
overgemaakt die ik u graag wil 
bezorgen. 
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Di: procureur-generaal laat mij weten 
dat minstens twee parketten van het 
ressort van h..:1 hof van beroep van Gent 
111..:1 de problematiek worden gecontron 
tccrd, meer bepaald Brugge en 
Dendermonde : Bruuue. omdat de 
illegalen vanuit Ooste~1de en Zeebrugge 
111..:t Je waccn naar Groot-Brittannië 
willen oversteken en daarbij gebruik 
maken van de: parkeerterreinen in 
Jabbeke langs de E40 waar zij in 
vrachtwagens worden verborgen; Den 
dermonde omdat dit gerechtelijk 
arrondissement eveneens een aantal 
parkeerterreinen langs de autosnelweg 
tell waar een zogenaamde overstap 
wordt eereceld, We denken aan 
Kruihekè e1; Waasmunster langs de 
E 17 en Wetteren langs de E40. ~ 

In het beleid dat de procureur-generaal 
\ an Gent terzake uittekent ten aanzien 
van de feiten die in zijn ressort 
gebeuren. zegt hij uitdrukkelijk dat het 
eigenlijk geen enkele zin heeft zich te 
concentreren op de inbreuken van de 
illegalen zelf omdat deze mensen 
helemaal niet zinnens zijn in ons land te 
verblijven maar erop uit zijn zo snel 
mogelijk het land weer te verlaten in de 
richting van de Verenigde Staten via 
Engeland. 

Een beleid in de: richting van het treffen 
van de illegalen is eigenlijk niet 
efficiënt. Men zou er moeten kunnen in 
slagen om degenen te treffen die de 
handel opzetten, dus de zogenaamde 
mensensmokkelaars. Daarover is 
procureur-generaal Schins in zijn brief 
zeer expliciet. Hij zegt dat zij binnen de 
lokale context, weze het arrondissemen 
teel of binnen het ressort. een aantal 
initiatieven nemen. We moeten er ons 
echter van bewust zijn dat het lokale 
noch het nationale niveau noch dat van 
het ressort volstaan om het probleem 
allesomvattend aan te pakken. In zijn 
ressort is er permanent overleg tussen 
het parket te Brugge en het 
parket-generaal te Gent. Er is trouwens 
nog op 6 oktober 1998 een vergadering 
geweest van het provinciaal vijfhoeks 
overleg van West-Vlaanderen waar 
onder meer werd gesproken met een 
vertegenwoordiger van de minister van 
Binnenlandse Zaken en van de dienst 
Vreemdelingenzaken. Ook vertegen 
woordigers van de rijkswacht en van het 
parket te Brussel waren daar aanwezig. 

De conclusie van dit vijfhoeksoverleg 
was dat het beleid moet worden aericht 
tegen de mensensmokkelaars. maar dat 
dit probleem in eerste instantie een 
internationaal karakter vertoont. 
Procureur-generaal Schins schrijft 
onder meer dat het probleem ontstaat 
wegens het uitblijven van een afdoende 
controle aan de buitengrens van de 
Sc hengen-landen. 

Alle initiatieven die men neemt op 
arrondissementeel niveau - het niveau 
van het ressort van het hof van beroep 
van Gent - zijn lokaal belangrijk. Het 
probleem zal evenwel slechts grondig 
kunnen worden aangepakt zodra er een 
afdoende controle is aan de huitengren 
zen van de Schengen-landen. 

Volgens procureur-generaal Schins gaat 
het immers om netwerken voor 
clandestiene immigratie van Centraal 
Europa naar Groot-Brittannië. België is 
"slechts" een transitland. Hij gaat ervan 
uit dat de criminele organisaties die 
deze mensensmokkel organiseren zich 
vermoedelijk bevinden in Oostenrijk en 
in Duitsland. Een lokale bijdrage kan er 
bijvoorbeeld in bestaan de chauffeurs 
desgevallend op te pakken, hoewel deze 
personen niet noodzakelijk te kwader 
trouw zijn. 

Procureur-generaal Schins wijst duide 
lijk op de noodzaak van een Europese. 
veeleer dan een arrondissementele en 
nationale aanpak. De Schengen 
controleactie die van 15 tot en met 
17 oktober plaatsvond. situeerde zich 
binnen deze Europese aanpak. Straks 
kom ik hierop overigens terug. Naar 
mijn gevoelen is een Europese 
benadering van het probleem immers 
essentieel. 

Er is terzake een ministeriële richtlijn in 
voorbereiding. Zij werd voor advies 
overgemaakt aan het college van 
procureurs-generaal en aan de commis 
sie ter Bescherming van de Private 
Levenssfeer. 

Ik zal een aantal elementen uit deze 
richtlijn toelichten. 

Ten eerste omvat ze de gestructureerde 
coördinatie voor de opsporing van 
misdrijven en de organisatie van 
vervolgingen. Specifiek wordt een 
overlegstructuur tot stand gebracht die 
vier belangrijke aspecten telt. Een 
eerste opdracht van deze overlegstruc 
tuur heeft betrekking op de contacten 
met de externe actoren, met name de 
nationaal magistraten. de verbindings 
magistraten - die. zoals gezegd, in elk 
arrondissement aanwezig zijn -. de 
politiediensten. de centrale cel van de 
rijkswacht. de algemene politiesteun 
dienst, de bestuurlijke autoriteiten, de 
onderzoeksdiensten en - belangrijk - de 
centra voor de opvang van de 
slachtoffers van mensenhandel. 
Een tweede opdracht is het inwinnen en 
het uitwisselen van gegevens. afkom 
stig uit de diverse diensten of 
afdelingen van het parket en van het 
arbeidsauditoraat, De materie men 
sensmokkel heeft immers ook dikwijls 
te maken met de hele problematiek van 
het sociaal recht en het sociaal 
zekerheidsrecht. 

Een derde opdracht van de overleg 
structuur. opgenomen in de ministeriële 
richtlijn. is de voortgangscontrole op de 
aangelegde dossiers. In het verleden 
bleek de controle inzake de voortgang 
van bepaalde onderzoeken ontoereikend 
te lijn. Dat werd overigens ook 
vastgesteld door de parlementaire 
onderzoekscommissie. 

Een vierde opdracht behelst de 
samenwerking, waarbij de multidisci 
plinaire aanpak de rode draad in de 
richtlijn is. De aspecten van de sociale 
wetgeving en de fiscale wetgeving 
moeten hierbij worden ingecalculeerd. 

Zodra ik over het advies van het college 
van procureurs-generaal en van de 
commissie voor de Bescherming van de 
Private Levenssfeer beschik zal ik u met 
genoegen deze documenten bezorgen. 
Ze zullen immers een belangrijk 
instrument zijn in het vervolgingsbeleid 
terzake. 

Collega Landuyt, u stelde een vraag in 
verband met het initiatief van de 
procureur des Konings te Brugge ten 
aanzien van de media. De korpschef 
heeft zijn verantwoordelijkheid dien 
aangaande. Mijns inziens heeft hij het 
volste recht te communiceren met de 
media en op deze wijze zaken mee te 
delen die betrekking hebben op het 
vervolgingsbeleid in zijn ambtsgebied 
die hij belangrijk acht voor de media. 

Overigens meen ik dat de visies van de 
procureur des Konings te Brugge en de 
procureur-generaal van Gent niet 
tegenstrijdig zijn. Ik heb geen enkel 
probleem met het feit dat de procureur 
des Konings zich wendt tot de media en 
zijn bezorgdheid uit. 

Alleen moeten wij ons ervan bewust 
zijn dat het arrondissement Brugge of 
het arrondissement Dendermonde 
onmogelijk in staat zal zijn om dit 
probleem eigenhandig op te lossen 
omdat. zoals ik reeds zei, in deze 
materie een Europese aanpak noodzake 
lijk is. 

Alvorens tot de specifieke vraag van de 
heer Laeremans te komen, wens ik nog 
even in te gaan op de Europese Raad 
van de ministers van Justitie 
en van Binnenlandse Zaken die op 
24 september 1998 te Brussel werd 
gehouden. Bij die gelegenheid heb ik 
met betrekking tot deze materie gepleit 
voor een communautair actieplan. 
gebaseerd op twee assen. 

Ten eerste - zeer belangrijk in deze 
materie -. een humanitaire opvang en 
bescherming van de ontheemden en de 
vluchtelingen in de regio zelf. want in 
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Van Parys 

de mate dat ze in de regio zelf op een 
humanitaire wijze kunnen worden 
opgevangen. kunnen we de wortels van 
de mensensmokkel geheel of gedeelte 
lijk wegnemen. 
Ten tweede. een doeltreffende aanpak 
van de migratieproblematiek, waarbij, 
enerzijds. de betrokkenen zekerheid 
dienen te krijgen omtrent hun verblijf 
en. anderzijds. de asielprocedures 
dienen te worden ontlast. Ook dat moet 
in de Europese context gebeuren. 
Namens België heb ik gepleit voor het 
voorstel dat de Europese Commissie 
heeft voorgelegd met betrekking tot het 
gemeenschappelijk optreden van de 
Europese Unie inzake de tijdelijke 
bescherming van ontheemden en de 
solidaire opvang van deze personen. Bij 
gebrek aan een Europese aanpak zullen 
de problemen inzake migratiestromen, 
asielbeleid en mensensmokkel blijven 
bestaan. Zolang de wijze van opvang en 
de procedure verschillen van de ene tot 
de andere Europese lidstaat zal de kiem 
van de mensensmokkel aanwezig zijn. 
ln afwachting van de algemene 
regeling, die via de geijkte kanalen van 
de besluitvorming in de Europese Unie 
moet worden uitgewerkt, heeft België 
in de Europese Raad gepleit voor het 
principe van een ad hoc-regeling voor 
de acute kwestie van de Kosovaarse 
migranten- en vluchtelingenstroom. Ik 
weet dat men binnen de Europese Unie 
naar definitieve oplossingen zoekt, en 
terecht. voor het probleem van allerlei 
migratiestromen. Wij hebben in de 
Europese Raad echter gezegd dat, gelet 
op de ernst van dit specifieke probleem, 
een ad hoc-regeling zou moeten worden 
uitgewerkt die voor alle lidstaten van de 
Europese Unie geldt. meer bepaald door 
middel van een coördinatie van de 
nationale maatregelen in Europees 
verband. Deze regeling beoogt niet 
alleen een tijdelijke bescherming van de 
betrokkenen, maar ook de bestrijding 
van misbruik, van fraude en van 
maffiose netwerken zoals ze nu bestaan. 
onder meer door een meer gerichte 
samenwerking tussen de gerechtelijke 
diensten en de politiediensten van de 
lidstaten. Het is evident dat Europol 
daarin een belangrijke rol kan spelen. 
Naar aanleiding van de oprichting van 
Europol en de inwerkingtreding van de 
conventie te Den Haag werd het 
probleem eveneens ter sprake gebracht. 
Ik verheel u niet dat het Belgische 
voorstel op het Europese niveau met 
enige terughoudendheid te kampen 
heeft omdat er een ambitieuzer plan 
bestaat waarbij de globale problematiek 
van alle migratiestromen zou worden 
aangepakt. Het houdt dus enig risico in 
nu een ad hoc-regeling te willen 
uitwerken met betrekking tot deze 

problematiek. maar ik meen dat we op 
dat vlak op dezelfde lijn zitten als de 
Europese Commissie. Op de vergade 
ring van de Europese Raad van 
ministers van Justitie en van Binnen 
landse Zaken trad de vertegenwoordig 
ster van de Europese Commissie het 
Belgische standpunt bij. Mijn collega. 
minister Van den Bossche. heeft op 
dezelfde wijze gereageerd op een vraag 
die werd gesteld door mevrouw Lizin in 
verband met de "Europeanisering" van 
het migranten- en asielbeleid. 

Het probleem overstijgt ongetwijfeld 
het lokale en het nationale niveau en 
vergt aldus een Europese aanpak. 

Op de vraag van de heer Laeremans kan 
ik antwoorden dat het onderzoek. onder 
meer in Steenokkerzeel en Vottem, op 
een normaal wijze wordt gevoerd en 
wordt voortgezet. Vorige week had ik 
een onderhoud met mijn collega van 
Binnenlandse Zaken en wij kwamen 
overeen om de preventieve maatregelen 
af te stemmen op de strafrechtelijke 
aanpak, waarbij onmiddellijk een 
gerechtelijke reactie kan worden 
ingezet bij identificatie. Het onderzoek 
in dat verband zou naar behoren 
verlopen en zou weldra resultaten 
opleveren. Uiteraard kan ik hieromtrent 
geen details kwijt, ten einde het 
onderzoek niet te belemmeren. 

De voorzitter : De heer Renaat 
Landuyt heeft het woord. 

De heer Renaat Landuyt (SP) : 
Mijnheer de voorzitter. ik dank de 
minister voor zijn uitgebreid antwoord. 

Al weet ik niet precies wat ik uit uw 
antwoord kan opmaken. mijnheer de 
minister. toch is er één vaststelling 
waarover wij het beiden eens zijn, met 
name dat de wettelijke structuur 
blijkbaar niet volstaat. en dat is 
belangrijk voor de uitwerking van de 
toekomstige structuur. Het is uiteraard 
niet omdat wij in april 1995 samen aan 
een wettekst werkten dat thans alles vlot 
verloopt. Laten wij dit als een 
verwittiging beschouwen. want indien 
de nieuwe wetgeving zo traag effect 
sorteren. dan hou ik mijn hart vast en 
dan vrees ik dat er nog werk aan de 
winkel zal zijn. 

Een tweede opmerking die mij van het 
hart moet, mijnheer de minister. betreft 
de stelling van de nationaal magistraten 
en meer bepaald van een voor ons niet 
onbekend figuur, met name substituut 
generaal Hombroise, die beweert niet te 
hebben gehoord en nooit het bezoek te 
hebben ontvangen van de commissaris 
generaal voor de vluchtelingen noch 
van een medewerker van het OCMW. 
Welnu, indien een nationaal maoistraat 

in zijn ivoren toren wacht tot iemand tot 
hem kond maakt hoe slecht het wel gaat 
in dit land, dan zijn wij verkeerd bezig. 
Een dergelijke houding ontgoochelt mij. 
Misschien is het precies de stimule 
rende rol van de nationaal magistraten 
die terzake ontbreekt. 
Het is toch onvoorstelbaar : een 
commissaris stelt een rapport op 
waaruit blijkt dat het beleid in het 
gedrang komt. Immers. door de 
openbare ambtenaren moet aangifte 
worden gedaan aan de bevoegde 
diensten. zonder dat zij hiervan evenwel 
nog iets horen en de top van die 
bevoegde diensten verklaart zonder 
meer dat hij niemand heeft gezien. Dat 
is geen ernstige houding en ik ben 
bevreesd over wat wordt bedoeld met 
een nationaal beleid. 
Ten derde. mijnheer de minister, meen 
ik dat de procureur des Konings van 
Brugge zich vergist. Wij zullen hem 
moeten uitleggen dat zijn arrondisse 
ment over een verbindingsmagistraat 
beschikt die precies tot taak heeft 
contacten te leggen met de andere 
arrondissement. Gezien hij bevoegd is 
voor zijn parket zou betrokkene toch 
moeten afweten van het bestaan van 
verbindingsmagistraten. Hij blijkt hier 
van echter niet op de hoogte te zijn 
vermits hij in het openbaar verklaarde 
dat er geen coördinatie was tussen zijn 
parket en de andere parketten. waarna 
de minister hem tegensprak en zei dat 
hij zich vergiste en dat "er veel was". 
"Er is veel". maar de betrokkenen weten 
het blijkbaar niet. Volgens de procureur 
generaal van Gent is het oppakken van 
illegalen niet de aangewezen manier om 
de handelaars te vinden. Dat snijdt hout. 
in die zin dat men dezelfde sukkelaars 
niet kan blijven oppakken. Het zijn 
tenslotte steeds dezelfde illegalen. maar 
die zich in andere vrachtwagens 
schuilhouden. Toch is het op die manier 
dat men aan informatie geraakt. 
informatie die, eens gebundeld. netwer 
ken kan blootleggen. 
Mijnheer de minister, ik kan u minder 
volgen wanneer u zegt dat niet op 
nationaal maar op Europees niveau 
moet worden gewerkt. Misschien is het 
aangewezen om eerst een nationaal 
beleid te hebben alvorens over een 
internationaal beleid te spreken. Het 
gaat niet op te pleiten voor een 
internationale samenwerking, terwijl 
men er ondanks alles wat wij hebben 
opgezet - ik denk onder meer aan de 
verbindingsmagistraten van wie de 
procureur zelf het bestaan niet weet - 
niet in slaagt een nationaal beleid te 
concretiseren. Ik vrees dat het 
buitenland niet zal weten met welke 
verbindingsmagistraat men zal moeten 
samenwerken. 
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Renaut Landuyt 

Wat <le toekomst betreft. ben ik ook 
voorstander van een Europees parket. 
Laten wij echter stap voor stap werken. 
WiJ moeten er eerst voor zorgen dat het 
nationaal parket werkt. Dat de nationaal 
magistraten zitten te wachten op de 
aangifte van misdrijven door betrokken 
topambtenaren is op het randje van het 
ernstige. Wanneer men <lit ernstig vindt. 
is het erg gesteld. Vandaar dat ik een 
laatste poging doe om alsnog een 
positief antwoord te krijgen. De 
richtlijn zou bijna klaar zijn. Dit is 
belangrijk voor de commissaris 
generaal. Ik verwijs naar de bladzijden 
82 en 83 die één pleidooi zijn voor een 
strafrechtelijk beleid. Men kan het 
vreemdelingenbeleid niet uitvoeren 
wanneer er geen strafrechtelijk beleid 
is. 

Dienaangaande herinner ik aan het 
fenomeen dat op het niveau van 
Binnenlandse Zaken alles wordt gedaan 
opdat de politie zou werken, terwijl op 
het niveau van Justitie niets gebeurt. Dit 
is een gelijkaardig verhaal. Wij hebben 
een zeer streng asielbeleid, maar het 
ontbreekt aan een juridisch beleid, aan 
enige vorm van optreden door de 
parketten terzake. Ik verwijs naar de 
getuigenissen van de commissaris 
generaal voor de vluchtelingen en de 
procureur des Konings. 
Mijnheer de minister, ik smeek als het 
ware naar een min of meer hoopgevend 
antwoord. Kunt u een datum kleven op 
de richtlijn of moeten wij gewoon 
wachten tot de commissie voor de 
Bescherming van het privé-leven de tijd 
heeft gevonden daaromtrent een advies 
te geven '? Wij moeten ons in deze 
richtlijn ook geen illusies maken. 
Wellicht zullen wij daarin nog moeten 
vermelden hoe de verbindingsmagistra 
ten met elkaar moeten discussiëren en 
op welk ogenblik. Kan deze richtlijn. 
waarop wij reeds jaren wachten, niet in 
een versneld tempo worden opgesteld '? 

De voorzitter : De heer Bart Laere 
mans heeft het woord. 

De heer Bart Laeremans (VL.BLOK) : 
Mijnheer de voorzitter, ik dank de 
minister voor het antwoord. Ook ik ben 
in de kou blijven staan. 
Mijnheer de minister, u hebt een 
overzicht gegeven van het conglome 
raat aan coördinatiecentra en allerlei 
cellen bij de parketten en de politie die 
zich bezighouden met de mensenhandel 
en die met elkaar in verbinding zouden 
staan. Blijkbaar haalt dit alles echter 
vrij weinig uit, gezien de zeer manifeste 
en zeer duidelijke uitspraken van 
procureur Berkvens die de minister 
voor zijn verantwoordelijkheid heeft 
geplaatst en heeft aangeklaagd dat er 

geen beleid was. De coördinatiecentra 
waren al een tijd werkzaam. maar het is 
precies omdat er geen coördinatie en 
geen beleid is dat hij zijn noodkreet 
heeft geslaakt. 
U zegt dat u begrip hebt voor de 
standpunten van de procureur en voer 
het feit dat hij naar buiten komt. maar u 
geeft de man geen perspectief. U 
verwijst naar de richtlijn die in 
voorbereiding is en naar het feit dat men 
voor een multidisciplinaire aanpak gaat 
zorgen. Op termijn zou men naar een 
federaal parket evolueren en er zou naar 
een coördinatie op Europees vlak 
worden gestreefd. De procureur noch de 
mensen op het terrein hebben daaraan 
een boodschap. Daar rijst de vraag hoe 
de zaak kan worden aangepakt en hoe 
men deze vluchtelingen concreet kan 
aanhouden en vasthouden en eventueel 
kan terugzenden. Deze daadwerkelijke 
aanpak op het terrein is blijkens 
uitspraken van de procureur onmoge 
lijk. Hij heeft veel te weinig mensen en 
middelen om dat te realiseren. Hij 
wordt veel te weinig geïnformeerd. 
Mijnheer de minister. u verwijst op een 
vrij merkwaardige manier naar de 
procureur-generaal van Gent, die voor 
een deel bevestigt dat hij onmachtig is 
en ook niet helemaal geïnteresseerd om 
tot op het bot door te gaan. Hij gaat 
ervan uit dat deze vluchtelingen toch 
maar in transit zijn omdat ze naar 
Engeland gaan. Bovendien wijst hij 
erop dat de fouten aan de buitengrens 
van de Schengen-landen liggen en dat 
wij daarmee eigenlijk niet veel te 
maken hebben. Aldus kan men deze 
mensen laten lopen en verder de straat 
laten opgaan. Dit is natuurlijk 
volkomen verkeerd. Als deze vluchte 
lingen bij voorbaat weten dat ze na een 
paar uur brommen opnieuw de straat op 
kunnen, gaat men nog veel meer 
mensen naar hier lokken. 
Dat is de verkeerde tactiek. 
De enig juiste oplossing is 
de effectieve terugzending naar niet 
oorlogsgebieden. Kosovaren kunnen 
perfect worden teruggezonden naar 
Albanië. Deze vluchtelingen hier laten, 
is niet de goede oplossing omdat zij niet 
afschrikt. Op die manier blijft u achter 
de feiten aanhollen. 
Mijnheer de minister, ik neem akte van 
uw antwoord met betrekking tot het 
Collectief en de andere actiegroepen die 
raids organiseren op de asielcentra. U 
rept echter met geen woord over de 
zogenaamde artiesten die illegalen 
onderdak verlenen. Alhoewel dit een 
manifeste schending van de wet is, lijkt 
u hierin niet geïnteresseerd. Ik dring 
erop aan dat het gerecht optreedt tegen 
deze verleners van onderdak aan 
illegalen, 

De voorzitter : Mijnheer de minister, ik 
sluit mij aan bij de bemerkingen van de 
heer Landuyt die zijn bezorgdheid als 
lid van de parlementaire onderzoeks 
commissie voor de Mensenhandel en 
die van de veldwerkers reflecteren. 

Dat er iets fout loopt, kon worden 
afgeleid uit de uitspraken van de 
procureur des Konings die haaks 
stonden op die van de commissaris 
generaal. Alles draait rond de trilogie 
van de aanpak van een fenomeen zoals 
de mensenhandel. Er zijn drie stappen : 
het strafbeleid en het vervolgings- en 
opsporingsbeleid. Alles moet in het 
kader van deze trilogie worden gezien. 

Mijnheer de minister, in uw antwoord 
hebt u aangetoond dat in het strafbeleid 
inzake de mensenhandel in voldoende 
intitiatieven is voorzien. Het schoentje 
wringt echter op het vlak van het 
vervolgings- en opsporingsbeleid. We 
moeten de vraag durven te stellen of 
degenen die in deze domeinen een 
coördinerende en stimulerende rol 
moeten vervullen. hun werk wel ter 
harte nemen. 

Mijnheer de minister, u hebt in uw 
antwoord eveneens gewezen op de 
Europese aanpak. Of we kiezen voor de 
langetermijnvisie van een Europees 
parket of voor een nationale justitiële 
aanpak van een probleem, we kunnen 
niet negeren dat op dit ogenblik 
geregeld Europees overleg wordt 
gepleegd tussen de ministers van 
Justitie en van Binnenlandse Zaken. 
Hamvraag is of de problematiek van de 
mensenhandel nog een voldoende 
aandacht krijgt. Zal het opsporingsbe 
leid met betrekking tot het fenomeen 
van de mensenhandel geagendeerd 
worden op de eerstkomende Europese 
Raad voor Justitie en Binnenlandse 
Zaken zodat werk wordt gemaakt van 
een globale aanpak ? Dit is de enig 
juiste oplossing. 
Eerlijksheidhalve voeg eraan toe dat er 
een verschil in snelheid bestaat tussen 
de Europese Unie en de Schengen 
landen. Moeten de Schengen-landen 
geen bijkomende initiatieven nemen ? 
Zo ja, welke maatregelen zult u 
voorstellen ? 
De minister heeft het woord. 

Minister Van Parys : Mijnheer de 
voorzitter, collega's. ik wens op te 
merken dat de commissieleden er goed 
aan zouden doen te luisteren naar het 
antwoord van de minister. 
Men verwijt Justitie geen gelijke tred te 
houden met Binnenlandse Zaken. Ik 
heb een overzicht gegeven van de 
verscheidene initiatieven om de coördi 
natie tussen de verschillende instanties 
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Van Parys 

mogelijk te maken. Ter herinnering 
zodat iedereen het gehoord heeft. som 
ik ze op : de coördinatiecel van het 
beleid ter bestrijding van de mensen 
handel. de nationaal magistraat die het 
vervolgingsbeleid coördineert. de vier 
maandelijkse coördinatieverganderin 
gen waar de dienst Vreemdelingenza 
ken en de commissaris-generaal voor de 
vluchtelingen aanwezig zijn. de centrale 
cel voor de mensenhandel, de dienst 
voor het Strafrechtelijk Beleid. de 
procureur-generaal te Luik, samen met 
haar verbindingsmagistraten. 

De heer Renaat Landuyt (SP): Het 
probleem is dat de procureur des 
Konings van een arrondissement, die 
voortdurend wordt lastiggevallen. geen 
weet heeft van het bestaan van deze 
coördinatiemiddelen. 

Minister Van Parys : Dat zegt u, 
mijnheer Landuyt. 

De heer Renaat Landuyt (SP): Nee, 
dat zegt hij. 

Minister Van Parys : Mijnheer Lan 
duyt, de heer Berkvens heeft dit naar 
mijn aanvoelen niet gezegd. Hij heeft 
onderstreept dat in het kader van het 
lokale fenomeen waarmee zij worden 
geconfronteerd, zij dit niet aankunnen. 
De procureur-generaal van Gent is het 
daarmee trouwens ook eens. Er is geen 
enkel probleem inzake de coördinatie 
binnen het ressort van het hof van 
beroep van Gent. ln het provinciaal 
vijfhoeksoverleg zijn zeer duidelijke 
afspraken gemaakt. Daar heeft men 
vastgesteld dat naast de lokale en 
nationale initiatieven er ook op 
Europees niveau moet worden opgetre 
den. Het nu voorstellen alsof het alleen 
maar een Europese aanpak vergt en dat 
op nationaal vlak niets moet gebeuren, 
is niet juist. Ik heb dat ook niet gezegd. 
Ik heb uiteengezet welke initiatieven op 
lokaal vlak werden genomen. Dit is 
echter niet voldoende. Ze moeten deel 
uitmaken van een groter geheel. 
Er werd gesproken over de coördinatie. 
De fora om te coördineren zijn 
aanwezig. Er zijn fora waar én de 
magistratuur, én het commissariaat 
generaal van de Vluchtelingen elkaar 
treffen en informatie kunnen uitwisse 
len. Het is dan ook de opdracht van 
eenieder daar aanwezig om zijn 
verantwoordelijkheid te nemen en de 
nodige informatie door te spelen. De 
fora en de instrumenten zijn er. Men 
moet er gebruik van maken. De 
korpschefs die verantwoordelijk zijn ten 
aanzien van het vervolgingsbeleid en de 
personen die verantwoordelijk zijn voor 
het asielbeleid moeten elkaar vinden op 
de fora zoals ze zijn opgezet. Ik heb u 
de plaatsen opgesomd waar deze 
plaar+-inden. 

De zaken voorstellen alsof er op het 
nationale niveau niets gebeurt, is totaal 
onjuist. Ik heb dit uitvoerig weerlegd 
met de aanvulling dat daaraan op 
Europees niveau gevolg moet worden 
gegeven. Op de Europese Raad van de 
ministers van Justitie en Binnenlandse 
Zaken van 24 september heb ik namens 
België het agendapunt aangebracht. Ik 
heb een zeer concreet voorstel 
geformuleerd dat verder zal worden 
besproken op de Europese Raad die is 
gepland voor het einde van het jaar. Het 
was niet noodzakelijk dat België een 
voorstel op de agenda zou plaatsen om 
de andere Europese lidstaten bewust te 
maken van het probleem. U zult zich 
herinneren dat naar aanleiding van de 
Europese Raad de Nederlandse collega 
ook een alarmkreet heeft geslagen. Hij 
heeft het probleem zeer duidelijk 
geschetst. Ook hij heeft voor een 
Europese aanpak gepleit. 

Dit probleem kan niet vereenvoudigd 
worden weergegeven. Wij kunnen niet 
zeggen dat wij het in Brugge en 
Dendermonde alleen kunnen oplossen. 
Het moet het voorwerp uitmaken van 
een gecoördineerd beleid dat Europees 
wordt gedragen en waarbij de normen 
op elkaar moeten worden afgestemd. 
Als er verschillende normen zijn, 
ontstaat de mogelijkheid van sommige 
mensensmokkelaars om grof geld te 
verdienen op de miserie van anderen. 

Men lost het probleem niet op door deze 
mensen zelf aan te pakken. Dit betekent 
niet dat op lokaal vlak niets moet 
worden gedaan. Men kan er een aantal 
gegevens uit distilleren op basis 
waarvan men een aantal netwerken kan 
detecteren. Er moet integratie zijn. De 
richtlijn daaromtrent zal in mogelijkhe 
den voorzien. De instrumenten zijn 
aanwezig. 

De voorzitter : De heer Renaat 
Landuyt heeft het woord. 

De heer Renaat Landuyt ( SP) : 
Mijnheer de minister. ik erken de 
coördinatiemogelijkheden die u aan 
biedt. Hoe lossen wij echter het 
probleem op waarvan de procureur des 
Konings zegt dat het tijd wordt om 
samen te werken ? 
Ik durf nog niet eens te spreken over 
een internationale aanpak. Het is in de 
eerste plaats van essentieel belang dat 
de verschillende parketten beginnen 
met afspraken te maken. ln welke 
wereld leven wij ? De procureur pleit 
voer een nationaal magistraat en u zegt 
dat er een is. Er zijn dus twee 
opmerkingen : er i" geen coördinatie en 
er zou een nationaal magistraat moeten 
komen. Die opmerkingen worden 
beantwoord met de stelling dat de 

procureur gelijk heeft. maar dat er wel 
degelijk een nationale aanpak en een 
nationaal magistraat zijn. Het probleem 
is dat de procureur dit niet weet. Hoe 
lost men dat communicatieprobleem 
dan op? Ofwel is er een probleem. 
ofwel niet. Dit is Kafka of geen Kafka. 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

Minister Van Parys: Mijnheer de 
voorzitter. ik blijf zo neutraal mogelijk. 
Ik lees u een passage uit de brief van 
procureur-generaal Schins aan mijn 
kabinet naar aanleiding van de 
problematiek in kwestie. Hij schrijft : 
"Ik kan evenwel de heer Berkvens niet 
volgen wanneer hij van oordeel was de 
mensensmokkelproblematiek en de 
dringende nood aan een nationaal beleid 
dienaangaande aan de pers te moeten 
uiteenzetten. waardoor hij uiteindelijk 
de verantwoordelijken voor het natio 
naal beleid in verlegenheid brengt. zeer 
goed wetend dat enkel tussenkomsten 
op internationaal vlak enige duurzame 
oplossing kunnen bieden". Ik deel dt> 
mening van procureur-generaal Schins 
niet wanneer hij zegt dat de heer 
Berkvens zich niet tot de media kon 
wenden. Ik heb daarmee geen 
probleem. Ik wil er alleen op wijzen dat 
degene die u wat dit betreft niet van 
enige vooringenomenheid kunt verden 
ken. uitdrukkelijk beklemtoont dat het 
een illusie is te denken dat wij dit lokaal 
alleen kunnen oplossen. Inzake de 
beeldvorming van het beleid is het 
belangrijk dat er een coördinatie i~ 
tussen wat op lokaal. nationaal en 
internationaal vlak gebeurt. Dit i~ 
eigenlijk de opdracht. Wat dit betreft is 
er voor mij geen probleem met dl· heer 
Berkvens, Hij weet perfect dat cr 
nationaal magistraten zijn en wie dat 
zijn. Het lijkt mij verkeerd de indruk te 
wekken dat de heer Berkvens dit niet 
zou weten. 

De rnorzitter : Tot besluit van deze 
bespreking werden volgende moties 
ingediend. 

En conclusion de cette discussion. des 
motions ont été déposées. 

Een motie van aanbeveling werd 
ingediend door de heren Bart Laere 
mans en Gerolf Annemans en luidt als 
volgt: 

"De Kamer. gehoord de interpellaties 
van de heren Renaat Landuyt en Bart 
Laeremans 

en het antwoord van de minister van 
Justitie, vraagt een krachtdadig optre 
den tegen illegale vluchtelingen en de 
daadwerkelijke repatriëring van deze 
mensen: 
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voorzitter 

vraagt aan de recerinc eveneens een 
hardè aanpak va; de 'herrieschoppers 
die up systematische wijze raids 
organiseren tegen de gesloten asielccn 
tra." 

Une motion de recommandation a ete 
déposée par MM. Bart Laeremans et 
Gerolf Annemans et est libellée comme 
suit: 

"La Chambre. avant entendu les 
interpellations de MM. Renaut Landuyt 
et Bart Laeremans 

et la réponse du ministre de la Justice. 
demande une action vigoureuse à 
légurd des réfugiés illégaux et leur 
rapatriement effectif; 

demande aussi que li: gouvernement 
suttaque résolument aux trublions qui 
organisent systématiquement des raids 
contre les centres fermés." 

Een eenvoudige motie werd ingediend 
door de heren Jo Van Overberghe en 
Thierry Giet. 

Une motion pure et simple a été 
déposée par MM. Jo Van Overberghe et 
Thierry Giet. 

Over de moties zal later worden 
gestemd. De bespreking is gesloten. 

Le vote sur les mutions aura lieu 
ultérieurement. La discussion est close. 

Samengevoegde interpellaties van : 
• de heer Gerolf Annemans tot de 
minister van Justitie over "de 
onthulling als zou het Antwerpse 
parket de drugsmaffia niet meer de 
baas kunnen" (nr. 2086) 
• de heer Robert Delathouwer tot de 
minister van Justitie over "de aanpak 
van de georganiseerde misdaad in het 
licht van de verklaringen uit het boek 
van De Stoop 'Ik ben een makelaar in 
hasj"' (nr. 2087) 
• de heer Geert Bourgeois tot de 
minister van Justitie over "de aanpak 
van de georganiseerde misdaad door 
het Antwerpse parket" (nr. 2103) 
• de heer Pierre Chevalier tot de 
minister van Justitie over "de aanpak 
van de drugsmaffia, meer bepaald 
naar aanleiding van de verklaring 
van het Antwerpse parket" (nr. 2109) 

Interpellations jointes de : 
- M. Gerolf Annemans au ministre de 
la Justice sur "les révélations selon 
lesquelles le parquet d'Anvers ne 
serait plus en mesure de lutter contre 
la mafia de la drogue" (n° 2086) 
- M. Robert Delathouwer au ministre 
de la Justice sur '1a lutte contre le 
crime organisé, à la lumière des 

affirmations contenues dans le livre 
de De Stoop 'Ik ben een makelaar in 
hasj' (Je suis un négociant en 
haschisch)" (n° 2087) 
- M. Geert Bourgeois au ministre de 
la Justice sur "la situation du parquet 
d'Anvers face au crime organisé" 
(n'' 2103) 
- M. Pierre Chevalier au ministre de 
la Justice sur "la déclaration du 
parquet d'Anvers" (n° 2109) 

De voorzitter : De heer Gerolf 
Annemans heeft het woord. 

De heer Gerolt' Annemans. voorzitter 
van de VL.BLOK-fractie : Mijnheer de 
voorzitter. mijnheer de minister, wij 
allen - en u waarschijnlijk niet in het 
minst - waren zeer verbaasd toen wij het 
boek doornamen. Stel u het beeld voor 
van de heer Abbas die zich wellicht in 
een zeer luxueuze limousine door zijn 
chauffeur naar een van de vele 
etablissementen rond het parlement laat 
brengen en stel daartegenover de 
Antwerpse onderzoeksrechter die in een 
ongelooflijk aftands gebouw in een of 
ander stoflia achterhok zit met een al 
even stoffige hoop dossiers. Dat beeld 
was zeer indringend. De vaststelling dat 
de drugsmaffia in Antwerpen en 
omstreken zo omnipotent is, heeft toch 
wat consternatie veroorzaakt. 

Zij die het hoek hebben gelezen. 
voelden zich kerstcnkinderen tegen dat 
soort van criminaliteit. Tot eenieders 
verbazing kwam mevrouw Nuyts als 
woordvoerder van het Antwerpse parket 
dit gevoel. waarvan men hoopt dal het 
onterecht is, bevestigen. Zij verklaarde 
dat het Antwerpse parket de drugsmaffia 
niet de haas is. Men valt van de ene 
verbazing in de andere. 

Als rechtgeaard Antwerps volksverte 
genwoordiger interpelleert men dan de 
bevoegde minister om opheldering le 
krijgen over deze toestand. Nog voor de 
interpellatie plaatsvindt. verklaart de 
woordvoerder van de minister. de heer 
Van Kerckhoven. het volgende : "Zelfs 
het best uitgeruste parket zal nooit 
voldoende middelen en personeel 
hebben om de georganiseerde misdaad 
te bestrijden. Criminelen moeten zich 
immers niet aan de wetgeving houden 
en zullen steeds over meer middelen 
beschikken. Het is een droom dal onze 
politie en magistratuur even sterk 
zouden worden als de maffia. Intussen 
klaagt elke hoer over zijn eigen veld." 
Men valt andermaal van de ene 
verbazing in de andere. 

Ondertussen krijgen wij via de pers een 
heleboel antwoorden op de vragen die 
we ons stellen. Mevrouw Dekkers legt 
in de pers verklaringen af over ha;r 
aanpak, Zij steil dit uitdrukkel'jk voor 

als een reactie op de mededelingen van 
mevrouw Nuyts. Zij haalt de voorpa 
gina met de vraag naar een aantal extra 
substituten. Collega Laeremans heeft 
steeds gewaarschuwd voor het feit dat 
men de parketten-generaal zinledig zal 
maken als men doorgaat met de 
Octopus-hervormingen. ln een omge 
keerde beweging zullen personen van 
het hof van beroep naar de rechtbank 
van eerste aanleg trekken met hun 
dossier. Zij zullen in elk geval een soort 
audit uitvoeren. Bovendien komt cr een 
overlegplatform. een protocol en een 
recherche-management. Terloops vraagt 
de procureur-generaal ook nog een 
externe helper voor de financiële sectie. 
Het gaat hier in elk geval over een 
heleboel zeer goede en zeer lovens 
waardige voornemens die we wel via de 
pers moeten vernemen. 

Het is echter onmogelijk na te gaan op 
welke wijze dit allemaal verband houdt 
met het bestrijden van de drugsmaffia 
en met het bestrijden van het 
verschijnsel dat mevrouw Nuyts heeft 
aangekaart. met name een Antwerps 
parket dal de zaak niet langer de baas is. 
Zelfs de minister mengt zich in het 
debat met de mededeling dat de 
verklaringen van mevrouw Nuyts geen 
goed signaal waren. Volgens hem zal de 
toestand verbeteren met de komst van 
het federaal parket. Een antwoord op 
het hoek van de heer De Stoop moet 
volgens hem worden gezocht in dat 
federaal parket. Hij voegt er zelfs een 
discussie aan toc over het aantal 
nationaal magistraten dat cr moet 
komen. Met andere woorden. neemt u 
mij niet kwalijk. mijnheer de minister. 
maar het is een rommeltje. 
Ik heb tot nu loc geen klaar en helder 
antwoord gekregen en hoop dat Jit 
vooralsnog vandaag gebeurt. ln ieder 
geval. nu ik het antwoord op de vorige 
interpellaties heb gehoord. hen ik zeer 
pessimistisch. 
Mijnheer de minister. ik hoop dus een 
duidelijke repliek le krijgen op de 
vaststelling dat het Antwerpse parket de 
drugsmaffia niet meer meester is. Ik 
herhaal dat het een rommeltje is. 
Alleszins doel dit het vermoeden rijzen 
dat wij juist waren met onze 
oorspronkelijke gevoelens dat de 
overheid en de justitie als kerstenkinde 
ren tegenover deze grote handel staan. 
De bevestiging die uw eigen nationaal 
magistraat." de -bevestiging ~die uw eigen 
perswoordvoerder, de bevestiaine die 
de procureur-generaal in Antwerpen 
terzake hebben rondgestrooid. hebben 
ons niet gerustgesteld. De vragen 
blijven. 
Mevrouw Dekkers is plots in gang 
geschoten. Was dit echter naar 
aanleiding van het boek van de heer De 
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(;erolf Annemans 

Stoop of voert zij slechts een 
beleidsvisie uit die zij al langer 
voordien heeft ontwikkeld '? Komen de 
nieuwe substituten hovenop het in het 
kader vastgelegd aantal substituten of 
niet ·1 b het kader intussen opgevuld of 
niet ·1 Daarover blijft eveneens de 
grootste onduidelijkheid : er zouden 
maar 44 substituten tewerkgesteld zijn, 
terwijl het cr 55 mogen zijn. Wat is nu 
precies het juiste aantal en wat is uw 
bedoeling. mijnheer de minister? Maar 
bovenal. mogen wij u vertrouwen 
wanneer u ons komt geruststellen '? Zult 
u ons geruststellen. mijnheer de 
minister ·1 Heeft het parket. de justitie, 
de overheid de drugsmaffia in 
Antwerpen nog onder controle ? Zal er 
nog wat meer komen dan allerhande 
disparate mededelingen van parket 
woordvoerders. ministeriële woord 
voerders. zelfs procureurs-generaal 
zonder dat het probleem dat in het boek 
van de heer De Stoop werd aangekaart 
coherent wordt aangepakt ? 

De voorzitter : De heer Robert 
Delathouwer heeft het woord. 

De heer Robert Delathouwer (SP) : 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister. collega's, ik zal niet hetzelfde 
beeld als de vorige spreker schetsen. 
Het hoek is bekend: wij konden het 
allemaal lezen en via de pers vernamen 
wij hoe erop wordt gereageerd. Het is 
alleszins schokkend wat een aantal 
aspecten betreft, des te meer wanneer 
men sommige verklaringen achteraf 
hoort. 

Mijnheer de minister, sta mij toe een 
vijftal vragen te formuleren naar 
aanleiding van de storm die dit hoek 
deed opwaaien. 

Ten eerste, had ik graag uw reactie op 
de vaststelling in het boek dat niet 
alleen het Antwerpse gerecht, maar het 
hele maatschappelijke weefsel. het 
openbaar leven in Antwerpen tot en met 
de politiediensten, de rijkswacht en 
andere instellingen totaal door de 
georganiseerde misdaad worden ontre- 
geld~ 

Ten tweede. is het waar dat de 
hoofdtiauur, Fouad Abbas. intussen kon 
rekenen op de hulp van inspecteurs, 
politiemensen, bankiers en advocaten '? 

Ten derde, wat is de stand van het 
dossier-Fouad Abbas. dossier dat 
volgens het boek enige wrevel tussen 
het Amsterdamse en het Antwerpse 
parket zou hebben veroorzaakt precies 
omwille van het feit dat de persoon in 
kwestie bescherming zou genieten ? 
Hoe zit het meer bepaald met zijn 
uitlevering. een probleem waarover wij 
vroeger ook reeds hebben geïnterpel- 

leerd onder andere naar aanleiding van 
het overlijden van de Hakkelaar en het 
feit dat een aantal Belgische inspecteurs 
in Nederland in opspraak waren 
gekomen? 

Ten vierde, de voorbije weken en 
maanden zouden heel wat magistraten 
bedreigd zijn, wat nationaal magistraat 
Vandoren nog heeft bevestigd. Het zou 
nuttig zijn hierover wat meer details te 
weten. Wat is de omvang van het 
probleem; om welke bedreigingen gaat 
het en, vooral, wat wordt eraan 
gedaan ? De ervaring in het buitenland 
heeft ons immers al geleerd waartoe de 
opgang van de grote criminele 
organisaties kan leiden. Dan blijft het 
inderdaad niet altijd bij bedreigingen. Ik 
pleit er dus voor om dit preventief aan 
te pakken. 

Ten vijfde, hopelijk kunt u een ander 
antwoord bieden op de vaststellingen in 
het boek, dan de schokkende bevesti 
ging van de woordvoerster van het 
Antwerpse parket onmiddellijk na de 
voorstelling van het boek 's morgens op 
de radio, met name dat zij het probleem 
niet aankunnen en dat het vooral aan 
personeel en middelen ontbreekt, een 
liedje dat wij in het verleden al 
herhaaldelijk hebben gehoord. 

Ik herinner mij dat er een aantal jaren 
geleden problemen waren in bepaalde 
wijken in de grote steden van ons land. 
De minister van Binnenlandse Zaken 
werd daarover ondervraagd. Iedereen 
was het er roerend over eens. ook al was 
hier en daar wal protest te horen, dat het 
niet kon dat de politie niet de baas was 
in elke wijk van elke stad of gemeente 
in dit land. 

Dat is een vaststelling waarover 
gedurende vijf minuten wordt gebakke 
leid, maar waarover iedereen het daarna 
eens is. 

Het kan dus niet zijn dat de overheid 
niet de baas is daar waar het moet. 

Indien hel gerecht op een dergelijke 
wijze zegt dat zij die problemen niet 
aankan, dan is dat heel schokkend. Ik 
wens dan ook concreet te weten welke 
maatregelen zullen worden genomen 
opdat het gerecht deze problematiek 
wel de baas zou kunnen. 

Meer dan twintig jaar geleden ben ik op 
het ministerie van Binnenlandse Zaken 
beginnen werken. Mijn eerste verras 
sing was de uitspraak van een 
directeur-generaal van de algemene 
rijkspolitie tijdens een colloquium in 
Sicilië. Zijn referaat handelde over La 
mafia comme élément d'ordre social. Ik 
heb mij daarmee nooit verzoend, noch 
met de uitspraak. noch met de wijze 
waarop men de maffia incalculeerde als 

élément d'ordre social. Ik begin te 
vrezen dat, indien wordt toegelaten dat 
het gerecht openlijk ten overstaan van 
de buitenwereld zegt niet te zijn 
opgewassen tegen die georganiseerde 
criminaliteit, de volgende stap zal zijn 
dat men er zich bij neerlegt en dat men 
in een denktrant geraakt waarbij men de 
maffia en alle verschillende soorten 
criminele organisaties zal beschouwen 
als een element van sociale orde. 

De voorzitter : De heer Geert 
Bourgeois heeft het woord. 

De heer Geert Bourgeois 1VV1: 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister. collega ·s. het is inderdaad 
weinig fraai wat we, naar aanleiding 
van de bewering van Chris De Stoop dat 
het Antwerpse parket de strijd tegen de 
georganiseerde misdaad niet of niet 
meer aankan, gelezen en gehoord 
hebben. 
Het is het klassieke welles-nietes 
spelletje geweest. ln een eerste reactie 
zegt Leen Nuyts woordvoerster van het 
Antwerpse parket dat Chris De Stoop 
gelijk heeft, maar dat het parket 
onderbezet is. 
Dat is de klassieke terugvalpositie. Het 
gaat over middelen en mensen. De 
onderbezetting werd door de verant 
woordelijken diverse malen aan de 
hiërarchie gesignaliseerd maar zij 
vangen bot. 
Intussen werd dit tegengesproken. 
Mevrouw Dekkers heeft die uitspraak 
betreurd. Mijnheer de minister, u hebt 
gezegd dat het een slecht signaal was en 
u hebt eraan toegevoegd dat het 
Antwerpse parket helemaal niet hoefde 
te klagen want dat het telkens de 
middelen kreeg waarom het vroeg. 
Intussen hebt u bijkomende verklarin 
gen afgelegd en is er een en ander in de 
pers gekomen. U hebt mevrouw 
Dekkers om uitleg gevraagd. Er was 
een bericht over het onderhoud dat u 
had met mevrouw Dekkers. Er zou 
versterking komen van het parket door 
het parket-generaal. Dit is een vorm van 
anticiperen op het Octopus-akkoord in 
die zin dat drie leden van het 
parket-generaal ter plekke voor verster 
king zouden zorgen. 
Ik denk echter dat wij wat dieper op de 
problematiek moeten ingaan en dat wij 
moeten kijken naar eventuele oorzaken 
en naar de implementatie van wat door 
een grote meerderheid in dit land wordt 
gewild. Wat doen we in de strijd tegen 
de georganiseerde misdaad ? Welke 
middelen worden daarvoor ingezet ? 
Hoe gebeurt dit op het vlak van het 
beleid? 
Mijnheer de minister. ik kom dan ook 
tot een eerste reeks vragen. 
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Geert Bourgeois 

Ten eerste, hoe zit het met het kader van 
het parket ? Is het juist dat er een 
onderbezetting is? Ik heb u aangekon 
digd dat ik graag de cijfers over de 
openstaande plaatsen voor ! 995 tot 
1998. en meer bepaald de duurtijd in 
maanden. zou kennen. 

Ten tweede, u zegt dat het parket niet 
moet klagen over middelen. Immers. als 
ze middelen vragen, krijgen ze die ook. 
Kunt u terzake wat toelichting geven ? 

Ten derde. belangrijk vooral voor hel 
Antwerpse parket - en ik kom daarop 
nog terug - is hoe het zit met de 
opleiding en de vorming die daar aan de 
kaders werd gegeven en meer bepaald 
in 1997 en 1998. 

U weet dat wij in de 
onderzoekscomrnissie-Dutroux en ook 
daarna met het ontwerp-Franchimont 
sterk de klemtoon hebben gelegd op het 
feit dat het parket effectief de leiding 
van de politiedienst moet kunnen 
nemen. Het parket moet de politie 
kunnen coachen, de politietechnieken 
kennen, enzovoort. Wat is het 
onderwerp geweest van deze vorming ? 
Hoeveel mensen hebben daaraan 
deelgenomen ? Heeft deze vorming ook 
betrekking op de beleidsmatige aspec 
ten? 

Is het parket volledig geïnformati 
seerd ? Mijns inziens is dat een 
essentieel element in de strijd tegen de 
georganiseerde misdaad. Het is niet 
voldoende dat men bijvoorbeeld mei 
cellen werkt. Er moet onderlinge 
informatie-uitwisseling mogelijk zijn. 

Een puni waarover ik vroeger reeds 
herhaaldelijk vragen heb gesteld, 
betreft de geautomatiseerde informatie 
uitwisseling tussen de diverse parket 
ten. Toen ik een jong verkozen 
Kamerlid was, was een van de eerste 
zaken die de parketmagistraten mij 
duidelijk maakten het feit dat zij niet in 
verbinding stonden met elkaar. Zij 
vroegen zich af hoe zij op die manier de 
georganiseerde misdaad konden aan 
pakken. Ik heb hierover herhaalde 
tussenkomsten gehouden. 

Is er in het parket van Antwerpen 
gestructureerd en geregeld intern 
overleg inzake beleidsaspecten en 
operationele facetten van het werk ? De 
Senaatscommissie die zich bezighoudt 
met de strijd tegen de georganiseerde 
misdaad komt in haar verslag 
herhaaldelijk terug op dit punt. Zij acht 
het een absolute prioriteit. 

Bestaan er in het parket van Antwerpen 
gespecialiseerde cellen ? Zijn zij 
berr.and en operationeel '! Hoe wordt 
hun werking door u. via het 
parket-ge, raai. geëvalueerd ? 

Hoe staat het met de afbouw van de 
administratieve taken ? Uit gesprekken 
met mensen op het terrein, blijkt dat zij 
nog steeds overbelast zijn omwille van 
louter administratief werk. dat geen 
beleidsmatige aspecten omval. De 
ABC-studie en de audits die hebben 
plaatsgevonden in Brugge en Namen 
wijzen in dezelfde richting. 

Ten slotte, mijnheer de minister. heb ik 
mijn licht opgestoken hij diverse 
actoren van Justitie in Antwerpen. Zij 
waren allen van mening dat er een 
structureel probleem is bij hel parket 
van Antwerpen. Reeds een aantal jaren 
is dit probleem bekend. Stilaan gaat het 
naar een dramatisch hoogtepunt. Als 
zelfs de parketwoordvoerster officieel 
bevestigt dat het parket de zaken niet 
meer de baas kan. is het een eufemisme 
als ik zeg dat dit een slecht signaal is. 

Mijnheer de minister, ik kan mij niet 
voorstellen dat noch uzelf noch uw 
voorganger daarvan niets hebben 
opvangen. In het parket van Antwerpen 
is er een probleem van leiding. Er 
worden geen vergaderingen georgani 
seerd met betrekking tot het beleid die 
bijvoorbeeld leiden tot een georgani 
seerde aanpak. Wat weet u hierover ? 
Klopt dit allemaal ? Bereiken u 
dezelfde berichten ? Ik kan mij niet 
voorstellen dat u niet geregeld in 
contact staat met de procureur-generaal 
en dat dit beleidsmatige aspect u niet 
zou zijn gesignaleerd. Ik zou graag van 
u vernemen wat u weet over deze 
toestand en wat uw voornemens terzake 
zijn. 

De voorzitter : De heer Pierre 
Chevalier heeft het woord. 

De heer Pierre Chevalier (VLD): 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister, collega's, allereerst wil ik mij 
verontschuldigen voor het feit dat ik bij 
de vorige interpellatie niet aanwezig 
was. hoewel ik als spreker was 
ingeschreven. Ik moest evenwel daarnet 
voor hel hof van beroep van Brussel 
pleiten. Niettegenstaande men reeds 
lang het verslag in beroep heeft 
afgeschaft, achtte men het nodig 
nogmaals ten gronde verslag uit te 
brengen. Over de efficiënte werking van 
Justitie kan men zich duidelijk vragen 
stellen! 

Bij de behandeling van de zaak die ik 
daarnet pleitte, kreeg een jonge 
Nederlandse drugshandelaar die een 
halve kilogram hasj had ingevoerd en in 
Zaventem werd betrapt, zeven jaar 
effectieve gevangenisstraf opgelegd 
door de correctionele rechtbank. Ik kan 
mij niet van de indruk ontdoen dat men 
blijkbaar twee maten en twee <>.:wichten 
hanteert. Het parket in Antwerpen 

misschien is het een typisch 
Antwerpse mentaliteit - zegt laconiek 
dat het niet efficiënt kan werken ! 
(Onderbreking door de minister/ 
Mijnheer de minister. ik heb een 
achtbare collega - die u goed bekend is - 
opgevolgd. Ik zal u niet in verlegenheid 
brengen door zijn naam te noemen maar 
het zou u wellicht verwonderen te 
weten wie het was. 
Ik kom nu tol de verklaring van het 
parket van Antwerpen. Zoals gezegd, 
verklaart het vrij laconiek dat het niet 
efficiënt kan optreden. 
Deze uitspraken werden gedaan naar 
aanleiding Yan de publicatie van het 
jongste boek van Chris De Stoop. die al 
vroeger ophefmakende publicaties heeft 
verspreid. De verklaring van het parket 
van Antwerpen is eigenlijk de officiële 
bevestiging van hetgeen de heer De 
Stoop schrijft. Ik zal het verhaal van de 
heer Fouad Abbas niet herhalen. maar 
ik heb de indruk, als men het boek en de 
daaruit voortvloeiende persartikelen 
leest, dat de heer De Stoop de 
diamantsector in Antwerpen beschrijft 
als dé aantrekkingspool voor internatio 
nale criminelen. waarbij hij zich erover 
verwondert dat criminelen bonafide 
firma's gebruiken en misbruiken voor 
hun drugs- en witwaspraktijken. 
Het is verbazingwekkend - door de 
onverschilligheid ten opzichte van dit 
verschijnsel. die wordt geïllustreerd 
door de uitspraken van het parket - te 
moeten vaststellen dat Antwerpen 
eigenlijk het "Marseille aan de Schelde" 
is. Ik herhaal mijn eerste opmerking, dat 
kleine garnalen worden opgepakt. 
terwijl de grole drugshandelaars 
blijkbaar vrij mogen blijven rondlopen. 
Ik heb het nuttig geoordeeld de 
verklaring - de capitulatieverklaring - 
van het Antwerpse parket nog eens 
letterlijk te citeren : "Wij hebben te 
weinig middelen en te weinig mensen 
om misdaden van dergelijke omvang op 
te lossen. ln Antwerpen is er een 
onderbezetting van 20'k. Wij hebben dit 
probleem al verscheidene malen 
aangekaart bij de hiërarchische overhe 
den. Een reactie komt er niet. Op dit 
ogenblik proberen we zo goed als 
mogelijk de zaken die zich dagelijks 
aanbieden aan te pakken. maar tien 
zaken met de omvang van Fouad Abbas 
zouden wij nooit kunnen afronden in 
een redelijke termijn". Mijnheer de 
minister. ik vind dit een zielige 
verklaring. die toch wel een nadere 
analyse waard is. 
Het eerste element is nogmaals : te 
weinig mensen en te weinig middelen. 
Nochtans horen we u en uw voorganger 
de laatste tijà beweren dat Justitie meer 
middelen en meer mensen krijgt. We 
moeten toegeven dat het in de praktijk 
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Pierre Chevalier 

ook is gebeurd. Bijvoorbeeld. toen mijn 
echtgenote twintig jaar geleden substi 
tuut werd in Brugge. waren cr 
12 substituten. Nu zijn er 28. Er zijn dus 
meer mensen. maar blijkbaar worden ze 
niet goed ingezet. ln de begroting zien 
we dat er steeds meer benoemingen zijn 
van rechters. raadsheren en ambtenaren 
van het openbaar ministerie. De vraag is 
hoe het mogelijk is dat Antwerpen, de 
urootste stad van Vlaanderen. nota hene 
;net een zeer duidelijk criminaliteits 
beeld, met een onderbezetting van 20% 
1c kampen heeft. Worden de bijko 
mende middelen en mensen, waarover 
de ministers van Justitie de jongste tijd 
zo graag praten. dan effectief niet op 
een verkeerde manier aangewend ? 
Hel tweede element van de verklaring 
van de Antwerpse parketwoordvoerster 
is dat het probleem van de onderbezet 
ting al verscheidene malen bij de 
hiërarchische oversten werd aangekaart, 
maar dat er geen enkele reactie komt. 
Dit wijst cr toch op dat op tijd een 
noodsignaal werd uitgestuurd, bijvoor 
beeld naar de eigen procureur-generaal. 
en dal hetzij de minister van Justitie 
rechtstreeks, hetzij het college van 
procureurs-generaal hiervan op de 
hoogte was gebracht. In het laatste 
geval moet ook de betrokkenheid van 
de: minister van Justitie worden 
verondersteld, vermits hij samen met 
het college van procureurs-generaal het 
strafrechtelijk beleid uitstippelt. Men 
kan niet ontkennen dat de aanpak van 
de georganiseerde misdaad. waaronder 
de Antwerpse drugsmatia, daarvan een 
helangrijk onderdeel uitmaakt. 
De - misschien voorlopig - laatste 
frustratie. die wij in het communiqué 
van het Antwerpse parket kunnen lezen. 
is dat men daar nog enkel in staat is "de 
zaken die zich dagelijks aanbieden aan 
te pakken". Vrij vertaald betekent dit 
dat er van een georganiseerde aanpak 
van het fenomeen grote criminaliteit in 
Antwerpen geen sp~ake is, maar dat het 
heleid van Justitie en politie blijkt geeft 
van een zekere onmacht en improvisa 
tie. Vandaar, mijnheer de minister, de 
volgende vragen : 
Ten eerste. kunt u de verklaring van de 
woordvoerster van het Antwerpse 
gerecht bevestigen ·> 
Ten tweede. heeft u de situatie bij de 
parketten in de andere grootsteden 
inmiddels onderzocht ? Zo ja, wat zijn 
uw bevindingen ? 
Ten derde, wat zal u. in afwachting van 
de oprichting van een federaal parket, 
concreet tegen de drugsmafia in 
Antwerpen en daarbuiten ondernemen ? 

De voorzitter : Mijnheer de minister. 
na het "Palerme aan de Maas" blijkt nu 
ook het "Marseille aan de Schelde" 1c 
bestaan. 

De minister heeft het woord. 

De heer Van Parys. minister van 
Justitie : Mijnheer de voorzitter. ik ben 
blij dat de Leie nog niet aan hod is 
gekomen. 

Collega's, het onderwerp van deze 
interpellaties is een ernstige aangele 
genheid. Wij mogen ons nooit 
neerleggen hij om het even welke vorm 
van criminaliteit. Wie dan ook die 
verantwoordelijkheid draagt, politie of 
justitie. cr kan nooit van deze stelling 
worden uitgegaan. Het signaal "non 
possumus" is verkeerd en kan nooit 
verantwoord zijn. Er kan geen sprake 
van zijn dat wij ons neerleggen bij de 
georganiseerde criminaliteit in het 
algemeen en te Antwerpen in het 
bijzonder. De vaststelling dat wij het 
niet meer aankunnen kan niet volstaan. 
Ik zal deze vaststelling trouwens met 
alle mogelijke middelen bestrijden en 
aantonen dat zowel het nationaal beleid 
als de initiatieven voor Antwerpen de 
verschillende instanties moeten toelaten 
om efficiënt te reageren op het 
fenomeen van de georganiseerde 
criminaliteit. 

Ik ga eerst in op de nationale 
initiatieven tegen de georganiseerde 
criminaliteit en daarna op de specifieke 
situatie te Antwerpen, Ik wil nu reeds 
verwijzen naar de oriëntatienota inzake 
het strafrechtelijk beleid en het 
jaarrapport 1998 over de georgani 
seerde criminaliteit in België in 1997. 
De oriëntatienota inzake het strafrech 
telijk beleid werd bezorgd aan de 
voorzitters van Kamer en Senaat. de 
voorzitten, van de commissies voor de 
Justitie van Kamer en Senaat en de 
voorzitter van de parlementaire onder 
zoekscommissie inzake de georgani 
seerde criminaliteit. Een volledig 
hoofdstuk van deze oriëntatienota is 
gewijd aan de aanpak van de 
georganiseerde criminaliteit. Op basis 
van de documenten zullen we de 
gelegenheid krijgen een uitgebreid 
parlementair debat te voeren. Vermits 
men echter de indruk wekt dat cr op 
nationaal niveau geen aandacht bestaat 
voor de georganiseerde criminaliteit. 
moet ik nu reeds een aantal punten uit 
deze nota aanhalen. 

Ik noem een aantal beschikbare 
instrumenten. 

Ten eerste is er de pro-actieve 
recherche. Hiervoor bestaat een dubbele 
wettelijke basis. namelijk de ministe 
riële richtlijn van 31 december 1996 en 
de wet-Franchimont van 12 maart 1998. 
Dit laatste instrument is bijzonder 
belangrijk voor het bestrijden van de 
~l·nrganiseerde criminaliteit. Bovendien 
h,h ik een praktijkgericht onderzoeks- 

project inzake pro-actieve recherche 
toevertrouwd aan het Nationaal lnsti 
tuut voor de Criminologie en de 
Criminalistiek. Wij zullen dus beschik 
ken over toegepast onderzoek met 
betrekking tot dit instrument. 

Ten tweede zijn er bijzondere 
opsporingstechnieken en de spijtoptan 
ten. anonieme getuigen en de omkering 
van bewijslast. Zoals u weet hebben de 
professoren Bosly en Traest hieromtrent 
belangrijk voorbereidend wetgevend 
werk geleverd op initiatief van de heer 
De Clerck. Zij die drie weken geleden 
het colloquium in de Senaat hebben 
bijgewoond. hebben kunnen vaststellen 
dat de voorbereidende wetenschappe 
lijke studies de aanleiding kunnen 
vormen tot wetgevende initiatieven op 
relatief korte termijn. 

De bijzondere opsporingstechnieken 
zijn momenteel trouwens reeds gere 
geld door de ministeriële circulaires van 
T 990 en 1992. Bovendien kan de studie 
die professor Traest een drietal weken 
geleden bekendmaakte. als basis dienen 
voor een wettelijke regeling voor 
spijtoptanten, anonieme getuigen en 
omkering van bewijslast. Hieromtrent 
was nog niets geregeld. Men zou dus 
ook hier vrij snel kunnen beschikken 
over een handie instrument in de 
bestrijding van - de georganiseerde 
criminaliteit. Het behoort inderdaad het 
parlement toc na te gaan of de 
voorstellen die dermate werden uitge 
werkt dat zij ongetwijfeld een wettelijke 
basis kunnen vormen. kunnen worden 
aanvaard. 

De voornoemde wetenschappelijke 
studie is niet zonder meer een 
denkpiste. maar een tekst die ab het 
ware in de vorm van een wetsontwerp 
of een wetsvoorstel werd gegoten. Het 
is volgens mij het embryo van een 
wettelijke regeling waarover men zich 
zal moeten uitspreken. 

Ten derde. een ander initiatief in de 
onentatienota. is het wetsontwerp 
betreffende de criminele organisaties. 
Het is een initiatief van de regering en 
de besprekingen zijn nog steeds aa~ de 
gang in de commissie voor de Justitie 
van de Kamer. De commissie en 
uiteindelijk het parlement zullen zich 
moeten uitspreken over de vraag of men 
dit werkelijk wil en in welke mate. De 
regering reikte het instrument hoe dan 
ook aan: nu moet het parlement zijn 
verantwoordelijkheid opnemen. Maar 
gezien de aard en de graad van de 
georganiseerde criminaliteit. is een 
wetsontwerp op de criminele organisa 
ties volgens mij onontbeerlijk en moet 
het dringend worden goedgekeurd. 
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Van Parys 

Een vierde instrument is de wet inzake 
het afluisteren van telefoongesprekken. 
Deze wet werd gepubliceerd op 
2 oktober 1998 en is van kracht. Zij 
wijzigt de wetgeving en komt tegemoet 
aan heel wat verzuchtingen vanwege 
het personeel van de parketten en de 
politiediensten. Het is eveneens een 
belangrijk initiatief in de strijd tegen de 
criminaliteit en de georganiseerde 
criminaliteit. 
Ten vijfde. cr zijn ook maatregelen 
genomen omtrent corruptie. In dat 
verband denk ik enerzijds aan het 
inmiddels neergelegd tussentijds rap 
port van professor De Ruyver inzake 
het uitwerken van de anticorruptiestra 
tegieën en anderzijds aan het wetsvoor 
stel van senator Lallemand, dat thans 
wordt besproken in de commissie voor 
de Justitie van de Senaat. 
Een laatste instrument dat is terug te 
vinden in het luik "Strijd tegen de 
georganiseerde criminaliteit" van de 
oriëntatienota, is de strafrechtelijke 
aansprakelijkheid van rechtspersonen. 
Het advies van de Raad van State 
hieromtrent zal spoedig worden uitge 
bracht. waarna het parlement zich 
erover zal kunnen uitspreken. 
Hiermee wou ik aantonen dat op 
nationaal niveau wel degelijk een 
waaier aan initiatieven werd genomen, 
die belangrijke instrumenten zijn in de 
strijd tegen de georganiseerde crimina 
liteit. 
Weldra zal ik u het jaarrapport 1998 
bezorgen inzake de georganiseerde 
criminaliteit, waarin een duidelijk beeld 
wordt weergegeven van het fenomeen 
georganiseerde criminaliteit in ons land 
en waaruit blijk! dal de overheid een 
goed zicht heeft op het probleem. 
Precies op basis van de vaststellingen 
inzake voornoemd fenomeen, werd een 
werkgroep opgericht gelast met het 
vastleggen van de prioriteiten inzake de 
aanpak van de georganiseerde crimina 
liteit. Deze werkgroep zal functioneren 
op basis van de oriëntatienota, van het 
jaarrapport 1998 en uiteraard op basis 
van het eindrapport van de parlemen 
taire onderzoekscommissie van de 
Senaat die de georganiseerde criminali 
teit intens doorlicht. Wellicht kijkt 
iedereen uit naar de conclusies van deze 
onderzoekscommissie, op basis waar 
van de nodige initiatieven zullen 
worden genomen. 
In het jaarrapport 1998 inzake de 
georganiseerde criminaliteit 1997 wor 
den zeer concrete cijfers in verband met 
Antwerpen vermeld. Deze cijfers zullen 
u op dat ogenblik ook kunnen worden 
bezorgd. Ik zou nu reeds een aantal 
elementen kunnen aanreiken, maar ik 
vrees dat dit ons te ver zou leiden. 

Alvorens dieper in te gaan op de 
specifieke situatie te Antwerpen. wil ik 
eerst enige toelichting geven omtrent de 
wijze waarop op het nationale 
beleidsniveau op het fenomeen wordt 
gereageerd. Er is geen sprake van dat 
wij laten betijen en niet reageren. 
Integendeel, alle noodzakelijke en 
moderne middelen worden ingezet om 
de georganiseerde criminaliteit aan te 
pakken. 
Wat de specifieke situatie te Antwerpen 
betreft wordt op het niveau van het 
nationale beleid nagegaan hoe het 
parket van Antwerpen is georganiseerd. 
ln september laatstleden heb ik van de 
procureur-generaal van Antwerpen een 
kopie ontvangen van het verslag van de 
audit die werd uitgevoerd door het 
Nederlandse bureau CMG. Deze audit 
had betrekking op het parket van 
Antwerpen en werd georganiseerd op 
vraag van de procureurs des Konings 
zelf in het kader van de mogelijkheden 
die Stefaan De Clerck aan de 
verschillende parketten had geboden. 
Het ging meer bepaald om organisato 
rische bijstand aan de parketten. Men 
kreeg de gelegenheid om desgewenst 
een doorlichting van het parket te 
maken. 
Uit dit rapport is gebleken dat cr op het 
organisatorische vlak nogal wat proble 
men bestaan en dat er onder meer 
bijkomende initiatieven en middelen 
noodzakelijk zijn om de efficiëntie te 
vergroten. Wij hebben het rapport 
ontvangen in september en hebben 
onmiddellijk een reeks initiatieven 
genomen. 
Op basis van de audit heeft de 
procureur-generaal de bijstand van 
7 contractuele juristen gevraagd ten 
behoeve van een aantal probleemscctics 
zoals onder meer de financieel 
economische criminaliteit. Wij hebben 
hierop onmiddellijk positief gereageerd 
in de zin dat thans reeds 5 contractuele 
juristen effectief werkzaam zijn op het 
parket. Twee van hen zijn tewerkgesteld 
binnen de financiële sectie. Binnenkort 
wordt er nog één contractuele jurist 
verwacht voor de sectie verdovende 
middelen. De wervingsprocedure voor 
de anderen zal op korte termijn worden 
beëindigd. Wij hebben dit initiatief 
genomen in het kader van de noodzaak 
van de administratieve ondersteuning 
van de parketten en van de zetels van 
eerste aanleg. Wij bieden deze 
administratieve ondersteuning door 
contractuele juristen aan de parketten 
toe te voegen. De toevoeging van 
7 juristen is een belangrijke injectie in 
het parket van Antwerpen. 
Naar aanleiding van het boek van Chris 
De Stoop en in het kader van 
verschillende vragen die zijn ges' -ld, 

heb ik een gesprek gehad met de 
procureur-generaal te Antwerpen om na 
te gaan wat het probleem eigenlijk is. Ik 
wens dienaangaande te onderstrepen dat 
wij steeds zijn ingegaan op de vragen 
die ons in het verleden werden ucsreld. 
Ik verwijs naar de audit en de-reactie 
daarop. 
ln het kader van dit gesprek en van het 
boek van Chris De Stoop werd hei 
initiatief aenomen om vanaf 
1 november 1998 drie magistraten van 
het parket-generaal aan te duiden. Zij 
zullen zich gaan vergewissen van de 
situatie op het parket van eerste aanleg 
te Antwerpen. De opdracht zal zijn een 
diagnose te stellen in de probleemdos 
siers en oplossingen voor te stellen. De 
bewcrinz van de woordvoerder van het 
parket - dat men een vorm van 
criminaliteit niet aankan. volstaat dus 
niet. wetende dat wij steeds hebben 
gereageerd op de vragen die ons werden 
gesteld. 
Het initiatief van de procureur-generaal 
van Antwerpen past perfect in onze 
nieuwe visie op de opdracht van het 
parket-generaal inzake ondersteuning. 
bijstand en audit van de parketten van 
eerste aanleg. Drie magistraten worden 
aangeduid om bijstand te verlenen aan 
het parket van eerste aanleg en moeten 
de problematiek doorlichten. Ik 
beklemtoon dat het departement van 
Justitie het niet bij een vaststelling wil 
laten. 
Naar aanleiding van de recente 
problemen. wordt een nieuwe recher 
chcaanpak geïnitieerd. Per belangrijk 
dossier zal een tijdschema worden 
opgesteld. Bovendien zal men. in 
samenwerking met de politiediensten. 
aan recherchemanagement doen. Dit 
betekent dat men oog zal hebben voor 
de kwantiteit aan inzetbare capaciteit 
zodat de dossiers binnen een redelijke 
termijn kunnen worden afgewerkt. 
Deze initiatieven passen perfect in de 
bijstand van het parket-generaal en in 
een andere vorm var: rechercheaanpak. 
Mijnheer de voorzitter, collega's. het is 
correct dat er problemen zijn inzake het 
detacheren van een fiscaal ambtenaar 
bij het parket van Antwerpen. Deze 
ambtenaar werkte in een belangrijk 
dossier van eeorcaniseerde criminaliteit 
met ongeveer 150 verdachten. Op een 
bepaald ogenblik is de ambtenaar 
teruggekeerd naar zijn administratie. De 
procureur-generaal van Antwerpen 
heeft mij verzocht bij de minister van 
Financiën aan te dringen opdat de 
betrokken ambtenaar opnieuw naar het 
parket kon worden gedetacheerd zodat 
hij de eindvordering in het belangrijk 
dossier kan afwerken. Op 30 juli 1998 
heeft de minister van Financiën mij 
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meegedeeld dat de terbeschikkingstel 
ling van de betrokken ambtenaar als 
fiscaal ambtenaar van de procureur des 
Konings van Antwerpen op zijn verzoek 
\ crvrocgd werd beëindigd. Om profes 
sionelc redenen wenste de betrokken 
ambtenaar niet tijdelijk terbeschikking 
te worden gesteld. tenzij hij garanties 
kreeg inzake standplaats en premies. De 
minister van Financiën deelt mee dat 
deze waarborgen niet kunnen worden 
gegeven zodat hij de vraag van de 
procureur-generaal van Antwerpen niet 
kon inwilligen. 

De procureur des Konings heeft contact 
opgenomen met de betrokken admini 
stratie. Ik zal de minister van Financiën 
opnieuw contacteren om een doorbraak 
te forceren in dit dossier. 

Op dit ogenblik. na de kaderuitbreiding, 
telt het kader van het parket van 
Antwerpen 56 magistraten inclusief de 
3 fiscale substituten die voor het 
gehele ressort moeten werken en de 
2 bijkomende betrekkingen die inge 
volge de wet van 20 juli 1998 slechts in 
het jaar 2000 kunnen worden vacant 
verklaard. 

ln mei 1998 waren er 4 vacante 
plaatsen. Door de kaderuitbreiding 
kwamen er in juli 4 plaatsen bij. 

In augustus werden twee plaatsen 
opgevuld, maar drie substituten verlie 
ten het parket wegens benoemingen die 
zij ondertussen hadden geambieerd. 
zodat cr op dit ogenblik 9 vacatures 
zijn. met inbegrip van 2 plaatsen van 
fiscaal substituut. 

De vacatures waarover men het heeft. 
zijn inclusief de vacatures ingevolge de 
kaderuitbreiding. Men zegt wel dat 20'7,, 
van de plaatsen vacant zijn. Daarin is 
begrepen de kaderuitbreiding om 
tegemoet te komen aan de noden te 
Antwerpen. Ik word kregelig van deze 
suggestie. Men doet investeringen in 
bijkomende magistraten te Antwerpen. 
Nu zegt men dat 20% van de ambten 
vacant zijn, wetende dat een deel van 
die vacatures te maken hebben met de 
kaderuitbreiding die in het parlement 
werd goedgekeurd. 

Mijnheer Chevalier, in 1995 waren er 
10 vacante plaatsen van substituut; de 
duur van de vacature was 15 maanden. 
ln 1996 waren er 3 vacatures; de duur 
van de vacature was 13,5 maanden. In 
1997 waren er 4 vacatures: de duur van 
de vacature was 9.5 maanden. In 1998 
waren er 7 vacatures; de duur van de 
vacature was 3 maand. 

Ik verheel niet dat er een globaa1 

probleem is wat de werving van 
magistraten voor het parket betreft. Dat 
probleem heeft niet uitsluitend te maken 

met de situatie te Antwerpen alleen. Het 
is een probleem waarover wij het vorige 
week reeds hebben gehad naar 
aanleiding van een interpellatie van de 
heer Bourgeois. 

Zodra wij over alle adviezen beschik 
ken, kunnen de vacatures die zijn 
ontstaan ingevolge de kaderuitbreiding 
zo vlug mogelijk worden ingevuld. Ik 
hoop dat er voldoende kandidaten 
zullen zijn. Van de 7 posten voor 
contractuele juristen zijn er reeds 5 
juristen ter plaatse. In Antwerpen wordt 
effectief op diverse niveaus en op 
verschillende wijzen geïnvesteerd en er 
is geen sprake van dat men zich bij een 
bepaalde situatie zou neerleggen. Er 
kan bovendien geen sprake van zijn te 
aanvaarden dat men een bepaalde vorm 
van criminaliteit niet aankan. 

Mijnheer Bourgeois, wat de vorming 
betreft. kan ik u meedelen dat er in 1997 
8 sessies en in 1998 7 sessies zijn 
doorgegaan waarvoor magistraten van 
het parket van Antwerpen zich hebben 
ingeschreven. Ik zal de cijfers van het 
aantal magistraten die voor de 
respectievelijke sessies zijn ingeschre 
ven aan het secretariaat van de 
commissie bezorgen. De magistraten 
van Antwerpen hebben massaal inge 
schreven op de vormingssessies die 
worden georganiseerd. 

Het parket van Antwerpen is volledig 
geautomatiseerd. De informatie 
uitwisseling tussen de parketten zal 
gebeuren via het systeem dat men heeft 
genoemd "geheugen van het ressort". 
Deze toepassing bevat verwijzingen 
naar een selectie van de hangende zaken 
per ressort. Er zullen een aantal 
gegevens in worden opgenomen : 
gegevens inzake het gerechtelijk 
onderzoek. het opsporingsonderzoek, 
seponeringen en voorstellen tot minne 
lijke schikking. De gegevens die 
worden gecatalogeerd onder geheugen 
van het ressort. zullen tussen de vijf 
hoven van beroep worden uitgewisseld. 
Op deze wijze heeft elk parket en 
parket-generaal toegang tot alle han 
gende zaken. Men beoogt hiermee een 
snellere en betere coördinatie van de 
vervolgingen te bereiken. Deze toepas 
sing wordt momenteel uitgetest. De 
planning voorziet erin dat de toepassing 
zal worden opgestart in het eerste 
semester van 1999 en wordt ingegaan 
op de vaststellingen van de audit. 

Er waren ook de punctuele vragen van 
de heer Delathouwer, De gerechtelijke 
autoriteiten delen mij mee dat er op dit 
ogenblik geen concrete aanwijzingen 
zijn dat de georganiseerde misdaad 
Antwerpen zou dreigen te ontregelen of 
destabiliseren. Het is wel duidelijk dat 
Antwerpen een belangrijke plaats 

inneemt in het actiedomein van de 
criminele organisaties. Dat zulks een 
ontregelend effect zou hebben. is in 
geen enkele mate bewezen. Dat was het 
antwoord op uw eerste vraag. 

Wat uw tweede vraag betreft. wordt 
vooropgesteld dat de misdadige zaken 
man in kwestie heeft kunnen rekenen op 
de hulp van advocaten, inspecteurs. 
politiemensen en bankiers. Volgens de 
informatie die mij bezorgd door het 
parket van de procureur des Konings 
van Antwerpen werden in het kader van 
een concreet onderzoek inderdaad twee 
politiemensen hij naam genoemd. Deze 
feiten maken het voorwerp uit van een 
gerechtelijk onderzoek dat op dit 
ogenblik loopt. De bijstand van 
bankiers blijkt ook uit andere 
gerechtelijke onderzoeken. De bijstand 
van de advocatuur wordt veeleer gezien 
in het feit dat de zwaarste criminelen 
zich uiteraard ook de betere en vaak 
duurdere advocaten kunnen veroorlo 
ven. 

Uit het jaarrapport 1998 inzake de 
georganiseerde criminaliteit in België 
blijkt dat criminele organisaties wel 
degelijk invloed uitoefenen op bepaalde 
beroepscategorieën, op politieambtena 
ren, particuliere ondernemingen. 
douane, administratie enzovoort. Van 
daar het belang van de wet op de 
criminele organisaties, die een bijzon 
der belangrijk instrument is. Het kan 
natuurlijk niet dat men de minister van 
Justitie interpelleert - terecht trouwens - 
over de strijd tegen de georganiseerde 
criminaliteit. maar men niet bereid is de 
wetgeving op de criminele organisaties 
goed te keuren. Men moet werken met 
de instrumenten die worden aancereikt, 
zoveel is duidelijk. ~ 

Er werd ook een vraag gesteld naar de 
stand van het dossier dat het Antwerpse 
en het Amsterdamse gerecht tegen 
elkaar hebben opgezet. Op dit ogenblik 
wil ik niet ingaan op de gesuggereerde 
polemiek, maar ik kan u wel meedelen 
dat het dossier lastens Fouad Abbas nog 
steeds het voorwerp uitmaakt van een 
gerechtelijk onderzoek bij de onder 
zoeksrechter te Antwerpen. Men wacht 
thans op de uitlevering van betrokkene 
door Groot-Brittannië aan België. 

Een andere vraag die werd gesteld 
behelsde de beweerde bedreiging van 
een aantal magistraten en in welke mate 
daarvoor maatregelen worden getroffen. 
Inderdaad werden er bedreigingen geuit 
aan het adres van bepaalde magistraten. 
Een onderzoeksrechter ontving op zijn 
privé-adres een dreigbrief. Uiteraard 
worden deze bedreigingen nader 
onderzocht. Er worden trouwens 
coördi.iatievergaderingen gehouden 
met rijkswacht, politie en parket. De 
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Van Parys 

onderzoeksrechters zelf vragen op dit 
ogenblik niet naar hijkomende maatre 
gelen. Wel werd aan de voorzitter van 
de rechtbank van eerste aanleg 
gevraagd na le gaan of door 
camerabewaking en opnames extra 
beveiliging kan worden geboden daar 
waar de onderzoeksrechters zijn 
gehuisvest. De vorige minister van 
Justitie verzocht trouwens destijds de 
rijkswacht om een volledig verslag op 
le maken omtrent de veiligheid van 
gerechtsgebouwen in het algemeen en 
dat van Antwerpen in het hijzonder. In 
dit verslag over Antwerpen wordt onder 
meer ook voorzien in de beveiliging van 
de parketmagistraten via veiligheidssas 
sen en elektronisch sluitende deuren. 
De procureur des Konings maakt ook 
melding van andere bedreigingen ten 
opzichte van de Antwerpse magistra 
tuur. In het kader hiervan werd een 
aantal toegangen van het gerechtsge 
houw gedurende enkele weken afgeslo 
ten en werd voorzien in bewaking aan 
de andere toegangen. 
Ik kan bevestigen dat er hedreigingen 
werden geuit, maar in samenwerking 
met de politiediensten werden de 
nodige initiatieven genomen om die 
bedreigingen te neutraliseren. Het lijkt 
mij evident dat alle mogelijke 
initiatieven moeten worden genomen 
om de magistraten toe te laten in veilige 
omstandigheden te functioneren. 
Mijnheer Chevalier heeft een vraag 
gesteld over de situatie in de andere 
grote steden. Wat Luik en Charleroi 
betreft. kan ik meedelen dat op initiatief 
van de korpsoverste een management 
audit werd doorgevoerd. Er werden een 
aantal suggesties geformuleerd die 
precies de organisatie moeten verbete 
ren zodat de magistraten de gelegenheid 
krijgen zich te concentreren op hun 
kernopdracht. Ik wil nogmaals herinne 
ren aan het feit dat de wet van 20 juli 
1998 in een uitbreiding van het kader 
van de parketmagistraten voorziet met 
bijna 100 eenheden. 
Mijnheer de voorzitter, er wordt wel 
degelijk gereageerd op de dreiging van 
de georganiseerde criminaliteit. Op 
nationaal vlak worden de nodige 
initiatieven genomen of voorbereid. Ten 
aanzien van Antwerpen wordt alles in 
het werk gesteld om de organisatie van 
het parket uit te werken zodat het 
gewapend is. Als er middelen werden 
gevraagd, zijn we daarop trouwens 
ingegaan. Met het oog op de Antwerpse 
situatie werden bovendien extra inspan 
ningen geleverd: ik denk daarbij aan de 
contractuele juristen. de diagnose en de 
doorlichting van de magistraten van het 
parket-generaal en de nieuwe vorm van 
recherche-aanpak. Wij leggen ons dus 
helemaal · et neer bij de situatie. 

De voorzitter : De heer Gerolf 
Annemans heeft het woord. 

De heer Gerolf Annemans (VL.BLOKJ: 
Mijnheer de minister. ik zou me haast 
verontschuldigen voor mijn interpella 
tie. U begraaft de interpellant onder een 
heleboel gegevens van allerlei maatre 
gelen. Op zo'n moment bekruipt mij het 
gevoel dat ik ten onrechte heb 
geïnterpelleerd want u bent blijkbaar al 
een hele tijd bezig met de problematiek. 
Uw antwoord is volgens mij helemaal 
geen geruststelling. U hebt de resultaten 
van die speciale audit niet bekendge 
maakt. Ik hoop dat wij ze alsnog zullen 
ontvangen. Mijnheer de voorzitter. ik 
hoop eveneens dat wij een kopie zullen 
krijgen van de oriëntatienota Strafrech 
telijk Beleid. Hopelijk hebben de tolken 
ervoor gezorgd dat de enige Franstalige 
collega hier aanwezig. heeft kunnen 
begrijpen dat u hebt aangedrongen op 
een snelle behandeling van het 
wetsontwerp inzake criminele organisa 
ties. Het is duidelijk dat we als 
Vlamingen eerst aan de Franstaligen 
moeten vragen of ze het eens zijn met 
een bepaalde maatregel. 
Ik hoop dat de indruk die u wekt niet 
helemaal klopt met de realiteit. Volgens 
u zijn al deze maatregelen geen reactie 
op het boek van De Stoop. U zegt dat u 
het eens bent mei de overheveling van 
drie personen uit het parket-generaal 
naar de rechtbank van eerste aanleg. 
Naast de audit moeten zij zorgen voor 
een diagnose. Ik neem aan dat het hier 
zal gaan om een diagnose per dossier. 
Ik heb geen enkele reactie gehoord op 
de uitlatingen van de woordvoerster van 
het Antwerpse parket tenzij u zegt dat 
deze uitlatingen volledig onterecht 
waren. U valt haar - volgens mij ten 
onrechte - af. Ik ben van mening dat zij 
voor een schokeffect heeft gezorgd. 
Volgens mij moeten wij erop aandrin 
gen dat werk wordt gemaakt van de 
strijd tegen de georganiseerde misdaad 
in Antwerpen. 
Voor het overige heb ik hier enkel horen 
voorlezen wat ik reeds lang in de pers 
had gelezen en is deze interpellatie 
ronde een illustratie geweest van de 
wijze waarop het parlement de feiten en 
minstens het beleid achtemahuppelt. Ik 
hoop in ieder geval dat justitie de 
drugsmaffia alsmaar minder zal achter 
nahinken dan dat het geval is voor het 
parlement ten opzichte van het beleid. 

De voorzitter : Mijnheer Annernans, ik 
kan u geruststellen dat de voornoemde 
oriëntatienota die mij vrijdag werd 
bezorgd. morgen in het bezit van de 
leden van de commissie zal zijn. 
De heer Robert Delathouwer heeft het 
woord. 

De heer Robert Delathouwer 1SP1: 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister, collega's. het belangrijkste 
voor mij is dat de minister niet op 
dezelfde lijn zit als de woordvoerster 
van het parket van Antwerpen. maar dat 
hij de indruk die gewekt was als zou het 
parket niet in staat zijn wat aan de 
drugscriminaliteit te doen en als zou het 
een hopeloze zaak zijn. stevig heeft 
ontkracht. Mijns inziens kon hij ook 
niet anders dan duidelijk ontkennen. 
Anders staan wij dicht bij een situatie 
zoals twintig jaar geleden toen een 
topambtenaar van Binnenlandse Zaken 
werd terechtgewezen voor zijn verkla 
ring dat de maffia een deel zou worden 
van het maatschappelijke weefsel. 

De heer Gerolf Annemans t VL. BLOK, : 
Een dergelijke verklaring is nooit 
afgelegd door de parketwoordvoerster 
van Antwerpen. Het was de ministeriële 
woordvoerder die het had over de 
verwevenheid van de maffia met de 
samenleving. 

De heer Robert Delathouwer t SPI : Ik 
onderstreep dat, wat er ook gezegd 
werd en of dit al dan niet ingegeven was 
door het eerlijk gevoelen dat de 
betrokkene het niet meer zag zitten. wij 
nooit naar een dergelijke maatschappij 
mogen evolueren. Noch de politie. noch 
de magistratuur mogen ooit beweren dat 
zij niet gewapend zijn voor de strijd 
tegen de criminaliteit. Zelfs indien zij 
op een ogenblik problemen vaststellen. 
dan nog moeten zij alleszins krachtig 
zeggen dat zij aan de oplossing werken. 
Mijnheer de minister. ik heb nog twee 
kleine vragen. details in het geheel. ln 
het hoek en de berichtgeving terzake 
wekt men de indruk dat cr nog steeds 
een slechte verstandhouding is tussen 
het Antwerpse en het Amsterdamse 
gerecht als gevolg van de problematiek 
rond Fouad Abbas enkele jaren geleden. 
die ik steeds heb gevolgd. U schijnt dat 
niet te bevestigen. Heb ik dat goed 
begrepen? 
Voorts vraag ik mij af of ik u goed 
interpreteer wanneer u. in tegenstelling 
tot wat de heer Vandoren leek te 
beweren. meedeelt dat het aantal 
bedreigingen van magistraten vrij 
beperkt en onder controle is. Wat mij 
niet duidelijk is. is of die bedreigingen 
systematisch te maken hebben met de 
georganiseerde criminaliteit. Ik kan mij 
voorstellen dat sommige onderzoeken 
naar andere vormen van criminaliteit 
uitlopen op een bedreiging van de 
betrokken speurder of magistraat. Kunt 
u mij terzake verduidelijking geven. 
mijnheer de minister ? 
Mijnheer de minister. ik zal het niet 
hebben over de parlementaire initiatie 
ven die wij allemaal kennen. Of wij 
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Robert Delathouwer 

daar allemaal met evenveel enthou 
siasme achter staan, is wat anders. 
Alleszins. feit is dat het parlementaire 
werk op dat vlak de voorbije jaren is 
cevorderd. Die initiatieven moeten wel 
~og door de politiediensten en het 
gerecht in de praktijk worden omgezet. 
Maar ik heb begrepen dat het 
Antwerpse parket op vraag van de 
procureur werd doorgelicht, waarna is 
besloten om aanvullend onderzoek te 
verrichten. Betekent dit dat de audit die 
geresulteerd heeft in de aanwerving van 
7 juristen - het enige wat ik terzake van 
u heb vernomen - enkel dat aspect 
behandelde '? Dan was dat mijns inziens 
geer goede audit. Of impliceert het feit 
dat men bijkomend personeel inzet voor 
zo'n onderzoek, dat de audit niet 
voldoende elementen heeft aangereikt '? 

De voorzitter : De heer Geert 
Bourgeois heeft het woord. 

De heer Geert Bourgeois (VU): 
Mijnheer de voorzitter. mijnheer de 
minister. ik signaleer eerst op welke 
belangrijke vragen ik geen antwoord 
heb gekregen. Het betreft de vragen 
7 en 8 over het beleidsmatig intern 
overleg. Ik verwijs naar het verslag van 
de senaatscommissie, die telkens 
opnieuw op die punten de aandacht 
vestigt en zegt dat dit overleg inderdaad 
ontbreekt in onze parketten. Men 
handelt receptief; men overlegt te 
weinig en er is te weinig beleidsoverleg 
op het operationele vlak. 

Iedereen in deze commissie onder 
schrijft wellicht de hoofdverklaring van 
de minister, dat er geen defaitisme mag 
zijn. De minister geeft inderdaad een 
terecht signaal als hij zegt dat het niet 
kan dat een parket bijna publiekelijk 
verklaart tegen de misdaad niet op te 
kunnen. Men moet daar uiteraard op 
reageren. Het antwoord van de minister 
valt uiteen in twee delen. Hij verwijst 
enerzijds naar wat op stapel staat inzake 
de strijd tegen de georganiseerde 
criminaliteit en anderzijds naar wat nog 
moet worden goedgekeurd, afgezien 
van het wetsontwerp op de criminele 
organisaties dat naar wij hopen het 
dichtst bij de goedkeuring staat als 
bepaalde mensen hun verzet daartegen 
laten vallen. Bijzondere opsporings 
technieken, pro-actieve recherche. 
enzovoort dienen nog allemaal te 
worden uitgewerkt. ~ 

Minister Van Parys: Ik heb opgesomd 
wat er op stapel staat. Dienaangaande 
verwijs ik naar de oriëntatienota. Ik kan 
daar moeilijk ook nog eens een 
uiteenzetting over houden. 

De heer Geert Bourgeois (YU): 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister. ik constateer alleen dat u op 

dit pont nog veel moet realiseren en ik 
wijs erop dat het daarbij niet mag 
stoppen. Ik zal niet citeren uit het 
verslag van de senaatscommissie, dat ik 
een bijzonder goed verslag vind, waarin 
voortdurend wordt vermeld dat dit op 
het terrein nog niet werkt omdat de 
magistraten precies op dit punt nog 
geen vorming hebben. Zij kunnen de 
politiediensten niet coachen: zij hebben 
geen kaas gegeten van bijzondere 
opsporingstechnieken: zij zijn niet 
gewend beleidsmatig te werk te gaan: 
zij werken zaak per zaak: enzovoort. 
Men kan dit lezen in alle verslagen van 
alle onderzoekscommissies en in het 
verslag van de senaatscommissie. Ik 
vraag de minister om in het verlengde 
van die wetgeving ook op het terrein de 
implementatie te verzorgen. 

ln verband met Antwerpen is blijkbaar 
een audit gebeurd op verzoek van het 
parket zelf of van het parket-generaal. 
Het zou mij interesseren de resultaten 
van deze audit te krijgen zoals wij deze 
ook van andere parketten hebben 
gekregen. Uit het antwoord van de 
minister heb ik opgemaakt dat een 
eerste conclusie leidt tot ondersteuning. 
De minister bevestigt wat ik in mijn 
interpellatie heb verklaard, met name 
dat er een organisatorisch probleem is. 
Mijnheer de minister, u hebt letterlijk 
gezegd dat er in uitvoering daarvan drie 
mensen van het parket-generaal ter 
plaatse zijn. Ik neem aan dat zij meer 
zullen doen dan alleen maar zaakgericht 
werken en dat er conclusies zullen 
worden getrokken. Ik heb in die zin 
trouwens een gemotiveerde motie 
ingediend met het verzoek om aan het 
parket-generaal een verslag over al deze 
aspecten te vragen. Het probleem in 
Antwerpen zit inderdaad dieper en is 
een beleidsprobleem. 

Wat de vacatures betreft deel ik de visie 
van de minister. Een vlakke loopbaan 
zou inderdaad een oplossing kunnen 
zijn voor bepaalde prohlemen. Inzake 
de vorming, heb ik ondertussen kennis 
genomen van het aantal sessies dat er is 
geweest. Mijn eerste bedenking is dat 
het toch meer in de richting moet gaan 
van wat in de diverse verslagen van de 
parlementaire commissie staat. met 
name meer beleidsmatig. meer gericht 
op overleg. meer gericht op een 
structurele aanpak en minder zaakge 
richt. 

Het parket te Antwerpen is nu blijkbaar 
geïnformatiseerd. Deze informatisering 
blijft echter nog altijd het zwakke punt. 
Ik ben dan ook verheugd te vernemen 
dat het project het eerste semester van 
1999 zal kunnen starten. Dit is ook een 
aanbeveling die herhaaldelijk terug 
komt. 

Specifiek inzake Antwerpen vraag ik u 
met aandrang, mijnheer de minister, het 
parket-generaal de opdracht te geven 
een doorlichting uit te voeren die verder 
gaat dan de audit en waarin alle 
aspecten aan bod komen. Immers, men 
zal het probleem niet kunnen oplossen 
met alleen maar wat meer mensen. Er 
zal in dit parket een nieuw intern beleid 
moeten worden gevoerd. 

De voorzitter : De heer Pierre 
Chevalier heeft het woord. 

De heer Pierre Chevalier (VLD): 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister, collega's, ik zal niet herhalen 
wat de andere collega's reeds hebben 
naar voren gebracht. 

Mijnheer de minister. u hebt mijn vraag 
over de woordvoerster niet rechtstreeks 
beantwoord. U hebt ze wel onrecht 
streeks beantwoord door h! zeggen dat u 
het niet eens bent met de verklaringen 
die toen door de woordvoerster van het 
parket werden afgelegd. U bent immers 
van mening dat wel tijdig werd 
gereageerd en dat de nodige inspannin 
gen werden geleverd. U hebt ook 
gezegd dat men zich nooit zou 
neerleggen bij het fenomeen van de 
grote criminaliteit. U hebt daarvoor een 
pontificale term gebruikt en over 11011 
possumus gesproken. 

Mijnheer de minister, wat men ook 
moge beweren over wat er werd gedaan 
en over het aantal magistraten dat ter 
beschikking werd gesteld. er is de wet 
van 20 juli 1998. 

U kunt toch niet ontkennen dat de 
mensen van het parket in Antwerpen dat 
ook weten. tenzij zij de wet ignoreren. 
Zij weten ook dat cr bijkomende 
magistraten zijn gepland. dat de 
vacatures zo vlug mogelijk zullen 
worden ingevuld en dat de nodige 
contractuele juristen er werkzaam zijn. 
Toch verklaarden zij vorige week dat zij 
die strijd niet aankunnen. niettegen 
staande de grote middelen waarvan u 
zegt dat ze ter beschikking worden 
gesteld. Ik denk dan ook dat cr 
fundamenteel iets schort. 

Ten eerste. er schort iets aan de 
mentaliteit van het parket dat passief is 
of zich hij de gebeurtenissen neerlegt. 
Misschien is liet parket door uw 
diensten niet goed ingelicht. In ieder 
geval wordt men met een verschrikke 
Ïijk groot probleem van coördinatie en 
implementatie van al die schitterende 
maatregelen die u zich voorneemt uit te 
vaardigen, geconfronteerd. Uw voor 
ganger, de heer De Clerck. sprak over 
x-aantal ontwerpen die reeds bij het 
parlement waren ingediend. Blijkbaar 
hebt u deze techniek overgenomen. 
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Pierre Chevalier 

wa111 u legt ons een lijst van ontwerpen 
en voorstellen voor die bij het 
parlement werden ingediend. Het 
parlement moet alleen willen meewer 
ken. Dan zullen alle problemen 
opgelost zijn. 
Ten tweede. een andere probleemgebied 
is de afbakening van de bevoegdheden 
tussen de onderzoeksrechter en het 
narket. Wie de werking van de 
parketten en de onderzoeksrechters een 
beetje kent. stelt voortdurend vast dat 
de conflictsituatie nog altijd niet is 
opgelost. De parketten en de procureur 
des Konings voeren een beleid en de 
onderzoeksrechters hebben een andere 
opvatting over dat beleid. 
Mijnheer de minister. ondanks al de 
wetgevende maatregelen die u hebt 
uitgevaardigd of die u zich voorneemt 
uit te vaardigen en ondanks de 
wet-Franchimont hebt u de problemen 
nog altijd niet opgelost. 
Ik denk onder meer aan het probleem in 
verband met de deskundigen. Hoe zal 
men ooit de fiscale criminaliteit kunnen 
tegengaan als de vergoeding voor de 
deskundigen niet behoorlijk wordt 
geregeld en als niet de nodige mensen 
ter beschikking worden gesteld ? 
Collega Reynders heeft opnieuw een 
vraag gesteld over het KB-Lux-dossier 
waarover ik u een aantal weken geleden 
ook heb ondervraagd. 
Uw voorganger, de heer De Clerck. 
heeft destijds gezegd dat 20 mensen ter 
beschikking van de KB-Lux-cel werden 
gesteld. Welnu. er zijn er nooit meer dan 
vijf geweest. waarvan dan nog twee 
deeltijdsen. 
Er worden grote verklaringen afgelegd 
maar de praktische uitwerking op het 
terrein blijft uit. Ik verwijt u niet dat u 
daarin tekortschiet, maar men moet op 
het terrein tot meer coördinatie en 
implementatie van het beleid moet 
komen. 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

Minister Van Parys: Mijnheer de 
voorzitter. het is voor mij geen 
probleem om de resultaten van de audit 
ter beschikking te stellen. 
Er wordt gezegd dat ik het parket 
generaal in Antwerpen moet vragen een 
initiatief te nemen. Welnu, dit initiatief 
werd genomen in het kader van een 
vooruitlopende visie op de rol van het 
parket-generaal. Men zal de dossiers 
opvolgen. Men zal bijstand verlenen 
aan het parket van eerste aanleg. Men 
heeft dus gedaan wat werd gevraagd. 
Ik meen werkelijk dat alles is gebeurd 
conform de vaststellingen die werden 
gedaan. ln het hele dossier gaat het over 

verantwoordelijkheid. Men moet de 
moed opbrengen zijn verantwoordelijk 
heid op te nemen. Men moet ze niet 
telkens afschuiven op de overheid, 
zodat er steeds een negatieve indruk 
ontstaat. Het is deze indruk die ik 
vandaag per se heb willen wegnemen 
door aan te tonen welke initiatieven 
worden genomen in de strijd tegen de 
georganiseerde misdaad, zowel in 
Antwerpen als op nationaal vlak. 

De voorzitter : Mijnheer de minister, ik 
neem er nota van dat de resultaten van 
de audit van LMG over de interne 
werking van het parket van Antwerpen, 
net als deze van de andere audits ter 
beschikking van de leden van de 
commissie zullen worden gesteld. 
Tot besluit van deze bespreking werden 
volgende moties ingediend. 
En conclusion de cette discussion, des 
motions ont été déposées. 
Een eerste motie van aanbeveling werd 
ingediend door de heren -Gerolf 
Annemans 
en Bart Laeremans en luidt als volgt : 
"De Kamer, gehoord de interpellaties 
van de heren Gerolf Annemans, Robert 
Delathouwer. Geert Bourgeois en Pierre 
Chevalier 
en het antwoord van de minister van 
Justitie. - stelt dat de verklaringen van 
het Antwerpse parket als zou het de 
maffia niet meer de baas zijn een 
gunstig schokeffect hebben gehad op 
het beleid, gelet op de maatregelen die 
nu worden aangekondigd: 
- dringt erop aan dat nog vóór de 
installatie van een federaal parket de 
strijd tegen georganiseerde misdaad in 
het arrondissement Antwerpen tot een 
prioriteit van Justitie zou worden 
bestempeld." 
Une première motion de recommanda 
tion a été déposée par MM. Gerolf 
Annemans et Bart Laerernans et est 
libellée comme suit : 
'1.,a Chambre, ayant entendu les 
interpellations de MM. Gerolf Anne 
mans, Robert Delathouwer. Geert 
Bourgeois et Pierre Chevalier 
et la réponse du ministre de la Justice, - 
estime que les déclarations du parquet 
d'Anvers selon lesquelles il ne 
maîtriserait plus la mafia ont eu un effet 
de choc favorable sur la politique. eu 
égard aux mesures qui ont été 
annoncées: 
- demande instamment que la lutte 
contre la criminalité organisée dans 
l'arrondissement d'Anvers soit encore 
considérée comme une priorité pour la 
justice avant l'installation d'un parquet 
fédéral." 

Een tweede motie van aanbeveling 
werd ingediend door de heer Geert 
Bourgeois en luidt als volgt : 

"De Kamer. gehoord de interpellaties 
van de heren Gerolf Annemans. Robert 
Delathouwer. Geert Bourgeois en Pierre 
Chevalier 

en het antwoord van de minister van 
Justitie, vraagt de minister van Justitie 
de procureur-generaal van Antwerpen 
opdracht te geven een verslag te maken 
over de toestand van het Antwerpse 
parket, onder andere en meer bepaald 
over de leiding ervan, het interne 
overleg over beleidsaspecten en opera 
tionele facetten, de bezetting van het 
kader, de beschikbare en nodige 
middelen. de opleiding en vorming van 
de parketmagistraten, de stand van de 
informatisering. de gespecialiseerde 
cellen. de overbodige administratieve 
taken." 

Une seconde motion de recommanda 
tion a été déposée par M. Geert 
Bourgeois et est libellée comme suit : 
"La Chambre, ayant entendu les 
interpellations de MM. Gerolf Anne 
mans. Robert Delathouwer, Geert 
Bourgeois et Pierre Chevalier 
et la réponse du ministre de la Justice. 
demande au ministre de la Justice de 
charger le procureur général d'Anvers 
de la rédaction d'un rapport sur la 
situation du parquet d'Anvers, et plus 
précisément sur sa direction. la 
concertation interne relative aux aspects 
politiques et aux aspects opérationnels. 
les effectifs. les moyens disponibles et 
les moyens requis. la formation des 
magistrats de parquet, l'état du dossier 
de l'informatisation. les cellules 
spécialisée> les tâches administratives 
superflues. 
Een eenvoudige motie werd ingediend 
door de heren Jo Van Overberghe en 
Thierry Giet. 
Une motion pure et simple a été 
déposée par MM. Jo Van Overberghe et 
Thierry Giet. 
Over de moties zal later worden 
gestemd. De bespreking is gesloten. 
Le vote sur les motions aura lieu 
ultérieurement. La discussion est close. 

Samengevoegde interpellaties van : 
• de heer Geert Bourgeois tot de 
minister van Justitie over "het 
conflict in de commissie 
Franchimont" (nr. 2097) 
- de heer Bart Laeremans tot de 
minister van .Justitie over "het ontslag 
van professor Van de Wyngaert uit de 
commissie-Franchimont" (nr. 2108) 
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Interpellations jointes de : 
- M. Geert Bourgeois au ministre de 
la Justice sur "le conflit au sein de la 
commission Franchimont" (n° 2097) 
- M. Bart Laeremans au ministre de 
la Justice sur "la démission du 
professeur Van de Wyngaert de la 
commission Franchimont" (n° 2l08) 

De voorzitter : De heer Geert 
Bourgeois heeft het woord. 

De heer Geert Bourgeois (YU): 
Mijnheer de voorzitter. mijnheer de 
minister. collega's, we hebben allen het 
ontslag uit de commissie-Franchimont 
van professor Van de Wyngaert van de 
UIA vernomen. Door de voorzitter van 
de commissie voor de Justitie werden 
wij in kennis gesteld van haar 
verklaring daaromtrent. We weten ook 
wat dienaangaande in de pers is 
verschenen. 
Mijnheer de minister, de aanleiding tot 
mijn interpellatie is het feit dat er een 
probleem is met de commissie 
Franchimont. zowel wat de samenstel 
ling ervan betreft als met betrekking tot 
de richting die de hervorming van ons 
strafprocesrecht uit moet, meer bepaald 
de volledige hervorming van het 
Wetboek van Strafvordering, met name 
de "grote Franchimont". 
Zoals we allen weten heeft professor De 
Nauw als eerste in 1993 ontslag 
genomen uit deze commissie. Toen 
werd mij van diverse zijden bevestigd 
dat dit te maken had met een 
fundamentele discussie. onder meer 
over de regeling van de nietigheden, de 
aanpak van het formalisme in het 
Wetboek van Strafvordering. Daarover 
heeft nooit een publiek debat plaatsge 
vonden. Nu neemt professor Van de 
Wyngaert ontslag. Zij uit haar 
ongenoegen over de richting die de 
voorstellen uitgaan. Het is niet de eerste 
keer dat in dit federale Parlement een 
groot verschil tot uiting komt tussen 
Vlamingen en Franstaligen in dit land 
inzake justitie. Ik verwijs naar de 
historische stemming in de commissie 
voor de Justitie toen we werkten aan de 
"kleine Franchimont" - het debat over 
de nietigheden - en er op een bepaald 
moment een echte breuklijn liep tussen 
Nederlandstaligen en Franstaligen. Alle 
Vlamingen steunden mijn amendement 
over de nietigheden en alle Franstaligen 
hadden een omgekeerde visie. Uiteinde 
lijk stemde de CVP mee met de 
Franstaligen. na de tussenkomst van de 
kabinetschef van de toenmalige minis 
ter van Justitie. waardoor het ontwerp 
zijn huidige vorm aannam. 
Professor Van de Wyngaert uit haar 
ongenoegen over een en ander. Ze zegt 
dat de procedure omslachtiger wordt. 

De kans op procedurefouten en 
nietigheden neemt toe. De hele 
discussie daaromtrent vindt bovendien 
plaats in de fase van het vooronderzoek. 
zodat debatten niet openbaar worden 
gehouden. 

Daardoor gaat ook veel tijd verloren 
omdat er een cascade van procedures 
voor de raadkamer. de kamer van 
inbeschuldigingstelling en in cassatie 
mogelijk is in de fase van het 
vooronderzoek. cascade die later nog 
eens kan worden herhaald in de 
procedure ten gronde, zodat we dichter 
bij de verjaring komen. 

Ook over de verjaring maakt ze 
opmerkingen. ln alle grote procedures 
inzake fraude. oplichting en dergelijke 
meer, dreigt telkens opnieuw het gevaar 
van verjaring. Inderdaad. de verjaring 
geldt niet in abstracto, maar in 
concreto. Voor misdaden geldt een 
verjaring van JO jaar. die 20 jaar kan 
worden. Al die zaken gaan echter niet 
naar assisen; ze worden "gecorrectiona 
liseerd", derwijze dat we met een 
verjaring zitten van 5 jaar voor de 
wanbedrijven. Mevrouw Van de 
Wyngaert en haar medewerker. de heer 
De Smet, hebben voorstellen gedaan 
om naar buitenlands voorbeeld de 
verjaring te stuiten eenmaal de 
procedure ten gronde is aangevat. Ik 
heb zelf ook een wetsvoorstel ingediend 
om iets te doen aan de verjaring in deze 
zaken, omdat het voor de publieke 
opinie en het algemeen belang niet 
aanvaardbaar is dat steeds opnieuw. in 
die complexe zaken waar rogatoire 
commissies nodig zijn. waar het 
bankgeheim moet worden doorbroken 
en waar soms procedures in het 
buitenland moeten worden gevoerd. de 
betrokkenen vrijuit gaan. ook al zijn de 
feiten bewezen. 

De professor uit haar bekommernis over 
het feit dat de hervorming zich al te zeer 
ent op het belang van de dader. Daar is 
nu de dimensie "slachtoffer" aan 
toegevoegd en terecht, maar het 
algemeen belang blijft soms achterwege 
in het debat. Het algemeen belang vergt 
bijvoorbeeld inzake nietigheden, dat 
men toch moet kijken of nu het belang 
van de dader geschonden is, dan wel of 
het alleen maar een formele schending 
is van de procedureregels, die niemand 
heeft geschaad. 

Ze voegt daaraan toe dat ze omtrent de 
middelen die ter beschikking worden 
gesteld, problemen maakt. We weten 
allemaal dat er ook reeds met het kleine 
ontwerp dat is goedgekeurd. een 
overbevraging zal zijn van de mensen 
die op het terrein werkzaam zijn. Ik 
behoor tot degenen die van meet af aan 
tijdens de parlementaire voorbereiding 

in de commissie en later in de plenaire 
vergadering hebben gezegd dat er een 
studie van de middelen moest worden 
gedaan. We moeten naar het Neder 
landse voorbeeld een middelenwetge 
ving ontwikkelen, tegelijkertijd met de 
nieuwe wetgeving. Volgens de profes 
sor dreigt dit opnieuw niet het geval te 
zijn en riskeren we dat door de toevloed 
van mogelijke procedures, de bevraging 
van steeds maar weer dezelfde actoren 
ertoe leidt dat het systeem vastloopt. 

Ze uit vooral haar ongenoegen over de 
werkwijze die de commissie heeft 
gevolgd. Ze had een afwijkende opinie. 
een zogenaamde dissenting opinion 
over een aantal zaken en naar ze 
beweert is deze niet aan bod mogen 
komen. Door de voorzitter van ~ de 
commissie wordt op dit punt geen 
tegenspraak geduld. We hebben het 
tijdens de parlementaire voorbereiding 
van het eerste wetsontwerp toch ook 
dikwijls ervaren dat de heer Franchi 
mont daar sprak als was hij de 
commissie-Franchimont. Wanneer hij 
gesproken had, was alles gezegd, 
hoewel men zeer goed voelde dat er 
andere meningen waren. Om die reden 
is de heer Denauw opgestapt en nu ook 
mevrouw Van de Wyngaert, die zegt : 
"Die vergaderingen verlopen uitsluitend 
in het Frans. Ik stoor me daar nog niet 
aan. maar wat mij bijzonder stoort is dat 
er niet eens wordt begrepen wat wij. 
Nederlandstaligen. zeggen. laat staan 
dat men de Nederlandse rechtsliteratuur 
consulteert en de Nederlandstalige 
rechtspraak kent". Dat is een fenomeen 
dat we allemaal kennen. Meer en meer 
Franstalige doctoraatsthesissen worden 
gemaakt zonder dat men echt kan 
ingaan op wat hier in de Vlaamse 
rechtsliteratuur wordt geschreven. zon 
der dat uit wetenschappelijk oogpunt 
zelfs maar een poging wordt gedaan om 
de rechtspraak in Vlaanderen grondig te 
analyseren. Ze zegt : "Het is moeilijk 
gesprekken te voeren over bepaalde 
onderwerpen indien slechts een deel 
van de commissieleden de Nederlands 
talige literatuur over dit onderwerp 
heeft bestudeerd". Ze stapt er dus uit 
met het gevolg dat er zich r:u een 
probleem aandient omtrent de richting 
van dit ontwerp en omtrent de 
samenstelling van de commissie. 

Volgens mij moet nu een debat worden 
gevoerd omtrent de richting die men 
met dit ontwerp wil uitgaan. In de 
Senaat werd een colloquium gehouden. 
Ik denk dat nu een volgende stap moet 
worden gezet vooraleer in een bepaalde 
richting wordt voortgegaan en dat met 
name in de commissie voor de Justitie 
moet worden gediscussieerd - zoals 
men in Nederland doet - over de 
krachtlijnen van het ontwerp. Het is 
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Geert Bourgeois 

onaanvaardbaar dat een aantal techno 
craten. met alle respect voor hun kennis 
en capaciteiten. gaan bepalen in welke 
richting ons strafprocesrecht wordt 
hervormd zonder dat de wetgever zelf 
er tussentijds de krachtlijnen van 
bepaalt en zegt in welke richting de 
hervorming moet gaan. 

Deze problematiek beroert de publieke 
opinie immers aanmerkelijk. De 
hervorming van het strafprocesrecht 
heeft te maken met de strijd tegen het 
formalisme, de verjaring en de 
openbaarheid van debatten. Ik pleit 
ervoor om een openbaar debat te voeren 
voor er verder wordt gewerkt. De 
krachtlijnen moeten hier worden 
vastgelegd. niet door mensen die 
weliswaar een opdracht hebben gekre 
gen maar niet over democratische 
legitimiteit beschikken. 

Ik heb gelezen wat de heer De Moor 
heeft geschreven over de samenstelling 
van de commissie. De heer De Moor 
schrijft dat de commissie "wordt geleid 
door de Luikse hoogleraar en advocaat 
Michel Franchimont, een zelfingeno 
men. exclusief Franstalige professor. In 
zijn commissie zetelen verder zijn al te 
theoretische collega Henri Bosly van de 
Université Catholique de Louvain, de 
veel bevraagde en duizendpoterige 
procureur des Konings van Brussel, 
Benoit Dejemeppe, en Lucien 
Nouwinck, de betweterige adviseur 
generaal van de dienst voor het 
Strafrechtelijk Beleid. Ze behoren met 
zijn allen tot de inner circle van 
Franstalige magistraten van PSC 
signatuur". 

Er is dus een onevenwicht ontstaan. 
Aan Nederlandstalige kant zijn de heer 
De Nauw van de VUB en mevrouw Van 
de Wyngaert uit Antwerpen vertrokken. 
Als ik mij niet vergis is professor Traest 
uit Gent de enige resterende academi 
cus. Verder zijn er nog twee 
onderzoeksrechters, de heren Moyer 
soen en Allegaert, die zeer deskundig 
zijn op hun terrein. Er werd echter 
geschreven dat zij geen voldoende 
tegenwicht vormen. 

Mijnheer de minister. bent u het ermee 
eens dat er een rustpauze wordt 
ingebouwd en dat er eerst een debat 
komt over de hoofdlijnen ? Intussen 
moeten de werkzaamheden van de 
commissie worden opgeschort. Na het 
debat moet men nagaan of de 
commissie in haar huidige samenstel 
ling voldoende evenwichtig is om de 
door het parlement vastgelegde kracht 
lijnen uit te werken. De minister moe• 
dan bekijken of de samenstelling moet 
worden aangepast. Wij kunnen niet 
aanvaarden dat een dergelijke belang 
rijke hervor 'ng gebeurt op een manier 

die niet beantwoordt aan de normen van 
een moderne democratie. Er mag zeker 
geen hervorming tot stand komen die 
ingaat tegen wat de overgrote 
meerderheid van de Vlaamse volksver 
tegenwoordigers wenst. 

De voorzitter : De heer Bart Laere 
mans heeft het woord. 

De heer Bart Laeremans (VL.BLOK> : 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister, de schijn van eensgezindheid 
die bestond bij de commissie 
Franchimont en die men op het 
colloquium van 8 en 9 oktober naar 
voren trachtte te schuiven, is duidelijk 
aan stukken geslagen. Het is zelfs nog 
erger. Professor Van de Wyngaert is met 
slaande deuren vertrokken en heeft met 
betrekking tot de commissie 
Franchimont spijkers met koppen 
geslagen. Zij bestempelt de werking 
van de commissie openlijk als weinig 
democratisch. Zij zegt letterlijk dat 
professor Franchimont wel degelijk een 
autoriteit is maar dat hij daarnaast 
gekenmerkt wordt door een autoritair 
optreden. Zij laat ook blijken dat 
afwijkende meningen niet mogen 
worden bekendgemaakt. Zo was 
gepland dat ook haar standpunt op het 
colloquium onder de aandacht zou 
kunnen worden gebracht. Uiteindelijk 
was dat niet geval. Dit vormde ook de 
aanleiding tot haar ontslag. Verder heeft 
zij het over een effectieve Franstalige 
dominantie in de commissie die mede 
wordt veroorzaakt door het feit dat men 
aan Franstalige kant gewoon niet 
geïnteresseerd is in de Nederlandstalige 
rechtsleer en rechtspraak. Men doet 
geen moeite om er kennis van te nemen. 
Het gaat hier om zeer merkwaardige 
beschuldigingen aan het adres van de 
commissie. Zij gaat echter verder en 
heeft het ook over het strafrecht zelf. Zij 
doet zeer zwaarwichtige voorstellen in 
verband met het strafrecht en veegt de 
vloer aan met de voorstellen van 
Franchimont die nu ter tafel liggen. 

Ten eerste, worden de procedures veel 
te omslachtig. zodat de doeltreffendheid 
ervan verdwijnt. 

Ten tweede, wordt geen rekening 
gehouden met de financiële draagkracht 
noch met het gebrek aan personeel bij 
de werking van het systeem dat moet 
zorgen voor de toepassing van het 
strafrecht. 

Ten derde. het particulier belang, de 
dader en het slachtoffer krijgen wel 
aandacht, terwijl er veel te weinig 
belangstelling is voor het algemeen 
belang, met name het feit dat het 
gerechtelijk apparaat in eerste instantie 

moet zorgen voor de bescherming van 
de samenleving tegen delinquent 
gedrag. De belangstelling voor het 
algemeen belang verdwijnt als het ware 
in het ijle. 

Ten vierde, het feit dat omwille van de 
overvloed van procedures steeds meer 
zaken verjaren. Volgens professor Van 
de Wyngaert is op dat vlak ons 
procesrecht het meest "verdachten 
vriendelijk" ter wereld ! En gezien men 
zich in het zuiden van het land blijft 
hechten aan een zeer formalistische 
rechtspraak en men het strafprocesrecht 
nog veel formalistischer wil maken. is 
het duidelijk dat men nog verder wil 
gaan in de richting van de "verdachten 
vriendelijkheid" en dat men het systeem 
op de ene of de andere manier, bewust 
of onbewust, vierkant wil laten draaien. 

Kortom, de kloof tussen noord en zuid 
kwam andermaal tot uiting en bleek 
bovendien inzake justitie nog nooit zo 
groot te zijn. ook mede door uw 
uitspraak. mijnheer de minister. Hoe 
dan ook, het wordt iedere dag 
bevestigd. Eerst was er de uitspraak van 
mevrouw Dekkers over de werking van 
het college van procureurs-generaal en 
nu is er dit alweer. 

Het is duidelijk dat het steeds moeilijker 
zal worden om tot een nationale 
consensus te komen inzake justitie en 
tot een degelijk beleid te komen. De 
vraag is echter hoe u hieraan tegemoet 
zult komen. mijnheer de minister. Zult u 
de kloof andermaal trachten te 
camoufleren door overhaast iemand 
toc te voegen aan de commissie 
Franchimont of zult u. logisch gezien. 
de commissie-Franchimont - al was het 
slechts tijdelijk - opdoeken ., Wij 
beschikken thans over een document. 
Het ware misschien aangewezen het aan 
parlement of eventueel aan een anders 
samengestelde commissie over te laten 
hiermee wat aan te vangen. 

Hoe dan ook. momenteel is de 
commissie-Franchimont met een over 
wicht van PSC-leden zeer onevenwich 
tig samengesteld om parlementaire 
initiatieven te nemen. 

Bovendien. gezien de huidige context 
ware het wellicht zinvol eerst de 
verkiezingen af te wachten om te zien 
of justitie- nog wel een federale materie 
blijft, alvorens veel tijd. geld en energie 
in al deze zaken te steken. 

Ten slotte is het ontslag van professor 
Van de Wyngaert een blaam in de 
richting van belangrijke actoren. meer 
bepaald van procureur Dejemeppe van 
het tweetalige Brussels parket en van de 
heer Nouwinck. hoofd van de dienst 
Strafrechtelijk Beleid. Al jaren klagen 
wij aan, mijnheer de minister. dat het 
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Bart Laeremans 

strafrechtelijk heleid in dit land veel te 
laks is. zeker in Brussel. Nu blijken 
inderdaad degenen die aan het hoofd 
staan, de herauten te zijn van het 
laksisme en van al wat een efficiënte 
misdaadbestrijding tegengaat. 

Mijnheer de minister, welke zijn uw 
conclusies omtrent deze personen ? 
Zouden zij zich niet beter met hun werk 
bezighouden en minder met het 
uitdokteren van een onwerkzaam 
strafbeleid ? Ook zij worden blijkbaar 
gekenmerkt door een autoritair en 
weinig democratisch ingestelde per 
soonlijkheid. Immers, het wil toch een 
en ander zeggen wanneer blijkt dat de 
procureur des Konings van het 
belangrijkste en tweetalige arrondisse 
ment Brussel-Halle-Vilvoorde niet 
zeïnteresseerd is voor de Nederlandsta 
lige rechtspraak ? 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

De heer Van Parys, minister van 
Justitie : Mijnheer de voorzitter, 
mijnheer de minister, collega's, mijn 
antwoord zal kort zijn. 

Het is een bekend gegeven dat er al 
geruime tijd spanningen in de 
commissie-Franchimont waren. Profes 
sor Van de Wyngaert ging niet akkoord 
met een aantal opvattingen van andere 
leden van de commissie-Franchimont. 
Dit manifesteerde zich ook bij de 
bespreking van het wetsontwerp 
Franchimont in het parlement. 

Het is interessant dat er onder 
wetenschappers verschillende menin 
gen en opvattingen over belangrijke 
initiatieven op het wetgevend vlak 
bestaan. Ik heb geen probleem met het 
feit dat er een verschil in opvatting is. 
Indien iedereen altijd in dezelfde 
richting moet denken en gedwongen 
wordt in een carcan dat door om het 
even wie wordt bepaald, zou dit een 
bijzondere verarming voor het parle 
ment en voor de commissie voor de 
Justitie betekenen. 

Het is een feit dat er reeds lange tijd 
spanningen waren. Die spanningen 
hebben nu klaarblijkelijk aanleiding 
gegeven tot het ontslag van professor 
Van de Wyngaert uit de commissie 
Franchimont. 

Ik heb ook kennis genomen van de 
verklaringen die daaromtrent zijn 
afgelegd door professor Van de 
Wyngaert. Op dit ogenblik wil ik geen 
standpunt innemen ten aanzien van wat 
zij daaromtrent heeft verklaard. Andere 
leden van de commissie-Franchimont 
delen dit standpunt niet. Onder meer 
professor Traest en onderzoeksrechter 
Mo) c-r", , an Antwerpen voelen zich 

gegriefd door wat professor Van de 
Wyngaert heeft gezegd. Ik hoop dat er 
na de oorlog tussen de politiediensten 
nu geen oorlog tussen de professoren 
komt. Het i~ van het grootste belang dat 
iedereen de gelegenheid krijgt in volle 
onafhankelijkheid zijn wetenschappe 
lijke mening te uiten. Ik wil vandaag 
niet zomaar ongenuanceerd voor het 
ene of het andere standpunt kiezen. Ik 
heb kennis genomen van wat professor 
Van de Wyngaert heeft gezegd en van 
wat is gepubliceerd. Om inzicht te 
krijgen in het probleem wil ik ook 
kennis nemen van wat de anderen 
daaromtrent zeggen. 

Er is een probleem en bij gebrek aan 
vervanging van professor Van de 
Wyngaert bestaat er inzake taaleven 
wicht in de commissie-Franchimont 
eveneens een probleem. Kan het 
probleem worden opgelost door profes 
sor Van de Wyngaert te vervangen of 
moeten wij tot een evaluatie overgaan ? 
Het is in eerste instantie nuttig dat de 
commissie-Franchimont zelf de situatie 
tracht te evalueren. Ik zal dit eveneens 
doen. Daarna kan een beslissing worden 
genomen die het best gestalte geeft aan 
het uitgangspunt, met name de 
wetenschappelijke ondersteuning van 
het wetgevende werk. Vooral dit is 
belangrijk. 

Men oordeelt misschien nogal lichtzin 
nig over een aantal mensen, maar men 
kan niet ontkennen dat de inbreng van 
de commissie-Franchimont bijzonder 
waardevol is geweest. Elk lid 
afzonderlijk heeft een belangrijke 
inbreng gedaan. Ik verwijs dienaan 
gaande naar de uiteenzetting van 
professor Traest over de pentiti. de 
anonieme getuigen. de omkering van de 
bewijslast. Dit is een stevig document. 
Wij kunnen dit niet zomaar van tafel 
vegen en deze personen kwalificeren als 
mensen die niet waardevol zijn. Ik 
weiger dit te doen. 

Ik wens te herhalen dat ik enorm veel 
respect heb voor de intellectuele kracht 
van professor Franchimont. Het kan 
toch niet dat we dit allemaal van de 
kaart vegen. 

De opvolging van professor Van de 
Wyngaert dringt zich op. Haar ontslag 
uit de commissie-Franchimont lijkt mij 
een geschikt moment om een evaluatie 
te maken zowel intern door de 
commissie als door mezelf. Ik 
beklemtoon dat het enorm belangrijk is 
dat de samenwerking met en de 
ondersteuning door de universiteiten 
van het wetgevend werk kan worden 
voortgezet. Deze beleidslijn die Stefaan 
Je Clerck heeft geïntroduceerd in het 
justitiebeleid is bijzonder belangrijk. 

Mijnheer de voorzitter. collega's, het is 
evident dat het parlement de ultieme 
verantwoordelijkheid draagt inzake het 
wetgevend werk. Een commissie of 
professoren kunnen voorstellen doen. 
Het parlement en de uitvoerende macht 
behouden de vrijheid van de eigen 
verantwoordelijkheid. De documenten 
die op het colloquium werden 
verspreid, nodigen, mijns inziens. uit tot 
dialoog en debat. Wat verhinder! ons 
terzake het debat te voeren ? Het moet 
mij van het hart dat ik ontgoocheld was 
over de gebrekkige belangstelling van 
het parlement voor het colloquium. Een 
aantal leden waaronder de voorzitter 
van deze commissie was wel aanwezig. 
We moeten dit werk appreciëren als een 
wetenschappelijke onderbouw. Parle 
ment en regering moeten nadien hun 
verantwoordelijkheid opnemen. 

Op dit ogenblik wens ik geen 
definitieve uitspraken te doen over 
personen met heel wat kwaliteiten maar 
wil wél, met respect voor de 
waardevolle know-how van de leden 
van de Franchimont-commissie. een 
evaluatie maken. 

Mijnheer de voorzitter. collega's, ik ben 
evenmin bereid de problematiek te 
herleiden tot een communautair debat. 
Professor Traest en onderzoeksrechter 
Moyersoen voelen zich gegriefd door 
het voorval. 

Het is correct dat er in dit land 
cultuurverschillen zijn tussen de 
verschillende Gemeenschappen en dat 
er een verschillende rechtscultuur 
bestaat. Tot nu toe heb ik altijd kunnen 
vaststellen dat we erin slagen een 
basiswetgeving uit te werken die deze 
verschillen overstijgt. De cultuurver 
schillen tussen de regio's zijn niet de 
enige verschillen. Er zijn cultuurver 
schillen tussen magistraten. er zijn ook 
cultuurverschillen tussen magistraten en 
advocaten en tussen magistraten en 
politiediensten. Bovendien zijn er de 
verschillende politieke gezindheden die 
over de taalgrens heen spelen. Hoe 
dikwijls wordt er niet gesproken van 
extreem-rechts en de verschillende 
ideologieën. Cultuurverschillen zijn een 
feit en ik respecteer die. Zolang een 
basiswetgeving deze cultuurverschillen 
overstijgt en het vervolgingsbeleid op 
specifieke situaties kan inspelen. kan ik 
me daarin terugvinden. 

Het ontslag van professor Van de 
Wyngaert interpreteren als hét ultieme 
bewijs van de cultuurverschillen, gaat 
me té ver. zeker omdat andere 
Nederlandstalige experts van de 
commissie-Franchimont er andere 
standpunten op na houden. 
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Mijnheer de voorzitter. collega ·s. ik 
maak zeen keuze. Eerst wens ik de 
standpunten van al de betrokkenen 
kennen. Men neemt. mijns inziens, té 
snel een aantal standpunten over, 
zonder eerst de problemen te analyse 
ren. 

De voorzitter : De heer Geert 
Bourgeois heeft het woord. 

De heer Geert Bourgeois (VU): 
Mijnheer de voorzitter. mijnheer de 
minister, ik heb het debat niet herleid tot 
een tegenstelling tussen personen. U 
hebt me evenmin horen zeggen dat 
professor Franchimont geen waarde 
volle kracht is met grote academische 
kwaliteiten. 

Daar gaat het niet over. Bovendien ben 
ik het met u eens : het is inderdaad geen 
drama dat academici van mening 
verschillen. Het zou erg zijn dat in een 
dergelijke commissie de academici over 
alle problemen dezelfde opvatting 
zouden hebben. Het zou een verschra 
ling zijn. 
Mij gaat het over het beleidsmatige 
aspect. Ik stel vast dat die commissie in 
een bepaalde richting evolueert. Bij de 
kleine hervorming hebben wij kunnen 
vaststellen dat een bepaalde richting 
werd uitgegaan die door het Noorden 
van het land niet wordt gedragen. Niet 
alleen professor Van de Wyngaert heeft 
ontslag genomen. Ook professor 
Denauw heeft dat vóór haar gedaan. 
Aan Nederlandstalige zijde is er dus, 
ook op academisch niveau, een 
probleem. 
Mij gaat het over het beleidsmatige 
aspect. Ik stel vast dat zelfs de 
dissenting opinion niet aan bod kan 
komen. De conclusies van deze 
commissie worden niet gedragen door 
belangrijke leden ervan. Dit bekommert 
mij. 
U hebt gezegd dat uw voorganger de 
opdrachten aan academici op de rails 
heeft gezet. Mij bekommert het dat het 
parlement daarbij te weinig inbreng 
heeft. Het parlement zou de krachtlijnen 
moeten vastleggen. Academici kunnen 
de wetgeving uitwerken volgens de 
hoofdlijnen die hier democratisch 
worden vastgelegd. Dat is tevens de 
inhoud van mijn motie. 
Mijnheer de minister, u spreekt zich nog 
niet uit over de samenstelling van de 
commissie. U zegt dat er een evaluatie 
moet komen. U geeft toe dat er een 
probleem is van taalevenwicht. Wij zijn 
het er toch allen over eens dat die 
commissie niet kan verdergaan. Het is 
een manke situatie. Deze commissie 
loopt op één been. Dit kan niet. 
Hierdoor -jst er natuurlijk een 

probleem. Ik stel voor dat in een debat 
de hoofdlijnen worden vastgelegd en 
dat wordt bepaald welke richting zal 
worden uitgegaan. Daarna kan worden 
nagegaan hoe het verder moet met de 
commissie, of zij al dan niet kan 
verdergaan. of zij moet worden 
aangevuld, dan wel of zij haar opdracht 
moet beëindigen en dat desgevallend 
door andere deskundigen de krachtlij 
nen zoals ze hier worden vastgelegd, 
moeten worden uitgewerkt. 

De voorzitter : De heer Bart Laere 
mans heeft het woord. 

De heer Bart Laeremans (YL.BLOK) : 
Mijnheer de minister. ik dank u voor uw 
antwoord. U zegt voortdurend dat u nog 
geen stelling neemt. dat u nog geen 
keuze maakt, dat u zult streven naar een 
moment van evaluatie. Laten wij daar 
werk van maken. Het is tijdverlies en 
geldverspilling die commissie te laten 
verdergaan en de zaken verder in detail 
te laten uitwerken. Het lijkt mij zinvol 
dat eerst in de kamercommissie in een 
algemeen debat wordt nagegaan welke 
richting moet worden ingeslagen. 
Het debat tijdens het colloquium 
hierover stelde bijzonder weinig voor. 
Het was teleurstellend. De reden was 
niet dat wij er niet bij mochten zijn. Het 
cordon sanitaire heeft nog maar eens 
gespeeld. Eerlijk gezegd. ik was 
gelukkig dat ik er niet bij was. Ik had 
niet graag in de plaats gezeten van hen 
die wel aanwezig waren. 
Ik heb het debat in de Senaat gevolgd. 
Men kende het dossier niet voldoende. 
Trouwens. men kon het dossier nog niet 
voldoende kennen. Het was veel te 
lijvig om het op zulke korte tijd 
volkomen te beheersen. Ik was niet 
aanwezig bij het debat met de 
wetenschappers, maar wel bij het 
politieke debat. Het was een zwak 
kabbelend politiek debat. 

Minister Van Parvs : U was niet 
aanwezig bij de · debatten in de 
commissie-Franchimont. 

De heer Bart Laeremans (YL.BLOK) : 
Ik was aanwezig bij de debatten in het 
parlement. De parlementsleden die aan 
het colloquium in de Senaat hebben 
deelgenomen, konden dat dossier nog 
niet grondig kennen. Het was een zeer 
oppervlakkig nietszeggend debat. Het 
zou beter zijn die zaak grondig in de 
commissie voor de Justitie te analyseren 
en er een debat over te voeren. Dat is 
een reder, waarom ik in eerste instantie 
pleit voor bevriezing en ontbinding van 
de commissie. 
Mijnheer de minister, u erkent zelf een 
duidelijk verschil in rechtscultrrr, Ook 
daarom lijkt het mij tijdverlies dat er nu 

hard wordt doorgewerkt, terwijl er 
helemaal geen consensus is. Er ligt een 
zekere hoeveelheid stof op tafel. Laten 
wij die verwerken en voor het overige 
wachten op de verkiezingen en zien of 
er nadien überhaupt nog een Belgische 
consensus bestaat. Wij gaan naar een 
grote communautaire clash. De vraag is 
of ook Justitie nog federaal zal blijven. 
Als het aan ons ligt, maar ik denk aan 
steeds meer mensen. zal dat niet langer 
het geval zijn. 

Laten wij dus geen tijd verspillen en de 
conclusie trekken uit wat professor Van 
de Wyngaert heeft gedaan. Laten wij tot 
ontbinding, of toch voorlopig ten 
minste tot schorsing van die commissie 
overgaan. 

De voorzitter : Tot besluit van deze 
bespreking werden volgende moties 
ingediend. 

En conclusion de cette discussion. des 
motions ont été déposées. 

Een eerste motie van aanbeveling werd 
ingediend door de heren Bart taere 
mans 

en Gerolf Annemans en luidt als volgt : 

"De Kamer. gehoord de interpellaties 
van de heren Geert Bourgeois en Bart 
Laeremans 

en het antwoord van de minister van 
Justitie. vraagt de ontbinding van de 
commissie-Franchimont." 

Une première motion de recommanda 
tion a été déposée par MM. Bart 
Laerernans et Gerolf Annemans et est 
libellée comme suit : 

"La Chambre, ayant entendu les 
interpellations de MM. Geert Bourgeois 
et Bart Laeremans 

et la réponse du ministre de la Justice, 
demande que la commission Franchi 
mont soit dissoute." 

Een tweede motie van aanbeveling 
werd ingediend door de heer Geert 
Bourgeois en luidt als volgt : 

"De Kamer, gehoord de interpellaties 
van de heren Geert Bourgeois en Bart 
Laeremans 

en het antwoord van de minister van 
Justitie. vraagt dat de minister van 
Justitie het ontwerp-Franchimont ter 
bespreking zou voorleggen aan de 
commissie voor de Justitie van de 
Kamer, ten einde een debat te houden 
over de krachtlijnen van de beoogde 
hervorming; 

vraagt de werkzaamheden van de 
commissie-Franchimont ondertussen op 
te schorten." 
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voorzitter 

Une seconde motion de recommanda 
tion a été déposée par M. Geert 
Bourgeois et est libellée comme suit : 

"La Chambre. ayant entendu les 
interpellations de MM. Geert Bourgeois 
et Bart Laeremans 

et la réponse du ministre de la Justice, 
demande que Ic ministre de la Justice 
soumette le projet Franchimont à la 
commission de la Justice de la Chambre 
pour qu'il y soit discuté afin d'organiser 
un débat sur les lignes de force de la 
réforme envisagée; 

demande de suspendre entre-temps les 
travaux de la commission Franchi 
mont." 

Een eenvoudige motie werd ingediend 
door de heren Jo Van Overberghe en 
Thierry Giet. 

Une motion pure et simple a été 
déposée par MM. Jo Van Overberghe et 
Thierry Giet. 

Over de moties zal later worden 
gestemd. De bespreking is gesloten. 

Le vote sur les motions aura lieu 
ultérieurement. La discussion est close. 

Question orale de M. Thierry Giet au 
ministre de la Justice sur "le malaise 
persistant au sein de l'administration 
pénitentiaire de Lantin" (n° 1531) 

Mondelinge vraag van de heer 
Thierrv Giet aan de minister van 
J ustitiè over "de aanhoudende 
malaise hij de administratie van de 
gevangenis van Lantin" (nr. 1531) 

Le président : La parole est à 
M. Thierry Giet. 

M. Thierry Giet (PS): Monsieur le 
président. monsieur le ministre. je 
voudrais me faire l'écho de certaines 
tensions semblant être apparues dans 
l'établissement pénitentiaire de Lantin, 
au sein de l'administration, entre une 
partie de la direction et le service de 
protection sociale. Evidemment, je ne 
prends position ni dans un sens ni dans 
l'autre. Ces informations me sont 
parvenues et je les répercute. 

Les autres services internes de 
I 'établissement se ressentent de cette 
mésentente entre une partie de la 
direction et le service de protection 
sociale. En outre, les représentants 
d' ASBL qui participent à certaines de 
ces structures sont également témoins 
de cette tension, c~ qui pose des 
problèmes pour une gestion sereine de 
ce service de protection sociale. 

D'ailleurs, il apparaît que des 
demandes, trop nombreuses sinon 
abondantes, de mutations, voire de 
démission au sein du personnel de ce 
service de protection sociale sont déjà 
envisagées ou effectives. 
Le problème. c'est qu'au-delà de cette 
situation sur le terrain, l'administration 
centrale semble tarder à s'intéresser au 
problème. On m'a notamment rapporté 
que des lettres et des démarches auprès 
de cette administration centrale restent 
sans réponse à ce jour. 
Sans dépasser ce stade dans l'exposé de 
la situation. je voudrais savoir si vous 
êtes informé de cet état de choses, si 
l'administration centrale vous a relayé 
cette tension, si des mesures seront 
prises pour renouer le dialogue ou, tout 
au moins, pouvoir faire la clarté sur les 
positions des uns et des autres. Certains 
se plaignent en effet de I' absence 
d'intérêt pour ce qui se passe entre une 
partie de la direction et le service de 
protection sociale. 

Le président : La parole est au 
ministre. 

M. Van Parys, ministre de la Justice : 
Monsieur le président, monsieur Giet. 
comme moi, vous savez qu'au début de 
1998, Lantin fut le théâtre d'un 
mouvement de grève particulièrement 
sévère. dont a résulté une détérioration 
des relations entre la direction et les 
organisations syndicales. 
A la fin du mois de juillet. juste avant 
les vacances, j'ai rendu visite à la 
direction de Lantin. J'ai pris tout mon 
temps pour écouter les doléances 
formulées au cours de la réunion. 
J'y ai retrouvé la volonté de remédier 
aux problèmes qui se sont posés en 
début d'année. J'ai eu la conviction que 
l'obligation de faire fonctionner la 
prison a amené la direction à réinvestir 
dans une relation de qualité avec le 
personnel. 
Il est important d'être positif. La 
concertation entre les organisations 
syndicales et la direction a repris une 
tournure constructive. Il faut aller dans 
ce sens en tenant compte des divers 
sentiments qui se sont manifestés 
lorsque les problèmes ont surgi. 
Soyez assuré que je resterai attentif à la 
situation. Je me suis réellement rendu 
compte des problèmes qui pouvaient se 
poser lors de ma visite à Lantin. Mais je 
pense qu'il existe une volonté 
d'entretenir une relation constructive. 
ce qui est indispensable dans le 
domaine pénitentiaire, qui est un 
secteur à risque. Vous savez comme moi 
quelles peuvent être les conséquences 
pour la sécurité en cas de tensions dans 
les prisons. 

Nous serons attentifs, mon administra 
tion et moi-même, à tous les problèmes 
qui peuvent se poser. 

Mais si vous disposez d'éléments 
concrets.je vous invite à m'en faire part 
afin que je puisse prendre les initiatives 
qui s'imposent en la matière. 

En tout cas, il faut maintenir l'esprit 
actuel afin d'éviter de nouvelles 
tensions. C est la raison pour laquelle je 
ne souhaite pas tenir des propos qui 
risqueraient d'entraîner de nouveaux 
conflits avec la direction. Je connais 
votre sagesse et c'est dans cette optique 
que nous devrons travailler dans une 
matière aussi délicate que celle-là. 

Le président : La parole est à 
M. Thierry Giet. 

M. Thierry Giet (PS): Monsieur le 
président, je suis peut-être victime de la 
rédaction sans doute trop évasive de ma 
question. 

Je vous invite à vous pencher sur la 
situation particulière du SPS, le service 
de protection sociale. 

M. Van Parys, ministre : Je vous 
demanderai alors de me communiquer 
par écrit les détails de ce dossier. pour 
me permettre d'intervenir éventuelle 
ment. 

Le président : L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

Mondelinge vraag van de heer Bart 
Laeremans aan de minister van 
Justitie over "De Post in Brussel en de 
zogenaamde racistische pamfletten" 
(nr. 1534) 

Question orale de M. Bart Laeremans 
au ministre de la Justice sur "La 
Poste à Bruxelles et les tracts dits 
racistes" (n° 1534) 

De veorzltter : De heer Bart Laere 
mans heeft het woord. 

De heer Bart Laeremans 1VL.BLOK>: 
Mijnheer de voorzitter. mijnheer de 
minister, collega's, ik zal niet in 
herhaling vallen want eigenlijk heb ik 
deze vraag reeds eerder gesteld. De 
vorige keir heeft u verklaard niet te 
kunnen antwoorden omdat u de vraaz 
vrij laat had ontvangen en u het parket 
van Brussel niet had kunnen raadple 
gen. Ik heb uw vorig antwoord niet echt 
goed begrepen en precies daarom heb ik 
mijn vraag opnieuw ingediend. 

Mijnheer de minister. vindt u het 
normaal dat men zich vooraf inlaat met 
de inhoud van politieke pamfletten ? Is 
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Bart Laeremans 

dit eigenlijk geen vorm van censuur ? 
Vindt u het normaal dat het parket op 
zijn lauweren gaat rusten en de 
betrokkenen drie maanden lang aan het 
lijntje houdt. waardoor de pamfletten 
niet kunnen worden verspreid ? Het 
gaat in deze pamfletten over het 
stemrecht voor EU-burgers, een debat 
dat momenteel wordt gevoerd. Ligt het 
in de bedoeling van bepaalde partijen 
om via deze weg aan politieke 
concurrenten het voorkeurstarief te 
ontzeggen dat De Post in verkiezings 
periodes hanteert ? 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

De heer Van Parys, munster van 
Justitie : Mijnheer de voorzitter, ik heb 
het antwoord van het parket-generaal 
van Brussel ondertussen ontvangen. Ik 
zal u het antwoord van procureur 
generaal Van Oudenhove voorlezen. 

"Comme suite à votre fax du 
23 octobre, j'ai l'honneur de porter à 
votre connaissance que la demande de 
La Poste n'a été soumise au magistrat 
titulaire que ce jour. Suite à un 
problème administratif. nous poursui 
vons une enquête interne à ce sujet. Elle 
- La Poste - demande au parquet si le 
tract édité par le Vlaams Blok porte 
atteinte ou non à l'ordre public. La 
seule réponse que l'on puisse lui 
apporter est que la combinaison du texte 
et du dessin se trouvant sur la page de 

garde du tract pourrait être de nature 
raciste et qu'il pourrait dès lors s'agir 
d'un délit de presse. L'article Ier de la 
loi du 30 juillet 198 l pourrait 
s'appliquer. Le parquet ne peut émettre 
d'avis quant à savoir s'il convient ou 
non de poursuivre sa distribution." 

Zo luidt hel antwoord dat de 
procureur-generaal van Brussel mij 
heeft bezorgd. 

De voorzitter : De heer Bart Laere 
mans heeft het woord. 

De heer Bart Laeremans <VL.BLOKJ: 
Mijnheer de voorzitter, sla mij toe 
hierop bondig te repliceren. Blijkbaar 
zal men het door interpretatie van 
teksten en tekeningen bepaalde partijen 
zeer lastig maken bij de volgende 
verkiezingen. 

Wij beseffen ook dat niet alles zomaar 
kan en dat er limieten zijn. Overigens 
vond ik het helemaal hemeltergend dat 
een partij als de Parti socialiste ooit een 
pamflet met vooraan een foto van Adolf 
Hitler in de brievenbussen liet stoppen. 
Hier heeft men een pamflet over het 
stemrecht voor Europeanen, dat gekop 
peld wordt aan het stemrecht voor 
niet-Europeanen - een tekst die mijns 
inziens helemaal niet aanstootgevend is 
- als racistisch beschouwd. Als men dit 
toch als zodanig beoordeelt. dan vrees 
ik voor de toekomst. 

Ik heb begrepen dat het parket-generaal 
zich tot nu toe niet uitspreekt over het al 
dan niet verspreiden van de desbetref 
fende folder. Ik vrees er alvast voor dat 
men bepaalde partijen monddood zal 
willen maken. 

Wij zullen deze kwestie verder 
opvolgen, ze bestuderen en er onze 
conclusies uit trekken. 

De voorzitter : Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

Ordre des travaux 
Regeling van de werkzaamheden 

Le président : Etant donné que 
M. Jean-Paul Moerman est excusé pour 
raison de santé, ses questions orales 
(n'" 1405. 1450 et 1542) sont reportées 
à une date ultérieure. 

Vu que M. Alberto Burin est absent. sa 
question orale (n° 1454) est retirée 
conformément au Règlement. 

- la réunion publique de commission 
est levée à 17.52 heures. 

- De openbare commissievergadering 
wordt gesloten 0111 17.52 1111,: 
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